
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

فناوری تشخیص چهره)FRT( یکی از تکنولوژی هایی است 
که این روزها در جهان توسعه یافته و البته در دوران کرونا هم 
با توجه به ضرورت تماس حداقلی، این فناوری مبتنی بر هوش 
مصنوعی مورد توجه ویژه قرار گرفته اســت. تازه ترین گزارش 
مؤسسه پژوهشــی Comparitech نشــان می دهد ارزش بازار 
تکنولوژی تشــخیص چهره در جهان که در سال 2020 حدود 
3.8میلیارد دلار بوده تا سال 2025 دوبرابر شده و به 8.5میلیارد 

دلار خواهد رسید.
با وجود موفقیت های این تکنولوژی بویژه در دوران کرونا، نام 
فناوری تشخیص چهره با نگرانی هایی بابت نقض احتمالی حریم 
خصوصی گره خورده و بسیاری معتقدند تنها در صورتی می توان 
این فناوری را پذیرفت که این تکنولوژی با روش اخلاقی و تحت 
یک نظارت صحیح توسعه یابد و حقوق شهروندی کاملًا رعایت 
شود. از بزرگترین کمپانی های جهان که در حال توسعه نرم افزار 
اســکن چهره هستند می توان به آلفابت شرکت مادرتخصصی 
گوگل، اپل، کمپانی چینی تنسنت، آمازون و هلدینگ علی بابا 
اشاره کرد که البته این شرکت ها تاکنون در این مسیر با مشکلاتی 

هم مواجه بوده اند.
به عنوان مثال پس از قتل جورج فلوید در مینه ســوتا و به 
راه افتادن موج اعتراضات علیه خشــونت پلیس در مقابل افراد 
رنگین پوست، شرکت آمازون زیر فشار مدافعان حقوق مدنی، 
مجبور شد استفاده از نرم افزار تشخیص چهره خود را به مدت 
یک سال متوقف کند. این مدافعان معتقد بودند تطبیق نادرست 
چهره می تواند منجر به دستگیری های اشتباه و سرکوب آزادی 
بیان شود.گفتنی است آمازون این تعلیق را برای مدتی نامعلوم 
تمدید کرده اســت. اشتباهات سیســتم شناسایی چهره برای 
متقاضیان بیمه بیکاری هم دردسرساز شده است. به عنوان مثال 
ازآنجاکه هویت متقاضیان در امریکا با سیســتم ID.me تأیید 
می شود، مشکلات این سیستم سبب شده است تا گاه برخی از 
این شهروندان شانس دریافت این کمک مالی را از دست بدهند. 
علاوه بر اشتباهات احتمالی، این فناوری تاکنون متهم شده که 
کاملاً جنسیتی و نژادی عمل می کند چراکه سیاه پوستان بویژه 
زنان، بیشترین میزان خطای شناسایی را در این فناوری داشته اند 
و گاه به دلیل تشخیص غلط برای آنها دردسرهایی درست شده 
است.درامریکا علاوه بر این موارد، نگرانی های دیگری هم وجود 
دارد و آن هم نفوذ چین اســت و درنهایت کمیسیون ارتباطات 
فدرال، ممنوعیت دوربین های نظارتی ساخته شده توسط پنج 

شرکت چینی از جمله هایک ویژن و هوآوی را پیشنهاد داد.
اما این فناوری در چه مواردی مورد اســتفاده قرار می گیرد؟ 
Comparitech برای بررسی این موضوع، تیم محققان مؤسسه

حدود 100 کشور پرجمعیت جهان را برای استفاده از فناوری 
تشخیص چهره در دولت، پلیس، فرودگاه ها، مدارس، بانک ها، 
محل کار و اتوبوس ها و قطارها و... مورد تجزیه و تحلیل قرار دادند 
و به طور مشخص عنوان شد که بیش از 40 درصد کشورها به 
نوعی برای شناسایی، ردیابی یا کاهش انتقال کووید19 از فناوری 
تشخیص چهره استفاده می کنند. از مزایای این فناوری می توان 
به استفاده کمپانی های بزرگ هم از آن در تبلیغاتشان اشاره کرد. 
برخی کشورها ازجمله مکزیک نیز تاکنون از این تکنولوژی برای 

جلوگیری از تقلب در انتخابات بهره گرفته اند.
استفاده از FRT تنها به این موارد محدود نمی شود و یکی از 
بزرگترین جایگاه اســتفاده از آن، مرزها هستند. به عنوان مثال 
ایســلند از ســال 2020 همه تلاش خود را به کار گرفته تا در 
مرزهایــش از این تکنولوژی بهره بگیرد و در کل می توان گفت 
20 درصد از کشورهایی که توسط مؤسسه Comparitech مورد 
تجزیه و تحلیل قرار گرفته اند، از فناوری تشخیص چهره به طور 

گسترده در مرزهای ملی و بین المللی استفاده می کنند.
همچنین استفاده از تشــخیص چهره در انواع بانکداری در 
بیشتر کشورهای امریکایی، اقیانوسیه، آسیا و اروپا رواج دارد و 
کاربران برای پرداخت پول، باز کردن حساب و... از این تکنولوژی 
استفاده می کنند. این درحالی است که Comparitech شواهدی 
برای استفاده روزافزون از این تکنولوژی در کشورهای آفریقای 
شــمالی پیدا نکرده است. در این میان بلژیک تنها کشور مورد 
مطالعه در این گزارش به شــمار می رود که استفاده از فناوری 
تشــخیص چهره در آن ممنوع شده است. با این که 70درصد 
نیروهــای پلیس جهان به این تکنولوژی دسترســی دارند اما 
قوانینی بسیار سختگیرانه برای نیروی پلیس این کشور به منظور 
استفاده از فناوری تشخیص چهره وجود دارد. همچنین بیشتر 
کشورهایی که نیروی پلیس آنها به این فناوری دسترسی ندارد 

در آفریقا واقع شده اند.
همچنیــن نتایج تحقیق مؤسســه Comparitechنشــان 
می دهد60 درصد کشورها در برخی از فرودگاه ها دارای فناوری 
تشخیص چهره هســتند و این رقم برای مدارس به 20درصد 
می رسد. تقریباً 80 درصد کشورها از FRT در برخی از مؤسسات 
بانکی اســتفاده می کنند وحدود 40 درصد کشورها هم FRT را 
در برخی از محل های کار اجرا کرده اند.20 درصد کشــورها در 
اتوبوس ها FRT دارنــد در حالی که 30 درصد آنها در برخی از 

قطارها و متروها از آن بهره می گیرند.
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قیمت های »عجیب« اجاره و بلاتکلیفی بازار اجاره بها
 بازار اجاره در آغاز فصل جابه جایی 

فایل های واحدهای عرضه شــده برای اجاره در بنگاه ها و نرم افزارها، قیمت هایی با 
بیش از 40 درصد افزایش نسبت به سال گذشته را نشان می دهد در حالی که بر اساس 

مصوبه ستاد ملی کرونا افزایش اجاره بها نباید بیش از 25 درصد باشد.
واحد 65 متری در غرب تهران 120 میلیون ودیعه، 7 میلیون اجاره ماهانه، واحد 
75متری در جنوب تهران، 100 میلیون ودیعه، 5 میلیون اجاره ماهانه، واحد 65متری 
در شمال تهران، 100 میلیون ودیعه، 9 میلیون و 800 هزار تومان اجاره ماهانه، واحد 60 
متری در شمالغرب تهران، 100 میلیون ودیعه، 12 میلیون اجاره ماهانه... در فایل های 
اجاره تقریباً واحدی با امکانات، با اجاره ماهانه کمتر از 5میلیون تومان کمیاب است 
یا اصلًا پیدا نمی شود. برخی مستأجران جوان که برای بار اول می خواهند خانه اجاره 
کنند با دیدن قیمت ها شوکه می شوند آنها باور نمی کنند نمی توانند خانه ای مناسب با 
درآمدشان اجاره کنند. زوج جوانی که پرستار هستند و چند ماه از عقدشان می گذرد، 
می گویند 2 ماه اســت به دنبال واحدی برای اجاره هستند اما اجاره ها بسیار بالاتر از 
توان مالی آنها است و نتوانستند بعد از 2 ماه واحدی را اجاره کنند. زوج جوان دیگری 
که هر دو تحصیلات عالی با حقوق مناسب دارند در بنگاهی در مرزداران به دنبال خانه 
هستند. آنها می گویند صاحبخانه اجاره را از 3 میلیون به ماهی 7 میلیون افزایش داده 
و 200 میلیون هم به رهن اضافه کرده است که بسیار بیشتر از توان مالی ما بود و به 

همین دلیل نتوانستیم قرارداد اجاره را تمدید کنیم.
بعد از شیوع کرونا، ستاد ملی مقابله با کرونا برای حمایت از مستأجران، قانونی را 
مصوب کرد که بر اساس آن افزایش اجاره بها در تهران و شهرهای بزرگ نباید بیشتر 
از 25 درصد باشــد در شــهرهای متوسط و کوچک هم سقف افزایش اجاره بها 20 و 
15 درصد اســت. همچنین بر اساس این مصوبه صاحبخانه ها باید بر اساس شرایطی 
قراردادهای اجاره را تمدید کنند و تا وقتی که کرونا ادامه دارد مستأجران نباید مجبور 
به ترک واحد استیجاری باشند. امسال هم ستاد کرونا این مصوبه را تمدید کرد و حتی 
این ستاد اعلام کرد که »امسال قرارداد اجاره های منزل مسکونی خود به خود تا یک 
ســال تمدید می شود اما این مصوبه ستاد کرونا استثناهایی هم دارد.« بر اساس این 
مصوبه قراردادهای اجاره مسکن به طور اتوماتیک و بدون نیاز به مراجعه به بنگاه های 
املاک بمدت یک سال تمدید می شود. بنابراین قراردادهای اجاره ای که مدت سررسید 
آنها از تاریخ ابلاغ این مصوبه یعنی 22 خرداد ماه تا پایان سال 1400 است، به صورت 
خودکار تمدید می شود. این مصوبه استثنائاتی هم دارد. بنابراین در شرایط خاصی که 
ستاد معین کرده است، تمدید خودکار انجام نخواهد شد. بر این اساس چنانچه مالک 
به منظور تخریب واحد مســکونی، احداث ساختمان جدید یا تعمیرات اساسی، پروانه 
ساختمانی یا پروانه تعمیرات اساسی اخذ کرده باشد، یا مستأجر بعد از تمدید قرارداد 
اجاره را نپرداخته باشــد، اگر مالک واحد قصد فروش ملک را داشــته باشد، چنانچه 
مستأجر با افزایش مبلغ اجاره موافقت نکند به تشخیص مرجع صالح رسیدگی کننده، 

واحد قابل تخلیه است. همچنین مستأجرینی که در دوره قرارداد اجاره بر اساس این 
مجوز به تشخیص مرجع صالح رسیدگی کننده به تعهدات عمل نکنند و موجب تضییع 
حقوق موجر شوند مشمول این مصوبه نخواهند شد. یا اگرموجر و افراد تحت تکفل وی 
صرفاً مالک همین واحد مسکونی مورد اجاره باشد و به آن نیاز داشته باشد و همچنین 
رفتار خارج از عرف مستأجر یا عمل نکردن او به تعهداتش هم جزو مواردی است که 

صاحبخانه می تواند قرارداد را تمدید نکند.
اما مشاهدات میدانی از بنگاه های املاک نشان می دهد که با اینکه مالک هیچکدام 
از دلایل عدم تمدید قرارداد را ندارد با این حال حاضر نیســت قرارداد را تمدید کند. 
وقتی از مستأجران هم می پرسیم چرا از حق خود استفاده نمی کنند چون بر اساس 
مصوبه ستاد کرونا آنها مجبور به تخلیه نیستند، در جواب می گویند حاضر نیستند با 

صاحبخانه درگیر شوند و کار به شکایت بکشد.
در تصمیم دیگری که به منظور حمایت از مســتأجران در زمان شیوع کرونا سال 
گذشته توسط ستاد ملی مقابله با کرونا اخذ شد وامسال هم تمدید شد وام ودیعه به 
مستأجران پرداخت می شود. ثبت نام وام ودیعه مسکن امسال پس از مصوبه ستاد ملی 
کرونا از 26 خرداد 1400 آغاز شده است. بر این اساس سقف تسهیلات در تهران 70 

میلیون، سایر کلانشهرها 40 میلیون و سایر شهرها 25 میلیون تومان است.
 متقاضیان دریافت این تسهیلات باید متأهل یا سرپرست خانوار، دارای اجاره نامه 
رسمی یا اجاره  نامه ثبت شده در سامانه کد رهگیری باشند. ضمن اینکه تاریخ امضای 
اجاره  نامه واحد مسکونی نیز باید مربوط به نیمه نخست امسال باشد. بتازگی نیز معاون 
وزیر راه و شهرسازی اعلام کرده زنان مجرد بالای 35 سال نیز می توانند از این تسهیلات 
استفاده کنند. با اینکه سال گذشته مستأجران واجد شرایط )البته با توجه به محدود 
بودن منابع بانکی تعداد کمی از متقاضیان وام را دریافت کردند( وام را دریافت کرده اند 
اما برخی مستأجران هم می گویند با توجه به افزایش اجاره ها، وام ودیعه مسکن جوابگوی 
خیلی از متقاضیان نبوده و مبلغ وام در برابر ودیعه ای که مالکان درخواست می کنند 
ناچیز اســت. مشکل دیگر برای دریافت این وام قوانین سفت و سخت بانکی است. با 
اینکه مبلغ وام در بسیاری شهرها کمتر از 50 میلیون تومان است اما برای دریافت آن 

دو ضامن به همراه چک سفته نیاز است.
بسیاری از کارشناسان اقتصادی معتقدند دولت  برای حمایت از مستأجران و کنترل 
بازار اجاره باید ساخت و عرضه واحدهای مناسب برای اجاره و قانون اجاره داری حرفه ای 
را که در طرح جامع مسکن آمده است اجرا کند. حمایت از اقشار متوسط و ضعیف که 
توان پرداخت اجاره های بالا ندارند از طریق ساخت و عرضه واحدهایی با قیمت ساخت 
کمتر می تواند به کنترل قیمت ها در بازار اجاره مؤثر باشد. به نظر می رسد با آغاز فصل 
جابه جایی و ادامه شیوع کرونا، ساماندهی این بازار و نظارت بر اجرای مصوبات ستاد 

ملی کرونا می تواند قیمت ها را در این بازار از التهاب کنونی دور کند.

بازار تکنولوژی »تشخیص چهره« به 
8.5 میلیارد دلار خواهد رسید

آقـــای رئیســـی اکنون بـــه عنـــوان رئیـــــس جمهوری منتخب 
در آســتانه شروع دوره ای بســیار حیاتی برای کشور قرار گرفته؛ چه در 
دوره انتقال قدرت و چه پس از آن در موقعیت آغاز ریاســت جمهوری. 
اساســاً این ماه های ابتدایی ریاست جمهوری به لحاظ اینکه می تواند به 
مثابه شالوده ســازی برای یک دوره چهار یا هشت ســاله مدیریت کشور 
باشــد دارای اهمیت بسیار زیادی است. از همین رو می طلبد که رئیس 
جمهوری منتخب و تیم او با حداکثر دقت و ظرافت مسائل را در این دوره 
دنبال کنند. از یک منظر مهم ترین مســأله کشور در شرایط فعلی بحث 
سرمایه اجتماعی است. در انتخابات اخیر هر چند به مانند ادوار گذشته 
تلاش دشــمنان نظام برای تحریم انتخابات ناکام ماند اما در عین حال 
شکی نیســت که انتظار دوستداران کشور رسیدن به مشارکتی بیش از 
این بود. این مسأله از آن رو مهم است که وضعیت مشارکت در انتخابات 
قبل تر برای مجلس یازدهم در اسفند 98 هم سطح مطلوب و قابل قبولی 
نداشت. پیکره سرمایه اجتماعی کشور اکنون زخم خورده است. چنانکه 
آقای رئیســی هم در مواضع خود و در نشست خبری به موضوع سرمایه 

اجتماعی و اینکه می خواهند رئیس جمهوری همه باشند تأکید داشتند.
این مهم را می توان به شکلی کارویژه اصلی دولت آقای رئیسی دانست 
و انتظار این است که بقیه برنامه ها، راهبردها و اقدامات ایشان حول همین 
موضوع یعنی افزایش مجدد ســرمایه اجتماعی کشــور باشد. کما اینکه 
خود ایشــان هم چه در مناظره های تلویزیونی و تبلیغات انتخاباتی و چه 
بعد از پیروزی در رقابت 28 خرداد بر این موضوع به صورت مســتقیم و 
غیرمستقیم اشاره کرده اند که نیاز است تا دوباره رضایت مردم به شکلی 
در حوزه های مختلف جلب گردد. جلب این رضایت در حوزه های مختلف 
و از جمله رفاه و معیشت به نوعی همان افزایش سرمایه اجتماعی است.

اما این مهم رخ نمی دهد جز اداره صحیح و واقع بینانه کشــور. چنین 
امری خود نیازمند پرهیز از سیاستگذاری ها و راهبردهای شعاری است و 
در عین حال جلب یک مشارکت عمومی در سطوح مختلف را می طلبد. 
تأکید آقای رئیســی بر مستقل بودن شان در مقام ریاست جمهوری این 
امیــدواری را ایجاد می کند که ایشــان در پی اســتفاده از تمام ظرفیت 
اجتماعی، سیاسی و کارشناسی کشور به نفع اداره ایران هستند.  دولت 
سیزدهم میراثی نه چندان مطلوب را از وضعیت کشور به ارث می برد. شکی 
نیست که سرنوشت همه ما به تغییر وضعیت این میراث و دگرگونی مثبت 
در اوضاع و پدیدار شــدن افق های امیدوارکننده بستگی دارد. همان طور 
که دولت آقای رئیسی باید از فضای شعارهای جناحی و انتخاباتی خارج 
شود و بر مبنای یک واقع بینی مدیریتی کار خود را آغاز کند، رقبای این 
دولت هم باید برای تقویت نقاط قوت این دولت و یاری رســاندن به آن 
حداکثر کوشش را از خود بروز دهند. این مهم هیچ تنافر و تناقضی با نقد 
احتمالی دولت سیزدهم نخواهد داشت. چه اینکه بردن این دولت به گوشه 
رینگ نقد و حملات سیاسی از همان ابتدای کار، همانقدر مخرب و زیانبار 

است که اشتباهات دولت می تواند منتج به آثار منفی برای کشور شود.
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  سهمیه بنزین تیرماه امشب واریز می شود
سخنگوی شرکت ملی پخش فراورده های نفتی گفت: سهمیه بنزین تیرماه 
ســاعت 24 امشب بدون تغییر نســبت به ماه های گذشته در کارت های سوخت 
دارندگان خودرو های شخصی و موتور سیکلت واریز می شود.فاطمه کاهی، با بیان 
اینکه این ماه نیز همچون ماه های گذشته 60 لیتر سهمیه بنزین به کارت هوشمند 
سوخت خودروهای شخصی و 25 لیتر بنزین به کارت سوخت موتورسیکلت ها با 
قیمت 1500 تومان واریز می شود؛ اظهار کرد: سهمیه سوخت خودروهای عمومی 
و خدماتی نیز مطابق جدول سهمیه طرح مدیریت مصرف سوخت واریز خواهد 
شد.وی افزود: با توجه به مدت 9 ماهه تعیین شده برای ذخیره سازی سهمیه سوخت  
خودروها، سهمیه واریزی سوخت خودروهای شخصی که سهمیه 9 ماه گذشته 
را )540 لیتر برای خودروهای سواری و 225 لیتر برای موتورسیکلت ها( در کارت 

سوخت شخصی خود ذخیره کند.

فرهاد دژپسند رئیس طرف ایرانی کمیسیون مشترک 
همــکاری های اقتصــادی جمهوری اســلامی ایران و 
جمهــوری آذربایجان، در ملاقــات خداحافظی با آقای 
بنیاد حسین اف سفیر جمهوری آذربایجان در تهران، با 
قدردانی از نقش مؤثر سفیر جمهوری آذربایجان در مسیر 
توســعه روابط دو کشور، اظهار داشت: در دولت تدبیر و 
امید، در مناسبات و همکاری های دوجانبه و منطقه ای 
ایران و آذربایجان، تحولات مثبت و بزرگی اتفاق افتاد که 
بــی تردید این روابط در دولت های آینده نیز به صورت 

مستحکم ادامه خواهد یافت.
به گزارش شــبکه اخبار اقتصــادی و دارایی ایران 
)شادا(، دکتر فرهاد دژپسند، وزیر محترم امور اقتصادی و 
دارایی روز )یکشنبه 30 خرداد ماه( در دیدار خداحافظی 
»بنیاد حسین اف« سفیر جمهوری آذربایجان در پایان 
مأموریتش در ایران، از ارسال پیام تبریک از سوی »الهام 
علی اف« به حجت الاسلام و المسلمین رئیسی« رئیس 

جمهور منتخب، تشکر کرد.
 وی با اشــاره به طرح ها و پــروژه های بزرگ اجرا 

شــده بین دو کشــور و با تأکید بر ظرفیت ها و مزیت 
های همکاری ایران و آذربایجان در عرصه های مختلف، 
اهمیت بازسازی مناطق آزاد شده قره باغ در جنگ اخیر 
را مورد اشاره قرار داد و خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی 
ایران آمادگی دارد در روند بازسازی این مناطق مشارکت 

فعال داشته باشد.
ســفیر جمهوری آذربایجان نیز طی سخنانی در این 
دیدار، ضمن تبریک برگــزاری موفقیت آمیز انتخابات 
ریاســت جمهوری در جمهوری اسلامی ایران و انتخاب 
حجت الاســلام و المسلمین رئیســی به عنوان رئیس 

جمهور منتخب، گزارشــی از دستاوردها و تلاش های 
انجام شــده در راستای توسعه روابط دو کشور در طول 

دوره پنج ساله ماموریت خود در ایران ارائه کرد.
وی با قدردانی از پشتیبانی و حمایت های همه جانبه 
دکتر فرهاد دژپســند و رئیس طرف ایرانی کمیسیون 
مشترک همکاری های اقتصادی دو کشور، گفت: امروز 
با حمایت های انجام شده مقامات دو کشور، سطح روابط 
تجاری دو کشور علیرغم شیوع کرونا افزایش یافته، کما 
اینکه، سال گذشته، ترانزیت کالا بین دو کشور، نه تنها 

یک روز متوقف نشد، بلکه رشد نیز داشته است.
بنیاد حسین اف با بیان اینکه در دولت تدبیر و امید، 
دکتر روحانی و آقای الهام علی اف، هشت بار با یکدیگر 
ملاقات داشتند و 156 مقام در سطح وزیر به کشورهای 
یکدیگر سفرهای کاری داشته اند، گفت: این مدت اسناد 
بســیار زیادی بین تهران و باکو در بخش های مختلف 
امضا شــده است و آنچه در سال های گذشته، به همت 
رؤســای جمهور دو کشــور پایه گذاری شده است راه 

بازگشت نداشته و ادامه خواهد یافت.

دژپسند در دیدار خداحافظی با سفیر آذربایجان:

توسعه روابط ایران و آذربایجان در دولت بعدی نیز ادامه خواهد یافت

تقویت حمل و نقل شهری از مهم ترین برنامه های سازمان شهرداری ها در طی سالهای اخیر بوده است

در نشست ستاد هماهنگی اقتصادی دولت صورت گرفت

گزارش زنگنه از عملکرد وزارت نفت در جنگ اقتصادی

مهدی جمالی نژاد معاون عمرانی وزیر کشور و رئیس سازمان شهرداری 
ها و دهیاری های سراســر کشور تقویت حمل و نقل عمومی کشور را مهم 
ترین اولویت سازمان شهرداری ها و دهیاری ها عنوان کرد و گفت: گسترش 
حمل و نقل عمومی فاکتوری تعیین کننده در کنترل و مدیریت حوزه ترافیک 

شهری کشور است.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت کشــور، شورای عالی هماهنگی 
ترافیک شهرهای کشــور امروز با حضور مهدی جمالی نژاد معاون عمرانی 
وزیر کشــور و رئیس سازمان شــهرداری ها و دهیاری های سراسر کشور با 
حضور نمایندگان دستگاهها در محل وزارت کشور با سه موضوع  تصویب  
ضابطه 801 دستورالعمل مطالعات طرح جامع حمل و نقل شهری و حومه،  
بهنگام سازی مشخصات فنی اتوبوس های دیزلی، گازسوز و برقی سامانه های 
اتوبوسرانی شهری کشور و تشکیل کارگروه فنی سامانه های هوشمند ثبت 

تردد و تخلف برگزار شد.
معاون عمرانی وزیر کشور با بیان اینکه تقویت حمل و نقل شهری از مهم 
ترین برنامه های سازمان شهرداری ها در طی سالهای اخیر بوده است؛ گفت: 
برای کارآمدی حمل و نقل مسافری درون شهری نیاز به مولفه هایی چون، 

کاربری آسان، کارآیی بلند مدت عاری از آلایندگی زیست محیطی منطبق 
با استانداردهای روز دنیا وجود دارد.

جمالی نژاد با اظهار این مساله که امروز حمل و نقل عمومی کشور نیاز 
به ســاماندهی قوی تر دارد، گفت: ضروری است نوسازی و توسعه ناوگان با 
بهنگام سازی فنی مطابق با سیاست های اقتصادی کلان کشور، همراه گردد.

رئیس سازمان شهرداری ها و دهیاری های سراسر کشور در ادامه صحبت 
هایش با اشاره به اینکه بازسازی حمل و نقل عمومی کشور یک نیاز جدی 

است؛ گفت: در حال حاضر بخش اعظم دستگاههای اتوبوس و مینی بوس 
درون شهری به بازسازی و نوسازی نیاز دارد.

وی در این خصوص گفت: ظرفیت موجود دستگاههای اتوبوس در کشور در 
حدود 20 هزار دستگاه است که نیاز کلی کشور 35 هزار دستگاه است و برای 
همین گسترش و تقویت حمل و نقل عمومی مورد توجه بیشتری قرار گیرد.

موضوع بحث اتوبوس های برقی از دیگر محورهای جلسه امروز بود و در این 
خصوص این مساله مورد بررسی اعضا قرار گرفت که امروز استفاده از اتوبوس 
های برقی در همه کشــورهای دنیا مرسوم بوده و لازم است این موضوع در 
تقویت حمل و نقل عمومی شهری کشور به خاطر کاهش آلایندگی و افزایش 

بهره وری مورد توجه قرار گیرد.
اتوبوس های برقی به نسبت اتوبوس های دیزلی و گازوئیل سوز طول عمر 

بیشتری دارند. عمر این اتوبوس ها بیست سال است.
موضوع بعدی نشست امروز استفاده از تجهیزات و سامانه های هوشمند 
برای کنترل و مدیریت ترافیک شــبکه شهری و جاده ای بود و مقرر شد با 
هماهنگــی های به عمل آمده بــا ناجا  از این ظرفیت در تقویت کاهش بار 

ترافیکی شهری و جاده ای کشور استفاده شود.

 خبر

وزیر نفت در گزارش عملکرد فروش نفت 
طی دوران تشدید تحریم و جنگ اقتصادی 
اعلام کرد که در ســه سال جنگ اقتصادی، 
درآمد نفتی کشور بیش از 100 میلیارد دلار 

کاهش یافت.
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت 
به نقل از ریاســت جمهوری، دکتر حســن 
روحانــی، روز )یکشــنبه، 30 خردادماه( در 
نشســت ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت، 
ضمن آرزوی موفقیت برای رئیس جمهوری 
منتخب، از ســتاد اقتصادی دولت خواست 
گزارش های لازم از وضع اقتصادی کشــور و 
اقدام های انجام شــده را به رئیس جمهوری 

منتخب ارائه کنند.
وی با تأکید بر اینکه اولویت دولت، تأمین 
ارز کالاهای اساسی و دارو برای افزایش رفاه 
عمومی و حمایت از اقشار آسیب پذیر جامعه 
بوده اســت، افزود: همه تلاش دولت بر آن 
بوده است که با مقاومت در برابر تحریم 100 
درصدی دشمنان ایران، درآمد ارزی لازم برای 
تأمین کالاهای اساســی و ضروری و حفظ و 

ارتقای تولید کشور را فراهم کند.

رئیس جمهــوری تصریح کــرد: کارنامه 
موفقیــت دولــت در ایــن نبــرد نابرابر با 
تحریم کنندگان قابل ملاحظه است، همسو 
با این روند، کنترل نوسان های بازار داخلی و 

جلوگیری از افزایش قیمت کالاهای اساسی 
و نرخ تورم در کشــور و همچنین ایجاد رفاه 
نسبی در جامعه از مهم ترین اهداف دولت بوده 
است. در ابتدای این نشست، بیژن زنگنه، وزیر 

نفت گزارشی از عملکرد فروش نفت در دوران 
تشدید تحریم و جنگ اقتصادی ارائه کرد.

براساس این گزارش از سال 97 با خروج 
یکجانبه آمریکا از برجام و آغاز جنگ اقتصادی 

ترامپ علیه ملت ایران، با اعمال سیاســت 
ارعاب و تهدید دولت آمریکا مشتریان نفتی 
کشــور، تقاضای خود را کاهش دادند و این 
کاهش درآمد، بر همه بخش ها از جمله بودجه 

دولت تأثیر گذاشت.
در ســال 99 نیز افزون بــر تحریم های 
آمریکا و شرایط ویژه شیوع ویروس همه گیری 
جهانی کرونا، پایین آمدن قیمت نفت، کاهش 
درآمد دولت را تشــدید کــرد، به نحوی که 
در مجموع در ســه ســال جنگ اقتصادی، 
 درآمد نفتی کشــور بیــش از 100 میلیارد

 دلار کاهش یافت.
براساس این گزارش، دولت تدبیر و امید 
در این شــرایط تلاش کرد در کنار استفاده 
از روش های غیرمتعــارف در فروش نفت و 
فرآورده های نفتی، وابســتگی به نفت را در 
بودجه کشور کاهش دهد تا آنجا که وابستگی 
42 درصدی بودجه به نفت در ابتدای دولت 
تدبیر و امید، در لایحه بودجه ســال 99 به 
کمتر از 10 درصد رســید و برای نخستین 
بار در کشور، بودجه بدون اتکا به درآمدهای 

نفتی تدوین شد.

 
  

رئیس سازمان صمت اردبیل خبر داد؛

تولید و صادرات ۱۳۰ قلم انواع اسباب  بازی در استان اردبیل

دولت آینده با تقویت دیپلماسی زمینه توسعه صادرات خدمات فنی و مهندسی را فراهم کند

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبیل گفت: تولید و صادرات 
130 قلم اسباب بازی در واحد تولیدی استان اردبیل در حال انجام است.

رامین صادقی  اظهار کرد: با حمایت از ســرمایه گذاران در قالب بسته های 
تشویقی در ســال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها سعی داریم تا 75 واحد 
تولیدی نیمه تمام را هر چه سریع تر راه اندازی و به مرحله بهره برداری برسانیم.

وی یکی از این واحدها را کارخانه تولید اسباب بازی با برند خاص با هدف تأمین 
نیاز داخلی و صادرات اعلام کرد و گفت: شرکت تولیدی در این زمینه تلاش 
می کند تا با شکستن تحریم ها و جلوگیری از واردات بی رویه اسباب بازی های 
چینی که 90 درصد بازار را فرا گرفته، به نوعی به کیفی ســازی این محصول 
پرداخته و در کنار تأمین نیاز داخلی برای بازارهای همسایه نیز مشتریانی را 
جذب کند.رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبیل تصریح کرد: 
کارآفرینان حاضر در این مجموعه تولیدی با دانش فنی و خرید تجهیزات مورد 
نیاز و دستگاه های جدید سعی می کنند تا انواع اسباب بازی ها را اعم از ماشین های 

کنترلی و سایر اسباب بازی ها تولید و روانه بازار مصرف کنند.
صادقی هدف گذاری این مجموعه تولیدی را 130 قلم اسباب بازی با کیفیت 
اعــلام کرد و افزود: 65 قلم از این اســباب بازی های تولیدی با هدف صادرات 

بسته بندی و به صورت استاندارد راهی بازارهای خارجی می شود.

وی در بخش دیگری از سخنان خود خاطر نشان کرد: قرار است فاز دوم این 
کارخانه تا پایان امسال راه اندازی شود تا ظرفیت اشتغال این مجموعه که در 

حال حاضر 65 نفر است به بیش از 200 نفر ارتقا یابد.
صادقی به رضایتمندی مجموعه پرسنلی و کارگری این مجموعه در پرداخت 
حقوق و مزایا اشــاره کرد و ادامه داد: اکثر واحدهای تولیدی در سطح استان 
حمایت همه جانبه را از نیروی انسانی متخصص و ماهر انجام می دهند که این 

خود ظرفیت خوبی در تقویت نظام اقتصادی و تولیدی است.
وی اضافه کرد: ســازمان صنعت، معدن و تجارت در استان در سال تولید، 
پشتیبانی ها و مانع زدایی ها بسته حمایتی و تشویقی را برای سرمایه گذاران در 
نظر گرفته که این بسته ها شامل پرداخت تسهیلات کم بهره، واگذاری زمین 
در شهرک ها و نواحی صنعتی با زیرساخت های مناسب و صدور مجوز در کمتر 
از نیم روز اســت که این خود می تواند مشــوقی برای حضور سرمایه گذاران و 

کارآفرینان باشد.

رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفـت:دولت آینده باید ضمن 
تقویت دیپلماسی و گسترش روابط با دیگر کشورها زمینه صادرات خدمات فنی 

و مهندسی را که جایگزین مطمئنی برای درآمدهای نفتی است، فراهم کند.
محمدرضا رضائی کوچی در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری خانه ملت، با اشاره 
به لزوم توجه به ظرفیت صادرات خدمات مهندسی به کشورهای همسایه گفت: 
امروزه خدمات فنی و مهندسی بخش عمده ای از صادرات بسیاری از کشورها را 
به خود اختصاص داده و ما نیز باید با توجه به نیروی انسانی متخصص کارآمد و 
با دانش فنی بسیار بالایی که در بدترین شرایط تحریمی با تکیه بر علم و تجربه 
و توان داخلی شان کشور را در همه عرصه های علمی و فنی سرآمد کشورهای 
منطقه و بعضا در دنیا کرده اند بیش از گذشته به آن توجه کنیم؛ چرا که به واسطه 
عرضه خدمات فنی و مهندسی و در واقع خدمات نرم افزاری، موفق به ارزآوری برای 
کشور می شویم.این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه صادرات 

خدمات فنی مهندسی نسبت به صادرات کالا، مزایای بیشتری برای صادرکننده 
درپی دارد، افزود: صادرات خدمات فنی مهندسی علاوه بر ارزآوری و اشتغال زایی 
برای متخصصان و دانش آموختگان ما، برای کشور نیز شهرت منطقه ای و جهانی 
ایجاد می کند از طرفی می توانیم از سایر امتیازات صادرات کالاهای غیرنفتی نیز 
برخوردار شویم و همچنین موجب تحکیم روابط ما با کشورهای همسایه و منطقه 
خواهد شد.رضایی کوچی عنوان کرد: دولت با فعال سازی ظرفیت های عمرانی در 
کشور در حوزه صادرات خدمات فنی و مهندسی به کشورهای همسایه می تواند 

ارزآوری کند و تا حدودی کسری بودجه خود را جبران کند.
رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، با تاکید بر اینکه کشورهای 
همسایه با جمعیتی بالغ بر 500 میلیون نفر، بازار بسیار خوبی برای صادرات خدمات 
فنی و مهندسی کشورمان محسوب می شوند اضافه کرد: مهندسان ایرانی در 
رشته های مختلف مهندسی به پیشرفت های چشمگیری دست یافته اند و امروز 

جایگاه و رتبه مهندسان کشورمان در عرصه منطقه و بین المللی برجسته است. بر 
همین اساس وزارت امور خارجه باید زمینه را برای توسعه صدور خدمات فنی و 
مهندسی ایجاد کند، هر چند که متاسفانه در این دولت شاهد عملکرد مناسبی 

در حوزه نبودیم.
وی با تاکید بر اینکه بهترین راه کار جایگزین شدن درآمدهای نفتی در شرایط 
تحریمی، صدور خدمات فنی و مهندسی به کشورهای منطقه و فرامنطقه ای 
است، اضافه کرد: ظرفیت صادرات خدمات فنی و مهندسی کشور می تواند تا سقف 
30 میلیون دلار افزایش پیدا کند در حالی که امروز بخش اندکی از درآمد این 
حوزه جذب کشورمان می شود.این نماینده مردم در مجلس یازدهم تصریح کرد: 
با توجه به اینکه وزیر راه و شهرسازی در سوریه حضور دارد امیدواریم با توجه به 
نیازهای این کشور به استفاده از خدمات فنی و مهندسی  کشورمان، بستر های 

لازم را برای این مهم فراهم کند.

دوره ای جدید برای اقتصاد ایران
باید عادی زندگی کنیم و اجازه دهیم مردم هم عادی زندگی کنند و تجارت 
عادی با همسایگان یا دورتر با چین و اروپا به یک جریان عادی تبدیل شود. 
بیایید عادی شویم.دوران جدیدی در کشور شروع شده است. شروع مجدد 
زندگی سیاســی موقعیت مناسب جدیدی به وجود می آورد تا جامعه خود 
را با آن هماهنگ کند.من خوشــحالم که به رغم اختلاف نظرهای بسیار زیاد 
بالاخره رئیس جمهور انتخاب شد تا چهار سال آینده را به ترتیبی متفاوت از 

گذشته اداره کند. ولی چگونه؟
به جای نگاه کردن به سابقه سیاسی- اقتصادی رئیس جمهور برای قضاوت 
به گذشــته خودمان نگاه کنیم. شــاید مهم تر از رئیس جمهور، ملت است 
که باید نگاهش را به اقتصاد و سیاســت تغییــر دهد.در ابتدای انقلاب چه 
کردیم. من که در آن زمان از آمریکا برگشــته بودم و در دانشــگاه مشغول 
شــده بودم با جوانان دانشجو بسیار سروکار داشتم.همه از فساد نالان بودند 
و دلشــان می خواســت فســاد را از میان ببرند و معتقد بودند اگر فساد از 
بین برود، فرصت های شــغلی بهتر می شــود و توزیع درآمد و ... از این نوع 
اســتدلال ها.ولی در عمل چــه کردیم. به قول معروف آمدیــم ابرویش را 
درســت کنیم، چشم آن را صدمه زدیم یا حتی کور کردیم. مبارزه با فساد 
تبدیل شــد بــه مبارزه با ثروت و ثروتمنــد و ... چرا چون جریان های چپ 
 که ســازماندهی تظاهرات را بهتر بلد بودنــد در جریان انقلاب نفوذ کافی

 پیــدا کردند و به تدریج مخالفت با پولــدار و کارخانه دار و تاجر و ... جنبه 
عمومی پیدا کرد.قطعا مردم این چنین نمی خواســتند زیرا در طی زندگی 
دیده بودند که اگر لبنیاتی سرکوچه آنها مغازه اش را از یکی به دوتا تبدیل 
کند خدمات گسترده تری می تواند بدهد و اگر به تدریج قادر شود گاوداری 
 خودش را ایجاد کند قطعا ماســت و شــیر بهتری به مردم محله و کم کم

 شــهر ارائه می دهد. صاحب مغازه  ما حالا پولدارتر شــده بود. ولی خدمات 
گسترده تر و بهتری هم می داد. مردم هم با او مخالفتی نداشتند حتی برای 

پسرشان کار هم تولید می کرد و از او ممنون بودند.
در دوران دهــه 1340 اقتصاددانان و صنعتگران بزرگ شــروع به ایجاد 

کارخانه هایی کردند و بخش دولتی و خصوصی هر دو فعال شدند.
لبنیاتی سرکوچه ما هم کارخانه ای تاسیس کرد و جریانات پول نفت دهه 

1350 به این جریان سرعت بخشید.
هیچ کدام از این حرکت ها مشــکلی ایجاد نکرده بود اما مردم از موقعی 
نگران شــدند که نمی دانســتند در آن کارخانه ها چه می گذرد و پول های 
به دســت آمده چگونه تقسیم می شود. سهم طبقات مردم در این گسترش 
چگونه تعریف می شود و حتی این احساس به وجود آمد که لبنیاتی سرکوچه 
ارتباط نزدیک تری با آنان داشت تا کارخانه ای که صدها کیلومتر دورتر است 
و ثروتی را به وجود آورده که نه مالیات روشــنی می دهد و نه کالای خود را 

به قیمت مناسبی ارائه می کند.
بنابراین توزیع نابرابر، عدم شــفافیت و وابســتگی فعالیت ها به صاحبان 
قدرت حداقل ســه عامل مهــم در عصبانیت و عدم رضایت مردم شــدند 
و اتفاقاتــی افتاد که هم ســن های مــن به خوبی به یاد دارنــد و جوانان ما 
 آثــار آن را لمــس می کننــد و برخی از آنهــا آرزوی رفتن به ســرزمینی

 را دارند که عاری از سه عامل فوق باشد و در نتیجه جریان عادی توسعه در 
آن جاری باشد.حال که روز نو شده و رئیس جمهور جدید آمده، خوب است 
یک بار به چگونگی بازگشت به یک جریان عادی زندگی اقتصادی فکر کنیم.

1- برای ایجاد شفافیت، نظام مالیاتی باید تصحیح شود و هر فرد مسوول 
باشــد درآمد و هزینه خود را سالانه اعلام کند. این کار در همه دنیا صورت 
می گیرد و در ایران هم اگر اجرا نشود از شفافیت خبری نخواهد بود. ضمن 
آنکه مکانیزمی برای سالم زیستن ماموران مالیاتی نیز تدارک دیده شود. هر 
چنــد اکثر آنان پاک و تمیزند ولی زمانی که محیط آلوده باشــد انگ زدن 

بسیار آسان می شود.
2- هیچ جریان یا فعالیت اقتصادی نباید به صاحبان قدرت وصل باشد. 
هیچ اشکالی ندارد که فرد ثروتمندی در صندلی اداره مثلا یک استان قرار 
گیرد، ولی راه ســالم آن است که تمام اموالش را در دوره تصدی در اختیار 
دیگری )همانند روال معمول در همه کشــورهای توسعه یافته( قرار دهد تا 
برایش اداره کند و به علاوه سیستم مالیاتی پرونده خاص برای آن اموال از 

نظر نظارت بگشاید.
این امر تضاد منافع را نیز تا حد زیادی خنثی می کند.

3- برای بهبود توزیع نابرابر ثروت، فراموش نشود که برخی اوقات تمرکز 
ثروت برای جامعه مفید است )مانند لبنیاتی سرکوچه که گاوداری هم به وجود 
می آورد(. ولی شرط آن است که سیستم مالیاتی قادر باشد عملیات او را دنبال 

کند و مالیات حقه دولت را دریافت کند.
توجه داشــته باشیم که در یک جامعه متعادل، هم ثروتمند داریم و هم 
کم ثروت و هم فقیر. نظام دولت وظیفه دارد دست فقرا را بگیرد و با کمک به 

سرمایه گذاری امکان اشتغال به وجود آورد.
چه اشکالی دارد که دولت بگوید من ترتیب پرداخت وامی را به تو می دهم 
که بهره آن 5 درصد کمتر از نرخ معمول است ولی تو موظف هستی نصف 
کارکنانت را از میان آنان که به تو معرفی می کنم اختیار کنی. به نظرم بسیارند 

صاحبان حرفه و هنر که حاضرند چنین کاری را بکنند.
البته دولت نباید به هیچ بخش تولیدی یا خدماتی مواد اولیه یا سوخت 
ارزان تر از نرخ بازار بدهد؛ مگر آنکه طی قراردادی از او بخواهد در مقابل مثلا 
سوخت ارزان،  فلان خدمت را به طبقه محروم که دولت معرفی خواهد کرد، 
ارائه دهد.پرداخت هزینه مستقیم )یارانه( تا آنجا که ممکن است باید فقط و 
فقط به دهک های یک و دو محدود شود. یارانه از طریق نرخ ارز کاملا غلط 
اســت و قیمت گذاری کالا و خدمات عملی است ضد توسعه.برای آنکه سه 
جریان بالا به حرکت درآیند و برای مردم نان و آبی به دست دهند باید روابط 
با جهان عادی شود. ما آدم های ترسناکی نیستیم، چرا شرایطی را به وجود 
آوریم که ما را ترسناک جلوه دهند. پس عادی زندگی کنیم و اجازه دهیم 
مردم هم عادی زندگی کنند و تجارت عادی با همسایگان یا دورتر با چین و 

اروپا به یک جریان عادی تبدیل شود. بیایید عادی شویم.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/04/03

شماره : 1123

معاون سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی خبرداد؛

عملیاتی شدن کشت فراسرزمینی برای تامین علوفه مورد نیاز دامداران
تبریز- ســهراب فرحان، معــاون بهبود 
جهادکشــاورزی  ســازمان  دامی  تولیدات 
آذربایجان شــرقی گفت: برای تامین علوفه 
مورد نیاز دامداران با توجه به خشکســالی 
موجود، کشت فراســرزمینی باید عملیاتی 

شود.
محمدحســین اقدمی اظهار داشــت: از 
اواخر ســال 97 و اوایل 98 سامانه ای تحت 
عنوان ســامانه بازارگاه نهاده های کشاورزی 
راه انــدازی گردید که تمامــی نهاده های 
وارد شده از مبادی ورودی پس از ترخیص 
از مبــادی ورودی کشــور در این ســامانه 
بارگذاری می شود و به نسبت جمعیت دامی 
استان ها سهمیه استان ها مشخص می گردد 
و بین دامداران و تشکل های مربوطه توزیع 
می گردد.وی افزود: علاوه بر این در راستای 
سیاســت وزارت جهادکشــاورزی مبنی بر 
ترویج استفاده از کنسانتره در جهت افزایش 
راندمــان و بهره وری تولید، تلاش می گردد 
مصرف کنســانتره در اســتان در راستای 
افزایش راندمان تولید و بهره وری توســعه 
یابد با توجه به سنتی بودن اکثر دامداری های 
اســتان و عدم امکان تهیــه جیره بالانس 
شده مطلوب که حاوی افزودنی هایی مانند 
مکمل ها، ویتامین ها و آنزیم ها باشد در این 
دامداری ها، کنسانتره می تواند به عنوان غذای 
آماده مطلوب اثرات خود را در افزایش تولید 
این واحدها نشــان دهد.اقدمی با اشــاره به 
اینکه در حال حاضر برای واحدهای شیری 

صنعتی و نیمه صنعتی به ازای هر رأس دام 
هویت گذاری، ماهانه نهاده خام شامل سویا، 
ذرت و یا جو شــارژ می گردد گفت: از تاریخ 
دو ســال قبل که بحث هویت گذاری برای 
دستیابی به اطلاعات دقیقی از جمعیت آمار 
دامی و جلوگیری از قاچاق دام از طرف مرکز 
اصلاح نژاد دام و بهبود تولیدات دامی کشور 
درسطح کشــور و استان به شدت پیگیری 
می شــود، تلاش می گردد نهاده های دامی 
براســاس هویت گذاری تحویل داده شود و 

بیش از 80 درصد از جمعیت دامی اســتان 
تحت پوشش قرار گرفته است دامداران پس 
از متولد شدن دام یا خرید دام جدیدی که 
هویت گذاری نشده است به تشکل مربوطه 
مراجعه می نماید این تشکل اقدام به هویت 
گذاری دام های جدید و درج آن در ســامانه 
مربوطه می کند و بر اســاس آمار درج شده 

در سامانه نهاده تحویل دامداران می گردد.
وی افزود: استان آذربایجان شرقی در باب 
تولید شیر دارای مازاد است و شیر تولیدی 

در قالب شــیر خام یا محصــولات لبنی به 
دیگر اســتان ها عرضه می گردد اما در تولید 
گوشت کمبودهایی وجود دارد که البته در 
بحث تولید گوشت مرتبط با دام سبک مازاد 
وجود دارد و این مازاد به ویژه تولیدات عشایر 
از اســتان خارج می شود اما در باب گوشت 

مربوط با دام سنگین وارد کننده می باشد.
اقدمی واردات یا صادرات دام یا محصولات 
دامی را منــوط به اقتضای زمان دانســته 
و تصریــح کرد: اگــر در تأمیــن علوفه یا 

نهاده های دامی مشکلی وجود داشته باشد 
یا مشکل افزایش کشتار پیش آید درخواست 
واردات صورت می گــردد و در برخی موارد 
سیاست های اجرایی اقتضا می نماید صادرات 
دام ممنوع گردد خرید تضمینی دام تولیدی 
مــازاد نیز در مواقع لازم از طریق شــرکت 
پشتیبانی دام صورت می گیرد.معاون بهبود 
تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان 
گفت: قیمت مصوب شیر طبق آخرین مصوبه 
ستاد تنظیم بازار کشور 4 هزار و 500 تومان 
در درب دامداری می باشــد که باید دارای 
مشخصه های خاصی از جمله دارا بودن میزان 
خاصــی از چربی، پروتئیــن و بار میکروبی 
باشــد در صورتی که فاکتورهــای مدنظر 
از اســتانداردهای تعیین شــده کمتر باشد 
قیمت کاهش یافته و در صورت بالا بودن با 
قیمت بالاتری به فروش می رسد.وی مشکل 
موجود در ارتباط با قیمت مصوب کشوری 
را قیمت حمل دانست و گفت: باید براساس 
پتانســیل منطقه و شرایط جغرافیایی و آب 
و هوایی و مســافتی که هر استان با مبادی 
دارد رنج قیمت ارائه گردد.اقدمی گفت: در 
مورد گوشت قیمت مصوبی موجود نیست و 
دلایل مختلفی در این امر دخیل است تولید 
گوشت بسته به میزان علوفه منطقه، آب و 
هوا و شــرایط بارندگــی و دوری و نزدیکی 
آن و ظرفیت تولید دام خود واحد می تواند 
متغیر باشد لذا قیمت مصوبی در این مورد 

وجود ندارد.

 
 

نایب رئیس کمیسیون کشــاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست 
مجلس، گفت: حذف و کشتار دام های مولد قابل جبران نیست و در آینده 

کشور را با مشکلات بسیار جدی مواجه می کند.
علیرضا عباســی نایب رئیس کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و 
محیط زیســت مجلس شورای اسلامی، در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری 
خانه ملت، در خصوص کاهش میزان بارندگی و مشکلات عشایر در زمینه 
تامین علوفه مورد نیاز، گفت: میزان بارندگی در ســطح کشور در مقایسه 
با ســال گذشته حدود 40 درصد کاهش پیدا کرده و این موضوع دامداران 

و عشایر را با توجه به وابستگی آنها به مراتع تحت تاثیر قرار داده است.
نماینده مردم کرج ، اشــتهارد و فردیس در مجلس شــورای اسلامی با 
بخش های خاصی ماننــد دامداری ه و مرغداری های صنعتی قرار می گیرد، اشــاره به اینکه نهاده های دامی وارداتی مانند ذرت، ســویا و جو در اختیار 

ادامه داد: متاسفانه عشایر و روستائیان در میان دریافت کنندگان نهاده های 
دامی وارداتی دیده نشده اند.

این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه وزارت جهاد 
کشاورزی باید در سال جاری با توجه به ضعف پوشش مراتع، نهاده های دامی 
وارداتی را با قیمت مناسب در اختیار دامداران سنتی و عشایر قرار دهد تا 
از شرایط بحرانی عبور کنند، عنوان کرد: دامداران به دلیل عدم توانایی در 
تامین نهاده مجبور به فروش دام های مولد شده اند که بخشی از آن توسط 

دلالان به صورت قاچاق از کشور خارج می شود.
نایب رئیس کمیسیون کشــاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست 
مجلس شورای اســلامی، گفت: حذف و کشتار دام های مولد قابل جبران 

نیست و در آینده کشور را با مشکلات بسیار جدی مواجه می کند./

کشتار دام های مولد غیرقابل جبران است

 
 

آزادی ۹ محکوم مالی یزدی در دهه کرامت

سه نقطه مرزی استان گلستان به اینترنت پرسرعت 4G مجهز شد

سقف ذخیره ۹ ماهه سوخت خودروها کاهش نیافته است

ســید محمد جواد عرفان فر / یزد ،مدیر نمایندگی ســتاد دیه استان 
یــزد از آزادی 9 محکوم مالی در دهه کرامت با اجرای پویش ” بخشــش 

کریمانه” خبر داد .
به گزارش روابط عمومی ســتاد دیه استان یزد ؛ سید مسعود عظیمی 
مدیر نمایندگی ستاد دیه استان ضمن تبریک میلاد با سعادت امام رضا )ع( 
با اعلام این خبر گفت : با مشارکت خیرین و نیکوکاران و اجرای پویش ” 
بخشش کریمانه ” تعداد 9 مددجو جرائم غیر عمد از زندانهای استان آزاد 
و به آغوش خانواده بازگشتند که از این تعداد 7 محکوم مالی ، 1 محکوم 

دیه حادثه کار و 1 محکوم مهریه بودند.
عظیمی در ادامه گفت : بدهــی این محکومین مالی مبلغ 83 میلیارد 
و 260 میلیون ریال بود که مبلغ 67 میلیارد و 465 میلیون ریال توســط 
اخذ گردیده و با پرداخت مبلغ 15 میلیارد و 795 میلیون ریال زمینه آزادی کمیته صلح و سازش ستاد دیه استان یزد از شکات گذشت رضایت مندانه 

این 9 محکوم مالی از زندانهای استان یزد فراهم آمد .
این مقام مســئول ضمن تقدیر از ســازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی 
شهرداری یزد و صدا و سیمای مرکز استان گفت : با همکاری این سازمان 
بنر های مربوط به این پویش چاپ و در اماکن پر تردد شهر نصب گردیده 
و همینطور تیزر ســاخته شده توســط ستاد دیه به صورت مکرر از صدا و 
سیمای استان پخش که موجب اطلاع مردم در خصوص این طرح و کمک 

های ان به ستاد دیه استان گردید.
عظیمی در پایان از همکاری مردم و خیرین دارالعباده تقدیر و تشــکر 
به عمل آورده و گفت : بزرگرترین ســرمایه ی ســتاد دیه اســتان اعتماد 
همشــهریان و نیکوکارانی هســتند که در تمام فصول سال و به مناسبت 
های متفاوت این ستاد را تنها نگذاشته و با کمک های خود زمینه آزادی 

محکومین مالی را فراهم نمودند.

شهرستان گنبد در سه نقطه مرزی به اینترنت پرسرعت مجهز شده است .
مومنی :گلستان -  به گزارش اداره روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان 
، مهندس حیدر خسروی با اعلام این خبر گفت : نقاط مرزی دماغ ، نارلی 
داغ و آی تمر با تجهیز به اینترنت 4G همراه اول می توانند ارتباطات سیار 

با کیفیت تر را تجربه نمایند. 
وی با اشــاره به اینکه در مرکز دماغ شــبکه کابل مسی وجود نداشته و 
امکان برقراری ارتباطات مخابراتی در این منطقه برای مردم میسر نبوده لذا 
با راه اندازی اینترنت پرسرعت همراه اول در این منطقه ، مردم می توانند 

بدون هیچ محدودیتی از سرویس اینترنت بهره مند باشند.  
مدیر اداره مخابرات شهرســتان گنبد با تاکیــد براینکه ارائه خدمات و 
سرویســها در نقاط محروم و روســتایی با عزم جدی انجام می شود گفت 
: منطقه محروم داشــلی برون جزء نقاطی اســت که در برنامه های ارتباط 
رســانی مخابرات شهرستان گنبد قرارداشته و برآنیم تا بهترین امکانات را 

در اختیار مردم قرار دهیم .
لازم به یادآوری است پروژه مذکور در قالب طرح USO ابلاغی از وزارت 

ارتباطات و فناوری اطلاعات اجرا شده است .

روابط عمومی شرکت ملی پخش منطقه یزد، سخنگوی شرکت ملی پخش فراورده های 
نفتی با اشاره به اینکه سقف ذخیره 9 ماهه سوخت خودروها کاهش نیافته است، گفت: 
سهمیه بنزین تیرماه بدون تغییر نسبت به ماه های گذشته در کارت های سوخت دارندگان 

خودروهای شخصی و موتور سیکلت واریز شد.
فاطمه کاهی با بیان اینکه این ماه نیز همچون ماه های گذشته 60 لیتر سهمیه بنزین به 
کارت هوشمند سوخت خودروهای شخصی و 25 لیتر بنزین به کارت سوخت موتورسیکلت ها 
با قیمت 1500 تومان واریز می شــود؛ اظهار کرد: سهمیه سوخت خودروهای عمومی و 

خدماتی نیز مطابق جدول سهمیه طرح مدیریت مصرف سوخت واریز شد.
وی افزود: با توجه به مدت 9 ماهه تعیین شده برای ذخیره سازی سهمیه سوخت خودروها، 
سهمیه واریزی ســوخت خودروهای شخصی که سقف 9 ماهه آنها تکمیل شده باشد و 

به سقف 540 لیتر ذخیره رسیده باشد، اضافه نخواهد شد، بنابراین مالک هر خودرو تنها 
می تواند ســهمیه 9 ماه گذشــته را )540 لیتر برای خودروهای سواری و 225 لیتر برای 

موتورسیکلت ها( در کارت سوخت شخصی خود ذخیره کند.
سخنگوی شرکت ملي پخش فراورده های نفتی با تاکید بر اینکه این مدت 9 ماه کاهش 
نیافته است گفت: هموطنان همچنان می توانند تا سقف 9 ماه سهمیه واریزی خود را در 

کارت سوختشان ذخیره و مصرف کنند.
گفتني است سهمیه بندی بنزین از ســاعت صفر روز جمعه، 24 آبان ماه سال 1398 
براســاس مصوبه شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران سه قوه، برای همه وسایل نقلیه 
بنزین 1500 تومان و هر لیتر بنزین آزاد 3000 تومان و بنزین ســوپر نیز 3500 تومان 

قیمت گذاری شد.

 
ذخایر آبی البرز پیشخور شده است 

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان البرز با ابراز نگرانی از رعایت نشدن 
الگوهای مصرف آب و اثرات خشکسالی ها، اعلام کرد که بررسی ها بیانگر آن 
است که ذخایر آبی کشور از جمله البرز توسط نسل کنونی پیشخور شده است.

داوود نجفیان به مناسبت  هفته صرفه جویی در مصرف آب )یکم تا هفتم 
تیرماه ( به خبرنگاران گفت :  اکنون در این شرایط  صحبت  از اجرای  پروژه 

های تامین آب کافی نیست.
وی ادامه داد: باید اعتراف کنیم ولع و حرص  مصرف آب در این سال های 
کم بارشی در کشور و استان پرجمعیت البرز بالا بوده  و ظرفیت های حال و 

آینده به مصرف رسیده است .
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان البرز با تاکید بر رعایت الگوهای 
جهانی در مصرف آب بیان داشت:  گذشتگان ما به صورت تجربی تمام برنامه 
ها را مطابق با ظرفیت اکولوژیکی انجام دادند و باید ضرب االمثل ایرانی را که 

می گوید» پا را به اندازه گلیم دراز کنید« مورد توجه  قرار داد.
نجفیان ادامه داد: نسل کنونی در مسائله آب پا را بسیار فراتر  از گلیم  خود 
دراز کرده و اکنون بحرانی به نام چالش آب در کشور و استانی پرجمعیت مانند 
البرز داریم .وی تاکید کرد که تنها افتتاح طرح های بزرگ و زیر ساختی در 
بخش آب کافی و کارساز نیست بلکه  همه جمعیت کشور باید  به موضوع 

آب و خشکسالی حساس شو ندزیرا تاکنون از ظرفیت بخش اجتماعی آب و 
اصلاح باور و الگوی مصرف خیلی بهره نبرده ایم.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای البرز اظهار داشت: امروز کشور ما به لحاظ 
مصرف آب در دنیا رتبه اول را دارد یعنی بیش از 100 درصد الگوها مصرف 

آب درکشور داریم و منابعی که تجدیدناپذیر است از بین می بریم.
نجفیان  ادامه داد: داده های آماری نشــان می دهد که 11 میلیارد متر 
مکعب بیلان منفی آب درکشور داریم که در این شرایط خشکسال ، وضعیت 

وخیم و شکننده است که باید سریع  به الگوها برگردیم.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای  البرز گفت : هرچند که  ارگان های 
مختلف بخصوص آموزش و پرورش اقداماتی شروع کرده اند و حساسیت هایی 
وجود دارد اما کافی نیست؛ سرانه مصرف آب شرب 250 لیتر در شبانه روز 
داریم در حالی که کشورهایی که مشکل کم آبّی و بحران آب ندارند به خاطر 

اهمیت به نسل های آیِنده یک / سوم ما مصرف می کنند.
وی ادامه داد:  سرانه مصرف آب دنیا 114 لیتر و برخی کشورها 70 لیتر 

است اما در البرز برخی از روستا ها حتی تا 400 لیتر سرانه مصرف دارند .
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای البرز  گفت : امسال به سبب  وضعیت 
کم بارشی، کشور و استان البرز دارای شرایط ویژه است هر چند که در سه 

سال گذشته امیدی به واسطه بارش های خوبی که داشتیم برای تقویت سفره 
های آب زیر زمینی به وجود آمد.نجفیان افزود: اگر 20 سال مانند سه سال 
گذشته بارش در کشور رخ دهد ، تازه می توان بدهی آبخوان ها را پس داد 

در غیر این صورت وضعیت شکننده تر خواهد شد.
وی بیان داشت : با این وضعیت  تا چند سال آینده مشکل آب حل نمی 
شود زیرا جمعیت کشور  رو به  افزایش است که می بایست از سرانه صنعت،  

کشاورزی و هدر روی ها کاسته شود.
این مســوول یادآور شد که اکنون 6 درصد مصارف آب کشور در بخش 
شرب، 90 درصد کشاورزی و مابقی در بخش صنعت است  که اگر 10 درصد 
در مصارف بخش کشــاورزی صرفه جویی شــود نگرانی تامین  آب شرب از 

بین می رود.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای البرز ادامه داد: در سال آبی  جاری،  38 
درصد بارش های البرز کاهش یافت و منابع آبی سد های البرز با توجه  پیش 

بینی ها  با استفاده از توقف رها سازی آب مازاد  حفظ شد.
وی گفت : اکنون در سد کرج  حدود 176 میلیون متر مکعب آب داریم 
که در مدت مشابه سال گذشته 178 میلیون متر مکعب بود؛ یعنی 2 درصد 

نسبت به پارسال بیلان منفی در این سد داریم .

 با حضور مسئولین قضائی استان انجام شد: بازدید از خانواده 
2 زندانی نیازمند با هدف تسریع در پرونده قضایی آنان

ســید محمد جواد عرفان فر / یزد ، رئیس کل دادگســتری به همراه 
دادستان،مدیرکل زندان ها،رئیس حفاظت دادگستری ومدیرعامل انجمن 
حمایت زندانیان از منزل دو نفر از مددجویان نیازمند بازدید به عمل آورد.

به گزارش روابط عمومی اداره کل زندان های استان یزد: با توجه به روند 
پیشرفت پرونده قضایی این دوزندانی و وضعیت معیشتی نامناسب خانواده 
های آنان ،دستور آنی در جهت بررسی اعزام به مرخصی و همچنین عفو 

مشروط  مددجویان مذکور صادر شد.
همچنین در این بازدیدها علاوه بر اعطای بسته های معیشتی و همچنین 
کمکهای مالی،  با توجه به عدم وجود برخی از وسائل اولیه زندگی در این 
منازل، با همکاری انجمن حمایت زندانیان تعدادی از این اقلام تهیه و در 

اختیار این خانوار قرار گرفت.

 دستگیری 10 نفر از توزیع کنندگان مواد مخدر در شهرستان 
خاتم

سید محمد جواد عرفان فر / یزد، دادستان عمومی و انقلاب شهرستان 
خاتم از دستگیری 10 نفر از توزیع کنندگان و فروشندگان مواد مخدر در 

کمتر از 24 ساعت در این حوزه قضایی خبر داد.
ســید جمال الدین طباطبایی در این رابطه بیان داشــت: با دســتور 
دادستانی و رصد اطلاعاتی صورت گرفته، مامورین انتظامی  مخفیگاه 10 
نفر از افرادی را که در سطح شهرستان اقدام به فروش و توزیع مواد مخدر 
می نمودند شناســایی و طی عملیات ضربتی متهمین را دستگیر کردند.

این مقام قضایی اظهار داشت: این افراد پس از تشکیل پرونده با قرار تامین 
قانونی متناسب روانه زندان شدند.وی تصریح کرد: برخورد قاطع و قانونی 
با توزیع کنندگان و فروشندگان مواد مخدر یکی از اولویت های دادستانی 
در این شهرستان میباشدطباطبایی یکی از عوامل فروپاشی خانواده ها را 
مواد مخدر دانست و ابراز کرد: تامین امنیت و مبارزه با مواد مخدر یکی از 
دغدغه های مهم دادستانی است و مبارزه با این پدیده شوم که سرمنشاء 
بسیاری از ناهنجاری های اجتماعی ازجمله سرقت و  فروپاشی خانواده ها 
اســت در دستور کار قرار دارد.لازم به ذکر است شهروندان هرگونه اخبار 
پیرامون خرید، فروش، انتقال و توزیع مواد مخدر را به صورت مستقیم به 

دادستانی یا از طریق سامانه تلفنی 110 گزارش نمایند .

 کار برداشت گندم از مزارع استان همدان آغاز شد
 رییس سازمان جهاد کشاورزی استان همدان با اشاره به آغاز کار برداشت 
محصول از گندمزارهای استان، گفت: 68 هزار و 500 هکتار از اراضی این 
استان در سال زارعی جاری به صورت آبی و 333 هزار هکتار نیز به صورت 

دیم به کشت محصول گندم اختصاص داده شده است.
»منصور رضوانی جلال« گفت: پیش بینی می شود امسال از این سطح 
اراضی زیر کشت در مجموع حدود 300 هزار تن محصول گندم  برداشت 
شود.وی با اشاره به اینکه سال گذشته حدود 600 هزار تن گندم مازاد بر 
نیاز از کشــاورزان استان همدان خریداری شده است، اظهار داشت: بیش 
از  22 درصد از ارزش افزوده و 26 درصد اشتغال استان همدان مربوط به 

بخش کشاورزی است.
رضوانی جلال گفت: ســالانه 918 هزار هکتار از اراضی استان همدان 
زیرکشــت محصولات کشاورزی می رود که از این مقدار 26 درصد کشت 

آبی و 74 درصد نیز کشت دیم است.
رئیس تعاون روستایی شهرستان همدان نیز دراین باره گفت: فعالیت 
سه مرکز برای خرید گندم مازاد بر نیاز کشاورزان به صورت تضمینی در 

سطح این شهرستان پیش بینی شده است .
»علی مسعود سعیدی« افزود: برداشت گندم از اول تیرماه آغاز می شود 
که تا آبان ادامه دارد هرچند امســال ممکن اســت کار برداشت محصول 

زودتر به پایان برسد.
وی با بیان اینکه آماده خرید گندم از کشاورزان هستیم گفت: سه مرکز 
کوزره، امزاجرد و قهاوند برای خرید گندم کشاورزان پیش بینی شده است.

 رئیس تعاون روستایی شهرستان همدان با بیان اینکه امسال به علت 
کاهــش بارندگی و گرمای هوا گندم زیادی نداریــم ابراز امیدواری کرد 
کشاورزان در مهلت مقرر بتوانند محصول خود را تحویل دهند و مشکلی 

در این زمینه نداشته باشند.

  دســتورالعمل اجرایی هفته صرفه جویی در مصرف آب 
اعلام شد

دســتورالعمل اجرایی هفته صرفه جویی در مصرف آب ) 7-1 تیرماه ( 
1400 در راســتای مدیریت مصرف بهینه و مقابله با تنش آبی در فصل 

گرم سال اعلام شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو )پاون(، امسال با توجه به کاهش 
بارندگی ها، گرمای زودرس و نیز کاهش منابع تامین آب، تابستان سختی 
پیــش رو داریم که برای گذر از تنش آبی در پیک مصرف، نیازمند چاره 

اندیشی های اساسی و همکاری تمام مشترکان عزیز هستیم.
مدیریت مصرف آب، برق و خانواده با هدف فراهم کردن زمینه مشارکت 
خانواده ها در مدیریت مصرف و افزایش نقش زنان در اصلاح الگوی مصرف 

عنوان اولین روز هفته است.
چهارشــنبه دومین روز این هفته را به نام مدیریت مصرف آب و برق، 
افکار عمومی و رسانه با هدف استفاده گسترده تر از ظرفیت وسایل ارتباط 

جمعی و شبکه های اجتماعی نامگذاری شده است.
سومین روز هفته صرفه جویی تحت عنوان مدیریت مصرف آب و برق، 

صنعت، سازمان های عمومی و موسسات خصوصی نامگذاری شده است.
عنوان چهارمین روز این هفته، مدیریت مصرف آب و برق و آموزه های 
دینی است.پنجمین روز هفته صرفه جویی نیز با نام مدیریت مصرف آب 
و برق، خدمات شهری و روستایی و جلب مشارکت های مردمی و خیرین 
اعلام شده است.مدیریت مصرف آب و برق غذا، منابع طبیعی و حفظ محیط 
زیست عنوان ششــمین روز این هفته با هدف تشریح نقش آب و انرژی 
در امنیت غذایی است.هفتمین و آخرین روز هفته صرفه جویی نیز به نام 
مدیریت مصرف آب و برق، اقتصاد و حقوق شهروندی با اهدافی همچون 
لزوم رعایت قانون از ســوی همه و اطلاع رسانی در خصوص انواع جرایم و 
تخلفات و تدوین راهکارهای رفع موانع حقوقی و قانوی در اجرای طرح ها 

نامگذاری شده است.

 سد نرماب مینودشت آماده آبگیری اولیه/تصویب 150 میلیارد 
تومان بودجه در سال 1400

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای گلستان با اشاره به پیشرفت 88 درصدی 
سد نرماب شهرستان مینودشت گفت: با توجه به  هماهنگی با وزارت نیرو و 
شرکت مدیریت منابع آب ایران، آبگیری اولیه این سد اواسط تیر ماه امسال 

با هدف کنترل و مهار سیلاب آغاز می شود.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو )پاون(، »سیدمحسن حسینی« 
با اعلام این خبر اظهار داشت: تکمیل بدنه سد نرماب چهل چای به 350 
میلیارد تومان اعتبار دیگر نیاز دارد که در قانون بودجه امسال حدود 150 

میلیارد تومان برای آن  تصویب شده است.
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 تاکید وزیر صمت بر لزوم عرضه خودروی با کیفیت توســط 
خودروسازان

وزیــر صمت بر لزوم عرضه خودروی باکیفیت توســط خودروســازان 
کرد. تأکید 

به گــزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، علیرضا رزم حســینی در 
نشست با مدیران یکی از گروههای خودروساز کشور با اشاره به برنامه ریزی 
انجــام گرفته برای افزایش کمی و کیفی تولید خودرو در کشــور، اظهار 
کرد: مردم ایران شایســته اســتفاده از خودروهای باکیفیت بالا هستند و 
این مهم باید به عنوان یک سیاســت راهبردی مدنظر همه شــرکت های 

خودروســازی باشد و در این راستا قدم بردارند.
وی همچنین افزود: شــرکت  های خودروســازی بایــد ضمن افزایش 
تولیدات خود، برای ارتقای سطح کیفی محصولات تولیدی خود اقدام کنند.

وزیــر صنعــت، معدن و تجارت یکــی از مهمترین سیاســت های این 
وزارتخانــه را حمایــت از بخش خصوصی برشــمرد و تاکید کرد: افزایش 
عمق ســاخت داخل خودروهای مونتاژی در کشور باید مورد توجه جدی 

قرار گیرد.
گفتنی اســت که مدیران این گروه خودروســازی در نشســت با وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، برنامه های ســال 1400 این مجموعه برای تولید 

انواع خودروهای ســواری، ون، باری و کشنده را ارائه کردند.

نایب رئیس مجلس با تأکید بر اینکه حضور مردم در 
انتخابات تبلور بازگشت قدرت به مردم بود، گفت: برای 
منتخب مردم آرزوی توفیــق داریم و امیدواریم دولت 

سیزدهم بتواند تا پایان، مردمی و انقلابی بماند.
علی نیکزاد نایب رئیس در ابتدای جلسه علنی روز)سه 
شنبه( مجلس شــورای اسلامی سالروز میلاد امام رضا 
)ع( را تبریک گفت و اظهار داشــت: تقارن جشن های 
دهه کرامت را با جشــن پیروزی ملت در آزمون تعیین 

سرنوشت گرامی می دارم.
وی تاکید کرد: انتخابات یکی از نمودهای جمهوریت 
در نظام های مردم سالاری دینی است و پیام این دوره از 
انتخابات یک »نه« بزرگ به تلاش های واهی شبکه های 
سعودی و صهیونیستی از یک سو و توهمات برخی بی 
بصیرت های متوهم داخلی از سوی دیگر بود که تلاش 

کردند انتخابات را تحریم کنند.
نایب رئیس مجلس گفت: ملت ایران با بصیرت خود 
علیرغم مشکلات معیشتی، همه گیری بیماری کرونا و 
تبلیغات صدها میلیاردی رســانه ها با فراخوان رهبری 
به صحنه آمدند تا بگویند گرچه از مسئولان و وضعیت 
فعلی دلخور هســتند اما به انقلاب اسلامی پایبند و به 

حل مشکلات امیدوارند.

نیکزاد اظهار داشــت: این پیروزی را به رهبر عزیزتر 
از جانمان که پاســدار جمهوریت نظام اسلامی است و 
همواره، همراه و در کنار مردم هستند، تبریک و تهنیت 
عرض می کنم.وی افــزود: مجلس در عین پایبندی به 
تفکیک قوا و عمل به وظایف ذاتی نظارتی خود، همراه 
و همکار دولت منتخب خواهد بود و از هیچ کوششــی 
برای حل مشکلات مردم دریغ نخواهد کرد. مردم با وجود 
مشــکلات، مناعت طبع و بزرگواری خود را با حضور در 

پای صندوق ها نشــان دادند و اکنون وقت آن است که 
دولتمردان در تمام قوا نوکری خود را نشان دهند.نایب 
رئیس مجلس تصریح کرد: هر کس برای خود شــأنی 
بالاتر از نوکری مردم قائل است، جایی در مجلس انقلابی، 
دولت مردمی و قوه قضائیه مقتدر نخواهد داشت. مردم 
آمدند تا ما برای رفع مشکلات آن ها بدویم، در غیر این 
صورت در حق شــهدا جفا کرده ایم.نیکزاد با تأکید بر 
اینکه حضور مردم در انتخابات تبلور بازگشت قدرت به 

مردم بود، خاطرنشــان کرد: برای منتخب مردم آرزوی 
توفیق داریم و امیدواریم دولت سیزدهم بتواند تا پایان، 

مردمی و انقلابی بماند.
وی تصریح کرد: مواضع صریح و انقلابی رئیس جمهور 
منتخب در نشست خبری، پیرامون احقاق حقوق ملت 
ایران جای تقدیر دارد. آنچه گفته شــد منطبق با قانون 
اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق ملت 
ایران اســت. دولت آمریکا باید این پنبه را از گوش خود 
بیرون کند وبفهمد که قرار نیســت تحت هیچ شرایطی 
بدون تأمین منافع ملی ما و قبل از رفع تمام تحریم ها 
و اســتارت صحت قول هایشان از طریق راستی آزمایی 

تعهدی امضاء شود.
نایب رئیس مجلس افزود: امیدوارم طرف های غربی 
پیام انتخابــات ایران و مقاومت قهرمانانه ملت ایران در 
برابر تحریم ها را درست دریافت کنند و از هر فرصتی که 
نظام اسلامی برای آنها فراهم کرده است، استفاده نمایند.

نیکزاد گفت: غربی ها هرچه توانستند تحریم کردند 
تا ملت ایران را به زانو درآورند اما امروز دیدند که ملت 
ایران همچنان ایستاده است و به سوی قله ها در حرکت 
اســت اما دشمنان این ملت یا در باتلاق درگیر شده یا 
مثل نتانیاهو و ترامپ به زباله دانی تاریخ سپرده شده اند.

حضور مردم در انتخابات تبلور بازگشت قدرت به مردم بود

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی گیلان:
اجرای بسته بیمه ای صنایع کوچک موجب تضمین منابع مالی صنعتگران می شود

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

شهدا نقش الگوسازی و هویت سازی در زندگی اجتماعی را دارند

 مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی گفت: فعالان صنایع کوچک در 
شهرکهای صنعتی به منظور اطمینان از آینده اقتصادی خود حتما این بیمه 

نامه ها را تهیه کنند.
مرجان عباس زاده/رشــت:به گزارش روابط عمومی شرکت شهرک های 
صنعتی اســتان گیلان فریبرز سعیدی کیا با اشاره به اجرای بسته بیمه ای 
خاص صنایع کوچک در کشور، گفت: این اقدام حمایتی موجب ایجاد امنیت 
روانی در صاحبان صنایع می شود.وی بهبود فضای کسب و کار و تقویت تولید 
داخلی را از جمله مهم ترین اهداف این طرح دانســت و افزود: ایجاد امنیت 
روانی برای صاحبان صنایع از دیگر پیامدهای اجرای بسته بیمه ای ویژه صنایع 
کوچک است.سعیدی کیا با اشاره به اینکه کمبود نقدینگی عمده ترین مشکل 
صنایع کوچک اســت، عنوان کرد: این اقدام حمایتی به تضمین منابع مالی 
نیز کمک می کند.وی بسته بیمه ای صنایع کوچک را شامل جبران خسارت 
ناشی از انفجار و صاعقه و بیمه جامع اموال، بیمه مسئولیت جانی و مالی در 

قبال اشخاص ثالث، بیمه مسئولیت کارفرما در برابر کارکنان ویژه فعالیت های 
صنعتی، خدماتی و تولیدی و همچنین شکست ماشین آلات معرفی کرد.

مدیرعامل شــرکت شهرک های صنعتی گیلان ادامه داد: پوشش درمان 
تکمیلی کارکنان و بیمه اعتباری به منظور فروش محصولات تولیدی و رفع 

دغدغه عدم وصول مطالبات نیز در بسته حمایتی صنایع کوچک پیش بینی 
شده است.سعیدی کیا با بیان اینکه بسته مذکور تمامی خسارات احتمالی 
صنایع کوچک را جبران می کند، یادآور شد: متاسفانه برخی از واحدهای فعال 
در شهرک های صنعتی که از پوشش بیمه ای بی بهره بودند پس از خسارات 

وارد شده در سالهای گذشته نتوانستند مجددا سرپا شوند.
این مقام مسئول بر اهمیت بیمه و تضمین سرمایه های کشور تاکید کرد و 

افزود: این بسته بیمه ای یک پشتوانه برای صنایع کوچک است.
مدیرعامل شــرکت شهرک های صنعتی گیلان ابراز امیدواری کرد که با 
اجرای این طرح شاهد تسهیل و رونق فعالیتهای اقتصادی، افزایش ضریب 

امنیت و کاهش ریسک صنایع کوچک در فضای کسب و کار باشیم.
وی گفت: توصیه ما به فعالان صنایع کوچک در شهرکهای صنعتی این 
است که به منظور اطمینان از آینده اقتصادی خود و آرامش بیشتر در فعالیت ها 

حتما این بیمه نامه ها را تهیه کنند.

 خبر

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی عصر امروز 
بــا اعضای شــورای سیاســتگذاری کنگره 
بزرگداشت شهدای زنجان دیدار و گفت و گو 
کرد و بر نقش شــهدا در الگوسازی و هویت 

سازی در زندگی اجتماعی تاکید کرد.
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت 
به نقل از وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، 
ســیدعباس صالحی در ابتدای این دیدار با 
تبریک دهه کرامت و میلاد حضرت امام رضا 
)ع(، گفت: امیــدوارم بتوانیم از برکات دهه 

کرامت بهره کافی را ببریم.
وی با اشــاره به اقدامات انجام شــده از 
سوی اعضای شــورای سیاستگذاری کنگره 
بزرگداشت شهدای زنجان ادامه داد: این جمع 
یک جمع همدل، همراه و هم نفس است و 
وقتی افراد در کنار هم قرار می گیرند مظهر 
تجلی، عزت و قدرت می شــوند و در زنجان 
خوشبختانه این همدلی و همراهی وجود دارد.

صالحــی افزود: اســتان زنجــان با چند 
شاخصه شناخته می شود که از اهمیت زیادی 
برخوردار اســت. یک بخش عشق و توجه به 
اهل بیت )ع( است. بخش دیگر وجود مشاهیر 
و شخصیت های بزرگ این استان از گذشته 

تا امروز است.
وی گفت: شهدا برا ی همه مناطق ایران 
جایــگاه خود را دارد و در زنجان هم یکی از 
وجوه استان شهدای آن است. و زحمتی که 
همکاران کنگره بزرگداشت شهدای زنجان 

می کشــند علاوه بر تجلیل از شــهدا توجه 
به کارکاردهایی مانند الگوســازی و هویت 

سازی است.
صالحــی تصریــح کــرد: در بحث های 
اجتماعی این موضوع مطرح است که گرفتار 
فقر الگو و تعارض الگو هستیم. شهدا سرمایه 
های ایران هستند که به گونه ای نقش مهمی 
در الگوسازی در میان اقشار مختلف جامعه از 
جمله دانش آموز، دانشجو، روحانی، پیشه ور 
و ... دارد و شــهدا با این نقش به گونه ای راه 

و مسیر را روشن می کنند.
وی ادامه داد: بنابراین در شرایط اجتماعی 
امروز شــهدا سرمشق الگویی هستند که به 
شرایط جاری کشور کمک می کنند. در بحث 
های علــوم اجتماعی هم که موضوع هویت 
مطرح است به گونه ای گرفتار اخلال هستیم. 
جایی که هویت است یعنی ریشه وجود دارد. 
وقتی به ریشه متصل نباشیم خشک می شویم 
و شهدا کمک می کنند در این بخش هویت 
یابی شهرستانی، هویت یابی محله و ... داشته 

باشیم و بنابراین شهدا در الگوسازی و هویت 
سازی نقش بسیاری دارند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تاکید کرد: 
تاریخ سیاســی و اجتماعی کشور ما به گونه 
ای است که با تاریخ شهدا پیوند خورده است 
و در دوره معاصر کسی نمی تواند تاریخ کشور 
را بدون تاریخ شهدا بنویسد و مستند نگاری 
تاریخ کشور ما به شهدا نسبت داده می شود.

وی با اشاره به اقدامات انجام شده از سوی 
کنگره بزرگداشت شهدای زنجان ادامه داد: 

این کنگره علاوه بر جنبه تجلیلی و مناسکی، 
کارکردهای متنوعــی که فراتر از تجلیلی و 
مناسک است دارد که از آن جمله می توان 
به خدمت به محرومان، توجه به زیرساخت 
ها و ... اشــاره کرد و این نشان می دهد که 
شــهدا فقط در گذشته ما تاثیر گذار نبوده و 

در زندگی حال و آینده ما نیز نقش دارند.
در ابتــدای این دیدار فتــح الله حقیقی 
استاندار زنجان گزارشی از مجموعه اقدامات 
این استان برای برگزاری کنگره بزرگداشت 

شهدای زنجان ارائه کرد.
وی گفت: این کنگره قرار است در مهر ماه 
برگزار شود. دیدار با خانواده شهدای استان 
انجام شده و از گزارش این دیدارها به صورت 
کتابچه درآمده است. سریالی با موضوع شهید 
شهریاری از شهدای هسته ای استان ساخته 
و در حال پخش است. کمک های مومنانه از 

دیگر اقدامات این کنگره است.
حقیقی بازســازی مزار شــهدای استان 
زنجان، ســاخت خانه محرومان، بهسازی و 
نوسازی مسکن روستائیان، حمایت از دانش 
آموزان بی بضاعت در شرایط کرونایی، ایجاد 
فرصت های شغلی و ... را از دیگر اقدامات این 

کنگره برشمرد.
در بخش دیگری از این دیدار آیت الله علی 
خاتمی امام جمعه استان زنجان از همکاری 
و همراهی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 

استان زنجان تقدیر کرد.

 
  

سعید زرندی مطرح کرد؛

۵ استان کشور بیشتر جذب سرمایه خارجی در پروژه ها را داشته اند 
معاون طرح و برنامه ای وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: در یک سال 
گذشته استان خوزستان 26 درصد سرمایه گذاری خارجی را جذب کرده و 
بعد از آن استان سیستان و بلوچستان با جذب 23 درصد سرمایه ها در رتبه 
دوم قرار داشته و استان هرمزگان و استان فارس با جذب 19 درصد سرمایه 

های خارجی در رتبه سوم قرار گرفته است.
معاون طرح و برنامه ای وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره به رتبه ایران 
در شــاخص های بین المللی گفت: در سال 2020 ایران از بین 180 کشور 
از نظر آزادی اقتصادی رتبه 164 را کسب کرده است که نسبت به سال قبل 
تر آن که رتبه 180 را داشت بهبودی جزئی پیدا کرده است و همچنین در 
بخش سهولت کسب و کار ایران در سال 2020 از بین 190 کشور رتبه 127 
را کسب کرده و سال قبل تر از آن هم رتبه 128 را کسب کرده بود که در این 
بخش تغییر خاصی کسب نکرده است، به طور قطع این شاخص ها در وضعیت 

جذب سرمایه گذاری خارجی موثر هستند.
سعید زرندی با بیان اینکه سرمایه گذاری خارجی بخش صنعت، معدن و 
تجارت در سال گذشته 29 درصد نسبت به سال قبل تر آن رشد داشته است، 
افزود:  سرمایه گذاران خارجی از مجموع سرمایه گذاری که در بخش صنعت، 
معدن و تجارت ایران در ســال قبل داشــته است 63 درصد آن با مشارکت 
100 درصدی، 14 درصد مشــارکت 60 تا 80 درصدی، 22 درصد مشارکت 
40 تا 60 درصدی و 13 درصد مشارکت بین 20 تا 40 درصدی و 11 درصد 
مشارکت  خارجی ها هم زیر 20 درصد ثبت شده و بیشتر در 5 استان کشور 
متمرکز بوده است، به طوری که استان خوزستان توانسته 26 درصد سرمایه 
گذاری خارجی را جذب کند و بعد از آن استان سیستان و بلوچستان با جذب 
23 درصد سرمایه ها در رتبه دوم قرار داشته است همچنین استان هرمزگان و 
استان فارس با جذب 19 درصد سرمایه های خارجی در رتبه سوم قرار داشته 

اند و در نهایت آذربایجان شــرقی 13 درصد از ســرمایه خارجی را در بخش 
صنعت، معدن و تجارت جذب کرده اند.

 میزان جذب سرمایه در بخش های صنعت، معدن و تجارت
به گفته معاون طرح و برنامه ای وزارت صنعت، معدن و تجارت میزان جذب 
سرمایه در بخش های مختلف صنعت، معدن و تجارت به تفکیک به این قرار 
است که بخش صنعت 90.5 درصد، معدن 5.4 درصد و تجارت 5.1 درصد از 

سرمایه های خارجی  را در یکسال گذشته جذب کرده اند.
سعید زرندی با بیان اینکه سرمایه گذاران خارجی در اجرای پروژه ها 78 
مورد با شرکای داخلی مشارکت  داشته اند، تصریح کرد: در بخشش صنعت، 
معدن و تجارت حدود 17 پروژه ســرمایه گذاران خارجی از مشارکت مدنی، 

بیع متقابل و BOT همکاری داشته اند.
معاون طرح و برنامه ای وزارت صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر اینکه 
پنج کشور در سال گذشته بیشترین همکاری را برای اجرای پروژه های بخش 
صنعت، معدن و تجارت با ایران داشته اند، اظهار کرد: کشور چین با 543 میلیون 

دلار سرمایه گذاری بیشترین حجم از سرمایه را در ایران بکار گرفته و بعد از 
آن کشور آلمان با سرمایه 487 میلیون دلاری، امارات با سرمایه گذاری 363 
میلیون دلاری، کانادا با  سرمایه271 میلیون دلاری و اتریش با سرمایه  116 

میلیون دلاری بیشترین مشارکت را در پروژه های ایرانی داشته اند.

 وضعیت سرمایه گذاری خارجی از نظر تعداد پروژه ها
زرندی با نگاهی به وضعیت سرمایه گذاری خارجی از نظر تعداد پروژه ها 
گفت: در یک سال گذشته کشورهای افغانستان، ترکیه، چین، آلمان و امارات 
به ترتیب بیشترین تعداد تعداد پروژه را با ایرانی ها مشارکت داشته اند و بیشتر 
چهار گروه صنعتی مورد توجه قرار داشته است، به طوری که  31 پروژه در 
بخش ساخت مواد و محصولات شیمیایی، 12 پروژه در بخش تولید لاستیک 
و پلاستیک، 11 پروژه در بخش ماشین آلات و تجهیزات و 11 پروژه در بخش 
محصولات غذایی اجرا شده و در مقایسه با سال 98 سرمایه گذاری خارجی در 
بخش صنعت، معدن و تجارت رشد داشته است، به گونه ای که تعداد پروژه 
ها 82 موردی که جذب سرمایه گذاری خارجی داشته ند در سال 99 به 158 
پروژه افزایش یافت و سرمایه خارجی این پروژه ها هم 854 میلیون دلار به 
2469 میلیون دلار رســید که از نظر حجم 189 درصد و  از نظر تعداد 92 
درصد رشد داشته است.معاون طرح و برنامه ای وزارت صنعت، معدن و تجارت 
با نگاهی به جزئیات سرمایه گذاری خارجی در گروه های صنعتی کشور در 
سال گذشته اظهار کرد: در یکسال گذشته 578 میلیون دلار سرمایه خارجی 
در بخش ســاخت مواد و محصولات شیمیایی بکار رفته که بیشترین سطه 
همکاری بوده و 313 میلیون دلار در ســاخت فلزات اساسی ، 285 میلیون 
دلار در ساخت کاغذ و محصولات کاغذی و 280 میلیون دلار در فعالیت های 

پشتیبانی و کمکی حمل و نقل مشارکت شده است.

ریشه مشکلات اقتصادی مدیریتی نیست 
چالش های اقتصاد ایران ریشــه در بحــران تئوریک دارد نه بحران 
مدیریتی. خشکاندن ریشه معلول هایی چون تورم، بیکاری، فقر و فساد 

با سیاســتگذاری های مبتنی بر تئوری علمی امکان پذیر است.
فرض کنیم الان ســال 1404 اســت و کارنامه دولتی که به زودی 
تشــکیل خواهد شــد در معرض قضاوت عموم گذاشته شده است. آیا 
این دولت خواهد توانســت ناکارآمدی های اقتصاد ایران را که به صورت 

تورم بالا، ...
... رشــد پایین و بیکاری گسترده نمود یافته است، برطرف کند؟

پاســخ را در دو ســناریوی متفاوت می توان بررسی کرد. به صورت 
پیش فرض، نیت همه دولت ها را باید بهبود اوضاع اقتصادی و معیشــت 
مردم دانســت؛ اما مساله آن اســت که خروجی اقتصاد، تابع نیت های 

سیاســتمداران نیست، بلکه تابع »کیفیت سیاستگذاری« است.
کیفیت سیاســتگذاری در اقتصــاد ایران طی نیم قرن اخیر یعنی از 
اواخر دهه 40 به نازل ترین ســطح ممکن ســقوط کرده و تلاش های 
مقطعــی دولت ها برای بهبود کیفیت سیاســتگذاری به دلایل مختلف 
ناپایدار و ناکام مانده اســت. علت اصلی این ناپایداری و ناکامی، ریشه 
دواندن یک لایه »محافظ رانت« در تار و پود بوروکراســی کشور است 
که برای همه شــعارهای خوب، یک دســتورالعمل رانت ساز روی میز 
دارد. دولت ها می آیند و می روند اما این لایه میانی همیشه هست و هر 
نوع اصلاحی را به گونه ای اســتحاله می کند که با هاضمه رانتی ساختار 

اقتصادی موجود سازگار شود.
آیا راه نجاتی از کیفیت نامناســب سیاستگذاری وجود دارد؟ پاسخ 
روی کاغذ مثبت اســت؛ به دلیل اینکه انباشــت دانش و تجربه موجود 
در کشــور، بستر این امکان را فراهم آورده است. اما از نگاه واقع بینانه، 
پاســخ به این پرسش بسیار پیچیده است چراکه بیش از نیم قرن است 
صدای این دانش در لایه اصلی تصمیم گیران انعکاســی نداشته است. 
بدون توجه به این صدا، بی هیچ تردیدی باید گفت حتی تشکیل دولتی 
با بهترین نیت ها و قدرتمندترین اراده ها هم تفاوت چندانی در خروجی 

اقتصاد ایجاد نخواهد کرد.
این صدا و اندیشــه چیست که می تواند اقتصاد زمینگیر را احیا کند 
و معجزه بیافریند اما بدون آن، سرنوشــت محتوم قبلی در قالب تورم 
و بیکاری و بی رشــدی تکرار خواهد شــد؟ طبیعی است این پرسش به 
هیچ وجه پاسخ تک جمله ای ندارد؛ اما یک قاعده طلایی وجود دارد که 
چنانچه سیاســتمداری خود را متعهد به این قاعده بداند از افتادن در 
تله رانت آفرینان واکسینه خواهد شد. »پرهیز از نگاه پروژه ای به مسائل 
اقتصادی« عصاره این قاعده طلایی اســت. نگاه پروژه ای به چالش های 
اقتصادی که طی نیم قرن اخیر باعث زمینگیر شدن اقتصاد ایران شده 
اســت، مسائل اقتصادی را به صورت جزیره های مجزا از هم می بیند که 
نتیجه تبعی آن تجویز تک نســخه های پروژه ای- جزیره ای و بی ارتباط 

با هم برای حل آنهاست.
این نوع نگاه معکوس بــه چالش های اقتصادی که معلول درمانی را 
جایگزین علت درمانی می کند و ناگزیر باعث تحمیل نوعی سیاستگذاری 
دارای ناسازگاری درونی بر تصمیم گیران می شود، همان تله ای است که 
پنجاه ســال است پیش پای سیاستمداران و تصمیم گیران کار گذاشته 
می شــود. نکته عجیب این اســت که عموم دولت های دهه های اخیر با 
گرایش هــای سیاســی مختلف عینا تجربیات اشــتباه دولت های قبلی 
را تکــرار کــرده و جملگی در این تله افتاده اند کــه نتیجه محتوم آن، 
شوک های ویرانگر در بازارهای مختلف بوده است. تنها تفاوت، عمدتا در 
شروع به کار دولت ها ظهور می کند که معمولا تصور می شود دولت های 
قبلی به دلیل ناتوانی یا فقدان اراده یا احیانا فســاد برخی مدیرانش در 
این تله گرفتار شده اند و یک دولت مبرا از این عارضه ها به طور قطع و 
یقین، مصون از این نتیجه تلخ خواهد بود؛ در حالی که اصولا مســاله 
این نیســت. این نوع ساده سازی مسائل معمولا ازسوی لایه های میانی 
بوروکراسی القا و پشتیبانی می شود که همان گونه که در ابتدا توضیح 

داده شــد خود ذی نفع این نگاه به چالش ها هستند.
خــروج از تله نــگاه پروژه ای و جایگزین کردن نــگاه منظومه ای به 
چالش هــای اقتصــادی تنها راه رســتگاری دولت و ملت اســت. نگاه 
منظومه ای نیازمند یک چارچوب فکری برای سیاستگذاری معطوف به 
حل علت ها نه معلول هاست که این چارچوب فکری را پایبندی به اصول 
حکمرانی اقتصادی و تئوری های علم اقتصاد در اختیار می گذارد که در 
مقالات پیشین این قلم و این ستون با جزئیات کامل تشریح شده است.

به عبــارت خلاصه باید گفــت چالش های اقتصاد ایران ریشــه در 
بحــران تئوریــک دارد نه بحــران مدیریتی. مهارت مدیــران اجرایی 
حتی اگر از میان بهترین تکنوکرات ها هم انتخاب شــوند برای مرحله 
پساسیاســتگذاری کاربرد دارد که در خلأ تئوریک اصلا امکان ورود به 

این مرحله وجود ندارد. 
خشکاندن ریشه معلول هایی چون تورم، بیکاری، فقر و فساد صرفا در 
این منظومه و با سیاســتگذاری های مبتنی بر تئوری علمی امکان پذیر 
اســت که در عین حال، جایگاه هزاران پروژه سیاستی و اجرایی را در 
»تصویر بزرگ« پازل تعیین می کند و بدون داشــتن این تصویر بزرگ 
)Big Picture(، هــر حرکتی و اقدامی می تواند شــبیه انداختن تیر در 

باشد. تاریکی 



5

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/04/03

شماره : 1123

مشاور رییس جمهور و دبیر شورایعالی 
مناطــق آزاد و ویژه اقتصادی با بیان اینکه 
بــورس بین الملل در کیش به زودی و پس 
از صدور مجوز از سوی شورای عالی بورس 
افتتاح خواهد شــد، گفت: این بورس برای 
جذب ســرمایه های خارجی و تامین مالی 

ارزی راه اندازی می شود.
به گزارش پایگاه خبری فرینا، »حمیدرضا 
مومنــی« روز دوشــنبه در پنجمین آیین 
افتتاح طرح هــا و پروژه های مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی کشور در هفتاد و چهارمین 
پویــش تدبیر و امید بــرای جهش تولید، 
بــا بیان اینکه یکــی از موثرترین برنامه ها 
ایجاد بــورس بین الملــل در مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی اســت، اظهار داشت: این 
موضوع به عنوان مهمترین بستر اقتصادی 
برای جذب ســرمایه های خارجی با اتصال 
بــه اقتصاد جهانی ایجاد خواهد شــد تا از 
طریق شــیوه های استاندارد و قابل کنترل 
با تامین نیازهای مالی و ارزی کشور مسیر 
مطمئنی برای صــادرات کالاهای تولیدی 

داخلی فراهم کند.
مومنی افزود: این ابزار، نقش بی بدیلی در 
تامین مالی و ارزی برای پروژه ها و شرکت ها 

برای کل کشور خواهد داشت.
وی بــا بیان اینکه تامیــن مالی یکی از 
اصلی ترین ابزارهای مانع زدایی و پشتیبانی 
از تولید است، تصریح کرد: در همین راستا 
طی ماه های اخیر با تشکیل شورای تامین 
مالی و ســرمایه گذاری، اقدامات لازم برای 
منابع مالی پروژه های کلیدی سازمان های 

مناطق آزاد انجام شد.
دبیــر شــورایعالی مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی افزود: بر همین اساس بیش از 2 

هزار و 500 میلیــارد تومان برای ترمینال 
فرودگاه کیش، تجهیزات و توسعه کیش ایر، 
زیرساخت های لجســتیکی و گردشگری 
ماکــو، تامین تجهیزات منطقه آزاد شــهر 
فرودگاهی امام، تامین و تکمیل اسکله های 
بندر کاسپین و پروژه های زیرساختی قشم 
با روش های مختلف تامین مالی شده است.

مومنی خاطرنشان کرد: بیش از سه هزار 
میلیارد تومان نیز برای پروژه های زیربنایی 
در مناطق آزاد ارس و چابهار با نهایی شدن 
فرآیند های لازم به همین شــیوه ها تامین 

خواهد شــد.وی تاکید کرد: در حال حاضر 
320 شــعبه بانک، 479 شعبه بیمه و 74 
صرافــی مجموعا به تعــداد 873 واحد در 
موضوعات مالــی و اقتصادی به فعالان در 

این زمینه خدمت رسانی می کنند.
دبیــر شــورایعالی مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی با بیان اینکه همکاری گسترده ای 
میان مناطق آزاد و ویژه اقتصادی و نهادهای 
مختلف بازار ســرمایه صورت گرفته است، 
تصریح کرد: ایجاد شــرکت تامین سرمایه 
خاص مناطق آزاد و گسترش فعالیت های 

بازارهای بورس جهت جذب سرمایه گذاری 
به ویژه از کشــورهای همسایه از جمله این 
ارتباطات محسوب می شود.مومنی با بیان 
اینکه بانک برون مرزی نیز یکی از مهمترین 
ساختارهای مالی در به ثمر رساندن فعالیت 
ها و اقدامات سرمایه گذاری و تجاری است، 
تاکید کرد: این شرایط با اعتمادسازی برای 
سرمایه گذاران خارجی علاوه بر ایجاد زمینه 
ورود ســرمایه و منابع مالی بین المللی، بر 
تســهیل روندهای تجاری نیز نقش مهمی 

ایفا می کند.

وی افزود: ســرمایه گــذاران متعدد و 
معتبری برای تاسیس بانک مطابق قوانین 
و مقــررات، ثبــت تقاضا کــرده اند که در 
صورت تســریع بانک مرکــزی در فرآیند 
صدور مجوزهای لازم شاهد اثرگذاری این 
ابزار بر توسعه مناطق و کشور خواهیم بود.

به گفته مشــاور رییس جمهور، سپرده 
های فعالان اقتصادی و گردش مالی حاصل 
از فعالیت های سرمایه گذاری و تجاری آنها، 
ظرفیت بالایی جهت تامین مالی پروژه های 

مستقر در مناطق آزاد فراهم می کند.
بــه گفته دبیر شــورایعالی مناطق آزاد 
و ویــژه اقتصــادی، در حــال حاضر بیش 
از 320 شــعبه بانک 479 شــعبه بیمه و 
74شعبه صرافی در حال خدمت رسانی در 
زمینــه مالی و اعتباری به فعالان اقتصادی 
مناطق آزاد کشــور هســتند.گفتنی است؛ 
حجت الاســلام والمســلمین دکتر حسن 
روحانی رییس جمهــور در پنجمین آیین 
افتتــاح پروژه هــای مناطق آزاد کشــور، 
فرمان افتتاح رسمی 102 پروژه اقتصادی و 
زیربنایی را در مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی 
و ویژه اقتصادی اســتان های خوزســتان، 
سیستان و بلوچستان، هرمزگان، آذربایجان 
شرقی و گیلان صادر کرد.برای اجرای 50 
پــروژه  در مناطــق آزاد و ویــژه اقتصادی 
کشــور که امروز بهره برداری رسمی از آنها 
آغاز شد، 8 هزار و 15 میلیارد تومان اعتبار 
هزینه شــده و برای اجرای 52 طرحی که 
عملیات احداث آنها امروز رسما آغاز شد نیز 
62 هزار و 50 میلیارد تومان اعتبار در نظر 
گرفته شــده است.با بهره برداری از مجموع 
این طرح ها برای 9 هزار و 207 نفر اشتغال 

پایدار و مستقیم ایجاد می شود.

 
  

 
  

بخش کشــاورزی یکی از بخش های مهم اقتصادی 
کشــور است که به دلیل اهمیت آن ،بانک تخصصی در 
کشور ایجاد شده است که وظیفه تأمین و تجهیز منابع 
برای پرداخت تسهیلات و ایجاد جریان مطمئن اعتباری 
برای ســرمایه گذاری و حمایت  فعالان این بخش را به 

عهده دارد.
به گزارش روابط عمومی و همکاری های بین الملل 
بانک کشاورزی،روح اله خدارحمی مدیرعامل این بانک 
با اعلام مطلب فوق افزود:برای همه فعالیت های بخش 
کشاورزی خطوط اعتباری فراهم شده است و با همه توان 
از تلاش و کوشش کشاورزان برای افزایش تولید و سرمایه 

گذاری در این بخش حمایت می کنیم.
وی  بــا بیان اینکه برنامه پرداخت تســهیلات بانک 
کشاورزی از برنامه های دولت در بخش کشاورزی پیروی 
می کند خاطر نشان کرد: این بانک علاوه بر اینکه برای 
بهره برداری از ظرفیت های موجود بخش کشــاورزی 
همچون زراعت، باغبانی، دام، طیور،آبزیان،صنایع تبدیلی 
و.... با پرداخت تسهیلات سرمایه در گردش حمایت می 
کند، هرســاله بر اساس تقاضای کشــاورزان و نیازهای 
کشور،تســهیلاتی برای سرمایه گذاری و ایجاد ظرفیت 

های جدید پرداخت می شود.
مدیرعامل بانک کشــاورزی با اشــاره بــه پرداخت 
تسهیلات بر اساس اولویت های وزارت جهاد کشاورزی، 
توسعه کشت گلخانه ای را یکی از این اولویت ها برشمرد 
و یادآورشد: در سه سال اخیر سالانه به طور متوسط هزار 
هکتار به سطح گلخانه های  کشور اضافه شده است که 
محصولات تولیدی آن با کیفیت بالا به برخی از کشورها 

نیز صادر می شود.
خدارحمی با بیان اینکه در پرداخت تسهیلات به بخش 
کشاورزی با توجه امکانات و ظرفیت هایی که دولت دارد، 
معمولاً نرخ های سود ترجیحی اعمال می شود و سعی 
می کنیم از همه امکانات و کمک های فنی واعتباری و 

بودجه ای که دولت اختصاص می دهد برای اعمال نرخ 
های پایین تر استفاده کنیم  افزود: در سال های 1397 
و1398  حدود 6 هزار میلیارد تومان تســهیلات با نرخ 

متوسط 6 درصد به بخش کشاورزی پرداخت شد.
وی با بیان اینکه بانک کشــاورزی در اجرای بند الف 
تبصره 18 در سال های 1398 و 1399 نیز تسهیلاتی با 
نرخ سود9درصد پرداخت کرده است خاطر نشان کرد: در 
نیمه دوم سال گذشته نیز نرخ سود تسهیلاتی که از محل 
منابع صندوق توسعه ملی تأمین می شود،در مناطق کم 
برخوردار با نرخ سود 12.5 درصد و برای مناطق برخوردار 
با نرخ سود 14.5 درصد به متقاضیان پرداخت شده است.

مدیرعامل بانک کشاورزی در تشریح نحوه بازپرداخت 
تسهیلات،کشاورزان را جزو خوش حساب ترین مشتریان 
دانست و با بیان اینکه دوره بازپرداخت تسهیلات پرداختی 
متناسب با وضعیت طرح و زمان عرضه محصول به بازار 
تنظیم می شــود گفت: وصول مطالبــات بانک جریان 
طبیعی دارد اما بر اساس قوانین و مقررات و برنامه های 
بانک کشاورزی، با کشاورزانی که از حوادث طبیعی آسیب 
دیده اند یا طرح های آنان با مشکلاتی مواجه شده است 

همراهی می کنیم.
خدارحمی در ادامه، مکانیزاسیون بخش کشاورزی را 
به دلیل نقشی که در افزایش بهره وری و ضریب تولید در 
این بخش دارد را یکی دیگر از اولویت های بانک کشاورزی 
در پرداخت تســهیلات اعلام و خاطر نشان کرد: از سال 
95 تا کنون خطوط اعتباری ویژه ای به این بخش با نرخ 
ترجیحی15درصد به مکانیزاسیون اختصاص یافته است.

وی با بیان اینکه همه تقاضاهای کشاورزان برای خرید 
ماشین آلات کشاورزی را بدون هیچ محدودیتی تأمین 
مالی می کنیم اضافه کرد: در سال 1399 برای پرداخت 
مبلغ 2500میلیارد تومان تسهیلات مکانیزاسیون برنامه 
ریزی شده بود اما به دلیل افزایش تقاضا و قیمت ماشین 
آلات کشاورزی، مبلغ3100میلیارد تومان پرداخت شد و 
در سال 1400 نیز این جریان اعتباری فراهم است و به 
کشاورزان اطمینان می دهیم نیاز آنان برای خرید ماشین 

آلات کشاورزی تأمین مالی خواهد شد.
مدیرعامل بانک کشاورزی در تشریح جریان سرمایه 
گذاری در بخش کشاورزی  و امکاناتی که برای توسعه 
آن وجود دارد گفت: در این بخش رشته های جدیدی از 

جمله کشت گلخانه ای،پرورش ماهیان خاویاری، پروش 
ماهی در دریا در آب های شمال و جنوب کشور به سرعت 
در حال توسعه است و این بانک نیز از آن حمایت می کند.

وی با بیان اینکه بخش کشاورزی ظرفیت های شگرفی 
برای سرمایه گذاری دارد و به دلیل وجود بازار محصولات 
کشــاورزی در منطقه،تولید محصولات کشــاورزی با 
فناوری های جدید سودآور خواهد بود خاطر نشان کرد: 
علاوه بر بانک کشــاورزی سایر بانک های کشور نیز در 
جلســات کمیسیون های کشاورزی و اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی برای تأمین مالی طرح های موجه بخش 

کشاورزی اعلام آمادگی کرده اند.
خدارحمی در خاتمه این گفت و گوی زنده تلویزیونی 
به طرح هایی که به دلایل مختلف با مشکلاتی مواجه شده 
اند نیز اشــاره و خاطر نشان کرد: برای راه اندازی مجدد 
طرح هایی که افزایش هزینه ها با عث شده اعتبار پیش 
بینی شــده کفاف ندهد باید بازنگری کنیم و تسهیلات 
تکمیلــی پرداخت کنیم و برای طرح هایی که به لحاظ 
فنی با مشــکلاتی مواجه هستند، با کمک وزارت جهاد 

کشاورزی باید این مشکلات برطرف شود.
وی با بیان اینکه فعال ســازی طرح های راکد و راه 
انــدازی مجــدد آنها  به طور ویژه در بانک کشــاورزی 
پیگیری می شــود یادآور شد: در سه سال اخیر حدود 
800 طــرح  با پرداخت اعتبــارات جدید یا کمک های 

فنی دوباره به عرصه تولید بازگشته اند.
مدیرعامل بانک کشاورزی  اختصاص خط اعتباری 2 
هزار میلیارد تومانی برای خرید نهاده  در قالب کشاورز 
کارت را یکی دیگر از اقدامات این بانک برای حمایت از 
فعالان بخش کشاورزی معرفی کرد و افزود: تاکنون 700 
میلیارد تومان با متوسط 15 میلیون تومان در قالب حدود 
48 هزار کارت در اختیار کشاورزان قرار گرفته است  و 
در آینده نیز از این ابزار برای کمک به جامعه کشاورزی 

استفاده خواهد شد.

مدیرعامل بانک کشاورزی تشریح کرد:

جریان مطمئن اعتباری برای حمایت از سرمایه گذاری در بخش کشاورزی

مدیرعامل بانک سینا در جمع همکاران شعب استان خوزستان:

افزایش بهره وری و کارایی شعب رضایتمندی مشتریان را به همراه دارد
مدیرعامل بانک سینا در سفر به استان خوزستان که به همراه جمعی 
از مدیــران بانک صورت گرفــت، بر ضرروت افزایش بهره وری و کارایی 

شعب در جهت افزایش رضایتمندی مشتریان تاکید کرد.
 به گزارش روابط عموممی بانک سینا، ایمانی مدیرعامل بانک سینا در 
دیدار با همکاران باجه و شعبه دزفول و شعبه اندیمشک، ضمن تشریح 
نقاط قوت و ظرفیت های طبیعی استان خوزستان، بر لزوم تلاش جهت 
افزایش بهره وری بیشــتر و کارایی بالاتر شعب اشاره کرد و گفت: بانک 
سینا همواره با ارائه ایده ها و برنامه های نوین، گام های مثبتی در جهت 
ارتقاء بهره وری و کارایی در تمام شــاخص ها برداشــته است تا زمینه 

رضایتمندی بیش از پیش مشتریان را فراهم نماید.
وی در ایــن دیدار به اهمیت جذب منابع به ویژه منابع ارزان قیمت 
و اعطای تسهیلات به بنگاه های مولد اشاره کرد و افزود: اولویت و هدف 
بانک در حوزه تخصیص طی سال 1400 تحقق شعار سال مبنی بر اشتغال 
زایی و رفع موانع اســت و باید از ظرفیت های بانک در جهت کمک به 

ایجاد اشتغال و تقویت تولید داخل و توسعه رونق اقتصادی کشور بهره 
جست.مدیرعامل بانک سینا، مشتری مداری و کسب رضایت مشتریان 

را از عوامل موفقیت بانک دانســت و افزود: تعامل با صاحبان کســب و 
کار تاثیر بســزایی در افزایش سهم بازار بانک دارد و بستر مناسبی برای 

رضایتمندی مشتریان فراهم می کند.
وی در ادامه اظهار داشــت: بانک سینا با برنامه ریزی های هوشمند 
در راســتای افزایش سهم بازار کوشا است و با بازاریابی های هدفمند و 

بهره مندی از فضای موجود بر این امر متمرکز شده است.
گفتنی اســت دکتر ایمانی و هیات همراه در جریان این ســفر یک 
روزه، در محــل یادمان شــهدای هفت تپه حضــور یافتند. وی ضمن 
قدردانــی از ایثارگری و جانفشــانی این عزیزان گفت: امنیت کشــور 
محصول ازخودگذشتگی و فداکاری شهداست و زنده نگه داشتن یاد آن 

ها وظیفه هر ایرانی است.
در این سفر هادی آقابابایی عضو هیات مدیره بانک، یزدی خواه معاون 
شعب و مناطق، شیخ الاسلامی مدیر امور حوزه مدیرعامل و روابط عمومی 
و نجفی مدیر شعب منطقه خوزستان، مدیرعامل بانک را همراهی کردند.

 نسخه دسکتاپ سامانیوم عرضه شد
باشگاه مشتریان بانک سامان، باهدف توسعه خدمات الکترونیک خود نسخه سازگار با مرورگر رایانه ای سامانیوم را برای کاربران عرضه کرد.

به گزارش روابط عمومی بانک سامان، تیم توسعه باشگاه مشتریان بانک سامان )سامانیوم( نسخه سازگار با مرورگر رایانه ای سامانیوم )دسکتاپ( را باهدف بهبود 
خدمات رسانی به کاربران عرضه کرد.

بر اســاس این گزارش، تمامی کاربران این باشــگاه برای استفاده از نســخه یادشده نیاز به دانلود و نصب برنامه ندارند و می توانند با استفاده از مرورگر رایانه/تبلت 
خود از خدمات سامانیوم استفاده کنند.

گفتنی است، با این اقدام، ارائه خدمات به کاربرانی که از تلفن های همراه هوشمند استفاده نمی کنند، تسهیل شده است.
این دسته از کاربران برای استفاده از این نسخه باید از طریق مرورگر سیستم خود به آدرس  ir/samanium.https://sb24 مراجعه کنند. در همین ارتباط، لازم به 

ذکر است که شرایط ورود به برنامه سامانیوم تغییری نکرده و کاربران با شماره موبایل و رمز خود می توانند از این نسخه استفاده کنند.
کاربران در صورت نیاز به راهنمایی می توانند با مرکز سامان ارتباط به شماره 0216422 تماس گرفته و یا با آدرس پستی ir.samanium@sb24 مکاتبه کنند.

کانال های جدید تامین مالی در مناطق آزاد با راه اندازی بورس بین الملل

رمزگشایی از نرخ ارز بعد از انتخابات 
این کــه بعد از انتخابات، برای بازار ارز چه چشــم اندازی در پیش رو 
داریم، به نظرم عوض شــدن رییس جمهور و رییس کل بانک مرکزی و 
معاونین و مســوولان اقتصادی نمی تواند اثر جدی در وضعیت اقتصادی 

داشــته باشد، مگر این که بگوییم قرار است روش عوض شود.
به نظر من عوض شــدن آدم ها نیســت که تغییر ایجاد می کند، بلکه 
این عوض شــدن برنامه ها و روش ها اســت که می تواند باعث تغییرات 
شود؛ این که کسی برود و کسی دیگر بیاید، ولی روش ها همان روش های 

ایجاد نمی شود. باشد، تحول  قبلی 
درباره ارز و اقتصاد هم اگر بنا باشــد مســوول بعدی هم روش فعلی 
را ادامه دهد، معجــزه اتفاق نمی افتد، بنابراین نتیجه هم همین خواهد 
بود که مشــاهده می شــود. چند نرخی بودن ارز موجب فســاد است. 
فرمول های علم اقتصاد به مجریان حساســیت نشــان نمی دهد، ولی به 

اجرا حساس است.
بالا رفتن حجم نقدینگی در کشور باعث ایجاد تورم و تضعیف ارزش 
پول ملی می شــود. فرقی نمی کند که مجری این سیاست اصولگرا باشد، 
دگراندیش باشــد یا اصلاح طلب باشــد.  ایجاد محدودیت و تنگ نظری 
برای دادن مجوز کســب وکار باعث بسته شدن فضای کسب وکار قانونی 
و راکد و کم رونق شــدن آن می شــود و فضای رقابتی را از بین می برد 

و باعث رونق کسب وکارهای غیررسمی می شود.
وقتــی نرخ ها غیرواقعی اعلام می شــود، باعث فریب و گمراهی مردم 
می شــود و کم کم اعتماد به مســوولین اقتصادی از بین می رود. نبودن 
اعتماد به آنها، جذب ســرمایه را دشــوار می کند. نتیجه آن، به تعطیلی 
کشیده شــدن کارخانه های تولیدی، موسســات کشاورزی و صنعتی و 
بالا رفتن نرخ بیکاری می شــود. اینها فقط به برنامه مربوط است، نه به 
شــخص و یا جناحی که در راس امور قرار می گیرد. اقتصاد کشــور در 

حــال حاضر نیاز به یک جراحی عمیق دارد.
امور باید شفاف شود، قیمت ها باید واقعی شود، یارانه ها باید هدفمند 
شــود، سیستم مالیات ســتانی باید اصلاح شــود. دادن یارانه ها می باید 
هدفمند شــود، چه معنــی دارد به من که ماشــین دارم برای هر لیتر 
بنزین که مصرف می کنم، 20 هزار تومان یارانه داده شــود؟ چه معنی 
دارد، چون من در شــهر زندگی می کنم، برای پول آب و برق کمتر از 
قیمــت واقعی بپردازم؟ ولی در برخی از شهرســتان ها مردم از خدمات 

اولیه و حتی آب آشــامیدنی محروم باشند؟
 اگر کشــور ثروت دارد، باید آن را طوری تقســیم کرد که برای همه 
باشــد و عادلانه باشد، اگر می خواهیم بنزین را بین مردم تقسیم کنیم، 
بین همه مردم تقســیم کنیم، نه بین آنهــا که اتومبیل دارند، آن هایی 
هم که اتومبیل ندارد، بنزینشــان را بگیرند و ببرند و بفروشند به قیمت 
واقعی و آزاد، چه معنی دارد که با دلار 4200 تومانی گوشت وارد شود، 
در حالی که برخی از مردم روزانه نیم کیلو گوشــت مصرف می کنند و 
برخی ســالانه نیم کیلو؟ بارها گفته ایم دادن یارانه به جز برای سه مورد 
»آموزش و پرورش« و »بهداشت و درمان« و »امنیت و قضاوت« حتما 

بی عدالتی است و می باید متوقف شود.
 چــه معنی دارد در تهــران محصلین از بهترین دبیــران و معلمین 
برخوردار باشــند، ولی در برخی از شهرســتان ها یا دهات از کمترین 

بهره. امکانات بی 
خلاصه کنم،  چشم انداز پیش رو را دو گونه می شود دید. یا با واقعی 
و واحد شــدن قیمت ها و کنترل شدید تورم و کاهش حجم نقدینگی و 
اصلاحات اقتصادی، شــیب افزایش نرخ ارز را کم می کنیم و با تحکیم 
اقتصــاد آرام آرام ثبات را به بازار هدیه می کنیم، یا با ادامه تلاطم های 
مخرب، گاهی با سرکوب نرخ ها به ضرب تزریق بیش از تقاضا ، فنر قیمت 
جمع می شــود و گاهی هم با فرار فنر، قیمت به شــدت افزایش می یابد 
و با هر تلاطمی ضربه ای بر پیکر نحیف به اقتصاد کشــور وارد می شود.

  پیام مدیرعامل بانک توسعه تعاون بمناسبت حماسه حضور 2۸ 
خرداد

اعلام آمادگی بانک توسعه تعاون برای مشارکت با دولت جدید در مسیر 
تولید. توسعه 

مومنی :گلســتان -  دســت امداد الهی دگر باره بــه یاری ملتی آمد که 
علیرغم تهدید و تحریم دشــمنان و وجود ســختیها و دشــواریها در بیست 
و هشــتم خرداد ماه با ایمان به پروردگار و تاکید بر ارزشــهای انقلابی در 
صحنه تصمیم برای تغییر سرنوشــت خویش گام نهادند و انتخابات پرشــور 
دیگری را در تاریخ انقلاب اســلامی ماندگار کردند. اینجانب، حضور غیورانه 
مردم گرانقدر میهنم را در ســیزدهمین انتخابات ریاســت جمهوری قدر و 
ارج مــی نهم و ضمن تبریک به رئیــس جمهور منتخب ملت، جناب حجت 
الاســلام و المسلمین دکتر رئیسی برای ایشان توفیق مستمر در راه اعتلای 
میهن اســلامی و شکوفائی و آبادانی ایران عزیز آرزو می کنم. همکاران من 
در بانــک توســعه تعاون بعنوان نو پدید ترین بانک دولتی کشــور، در این 
مقطع، چون همیشــه، آمادگی کامل خویش را برای مشارکت و همراهی در 
توســعه، آبادانی و تولید همسو با برنامه های دولت جدید اعلام می دارند.

 امضای تفاهم نامه همکاری بین سایپا و بانک پارسیان

مدیرعامل بانک پارســیان و مدیرعامل گروه سایپا در ساختمان مرکزی 
بانــک تفاهم نامه همکاری بین دو مجموعه امضا کردند

در راســتای افزایــش تعامل و همــکاری های دو جانبه، جلســه ای با 
حضور کوروش پرویزیان، مدیرعامل بانک پارســیان و ســیدجواد سلیمانی، 
مدیرعامل گروه سایپا در ســاختمان مرکزی این بانک برگزار و تفاهم نامه 
همکاری بین دو مجموعه امضا شد.هدف از این نشست، بهره گیری از ظرفیت 
های بانک پارسیان و گروه سایپا به منظور افزایش تعاملات و همکاری های 
دوجانبــه برای رفع موانع تولیــد و رونق اقتصادی اعلام و تفاهم نامه ای به 

همین منظور نیز به امضای طرفین رســید.

 خبر
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/04/03

شماره : 1123

نیروگاه اتمی بوشهر به زودی وارد مدار می شود
 سخنگوی صنعت برق گفت: نیروگاه اتمی بوشهر پس از رفع نقص فنی به احتمال زیاد تا چهار 

روز دیگر وارد مدار می شود.
»مصطفی رجبی مشهدی« روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا افزود: نیروگاه 

اتمی بوشهر از روز گذشته به دلیل نقص فنی از مدار خارج شد.
وی ادامه داد: تلاش برای رفع نقص آغاز شده و احتمال دارد طی چهار روز آینده با رفع نقص 

به مدار تولید وارد شود.
سخنگوی صنعت برق خاطرنشان ساخت: خروج این نیروگاه از مدار یک هزار مگاوات کسری در 
تامین برق به همراه دارد که باید برای جبران آن، برنامه های مدیریت مصرف جدی تر اعمال شود.

رجبی مشهدی ادامه داد: باید مدیریت مصرف از 6 هزار مگاوات فعلی به 8 هزار مگاوات افزایش 
یابد تا در تامین برق مشکلی ایجاد نشود.

روز گذشته شرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران در اطلاعیه ای اعلام کرد:با توجه به 
پیش بینی افزایش دما در اغلب نقاط کشور و تداوم آن تا پایان هفته جاری، همچنین محدودیت های 
ایجاد شده در بخش تولید به دلیل تعمیرات واحد نیروگاه بوشهر که تا آخر هفته به طول می انجامد.

 برقراری ارتباط مخابراتی مرکز انتقال نفت گوره - جاسک

رئیس انتقال و دیتای شرکت خطوط لوله و مخابرات منطقه خلیج فارس از 
برقراری ارتباط مخابراتی صوت و تصویر بین مراکز انتقال در مرکز انتقال نفت 

گوره به جاسک خبر داد.
بــه گزارش روابط عمومی خطوط لوله و مخابرات نفت ایران منطقه فارس، 
مرتضــی صالحی در این باره گفــت: ارتباط مخابراتی مرکز انتقال نفت گوره و 
تلمبه خانه شماره 1، 2 و 3 پروژه راهردی گوره به جاسک با مرکز منطقه فارس 
و اتصال آن به خط ارتباطی اختصاصی شــرکت خطوط لوله و مخابرات نفت 

ایران به همت همکاران مخابرات منطقه فارس برقرار شد.
وی افزود: با توجه به اینکه برای انتقال ایمن و مطمئن نفت و فرآورده های 
نفتی لزوم وجود ارتباط مخابراتی دوسویه پایدار و مطمئن صنعتی، میان مراکز 
انتقال امری ضروری و اجتناب ناپذیر است، به همین دلیل مسئولیت طراحی و 
برقراری لینک مخابراتی مراکز انتقال نفت PS2، PS2 و PS3 این پروژه بزرگ 

و راهبردی انتقال نفت گوره به جاسک به مخابرات منطقه فارس محول شد.
رئیس انتقال و دیتای شــرکت خطوط لوله و مخابرات منطقه خلیج فارس 
تأکیــد کرد: با بازدید معاونــت مخابرات مناطق فارس و خلیج فارس از محل و 
بررســی تمامی جوانب، طرح و انجام جلســات کارشناسی دو طرح موقت )با 
استفاده از لینک مخابراتی اختصاصی شرکت و استفاده از امکانات شرکت های 
مخابراتی ثالث( و طرح دائم )با استفاده از لینک مخابراتی اختصاصی شرکت( 

به ستاد پیشنهاد شد.
صالحی تصریح کرد: با توجه به زمان بر بودن طرح دائم و زمان اندک باقیمانده 
تا افتتاح پروژه، مقرر شــد به موازات اجرای طرح موقت، مراحل اجرای طرح 

دائم نیز در دستور کار قرار گیرد.

 ونزوئلا به دنبال جذب سرمایه های خارجی در صنعت نفت است

رئیس جمهوری ونزوئلا از تمایل کاراکاس برای مذاکره با واشینگتن به منظور 
لغو تحریم های نفتی و جذب سرمایه های خارجی خبرداد.

بــه گزارش پایگاه خبری اویــل پرایس، نیکولاس مــادورو در مصاحبه ای 
تلویزیونــی با بلومبــرگ اعلام کرد کــه منتظر مذاکره با دولــت جو بایدن، 
رئیس جمهوری آمریــکا برای کاهش تحریم های ونزوئلاســت که بزرگ ترین 
ذخایر نفت جهان را دارد.صنعت نفت ونزوئلا در سال های اخیر به دلیل بحران 
داخلی و تحریم های آمریکا فروپاشیده است. فشار حداکثری ایالات متحده بر 
منابع درآمدی مادورو - که نفت منبع اصلی آن اســت - صادرات نفت ونزوئلا 

را در اوایل سال 2019 فلج کرد.
افزون بر این، نبود ســرمایه گذاری در صنعت نفت، ســال ها سوءمدیریت و 
فســاد و تورم شدید در ونزوئلا مشکلات صنعت نفت این کشور را دوچندان و 
شــیوع ویروس کرونا هم بیشتر فعالیت اقتصادی این کشور را فلج کرده است.

مادورو امیدوار اســت مذاکره با آمریکا سرمایه های خارجی به ویژه در صنعت 
نفت را به این کشور بازگرداند.وی به بلومبرگ گفت: هیچ نشانه مثبتی دریافت 
نکردیم. هیچ.رئیس جمهوری ونزوئلا افزود: اگر ونزوئلا نتواند نفت تولید کند و 
بفروشد، نتواند طلا تولید کند و بفروشد، نتواند بوکسیت تولید کند و بفروشد، 
نتواند آهن و... تولید کند و در بازار بین المللی درآمد کســب کند، چگونه قرار 

است سود دارندگان اوراق قرضه ونزوئلا را پرداخت کند؟

 تداوم رشد قیمت نفت در بازارهای جهانی
 قیمت نفت در بازارهای جهانی، تحت تاثیر کنترل عرضه از سوی اوپک پلاس 
)کشــوهای عضو اوپک و 10 کشــور دیگر تولیدکننده نفت به رهبری روسیه( 

و طولانی شدن مذاکرات بازگشت آمریکا به برجام، با رشد قیمت همراه شد.
 فصل تابســتان در نیمکره شــمالی زمین از فردا آغاز می شود. با توجه به 
واکسیناسیون در برخی کشــورهای جهان، سفرهای تابستانی در این مناطق 
افزایش پیدا کرده و این موضوع تقاضا برای مصرف ســوخت را بالا خواهد برد.  
همچنیــن مذاکرات برای رفع تحریم ها علیه صــادرات نفت ایران نیز طولانی 
شده و این موضوع، زمان بازگشت کامل نفت ایران به بازارهای جهانی را مبهم 
کرده است.  با توجه به این عوامل، قیمت نفت در معاملات امروز روند صعودی 

خود را حفظ کند.  
قیمت نفت برنت در معاملات امروز با رشدی 0.2 درصدی به 73 دلار و 63 
سنت در هر بشکه رسید.  نفت شاخص آمریکا نیز 0.2 درصد گران شد و 71 
دلار و 80 سنت در هر بشکه قیمت خورد.   با توجه به عوامل تاثیرگذار در بازار، 
قیمت نفت در کانال 70 دلاری تثبیت شــده و در صورتی که کرونا در جهان 
کنترل شود، می توان امیدوار بود که روند صعودی قیمت نفت ادامه دار باشد. 

 اعلام وضعیت نارنجی برای آب در تهران
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران با اشاره به وضعیت بارش ها و 
ذخایر سدهای این استان گفت: امسال شهر و استان تهران در قسمت نارنجی 

قرار گرفته و تا به این لحظه وارد شرایط قرمز نشده ایم.
 بــه نقل از وزارت نیرو، محمدرضــا بختیاری در این باره گفت: اولویت اول 
ما اخطار و ســپس کاهش فشار است و با این حال بی توجهی به این هشدارها 
قطع آب را به دنبال دارد.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران افزود: 
به زودی در مناطق پرمصرف هم کاهش فشــار آب را اعمال خواهیم کرد، ولی 
برنامه ای برای جیره بندی و ســهمیه بندی آب تا این لحظه در اســتان تهران 
نداریم.وی ادامه داد: امسال ما برنامه ای برای قطع یا نوبت بندی آب تا به امروز 
نداشته ایم و نخواهیم داشت، ولی وضعیت نگران کننده ای را در سدهای استان 
تهران شاهد هستیم.بختیاری در خصوص نوبت بندی آب در تهران تصریح کرد: 
امسال به لحاظ کاهش بارندگی در کشور سال ویژه ای است، در مقایسه با 50 
ســال اخیر میزان بارش ها در سراسر کشــور به پایین ترین میزان خود رسیده 
اســت.بختیاری اضافه کرد: میزان مصرف استاندارد معادل 14 مترمکعب برابر 
با 14 هزار لیتر در ماه اســت که اگر این عدد بیش از چهار برابر افزایش پیدا 

کند، اخطار و قطعی آب را در پی خواهد داشت.

 
 

رحیمی با اشاره به اولویت های وزارت نفت دولت سیزدهم مطرح کرد

مقابله با انحصارطلبی شرکت های خصولتی؛ وظیفه مهم وزارت نفت دولت جدید
عضو هیات رئیسه کمیسیون انرژی مجلس گفت: 
وزارت نفــت دولــت آینده باید جلوی شــرکت های 
خصولتی و مجموعه های پتروشــیمی و پالایشگاهی 

-که به هر عنوانی انحصارطلبی می کنند- بایستد.
با  عبدالعلــی رحیمــی مظفــری در گفت وگــو 
خبرنگار خبرگــزاری خانــه ملت آنچــه وزارت نفت 
دولت سیزدهم باید در اولویت کاری خود قرار دهد را 
برشمرد و گفت: به یقین جلوگیری از خام فروشی بــا 
تقویت زنجیره ارزش افزوده و تقویت بخش خصوصی 
محقق خواهد شد این در حالی است که مجلس »قانون 
حمایت از پتروپالایشــگاه ها« را به تصویب رسانده لذا 
دولت بعدی می تواند با بهره گیری از این قانون تولید 
را افزایش و ارزش افزوده بیشــتری ایجاد کند، ضمن 
آنکــه اجرای ایــن قانون فضای مناســب را به بخش 
خصوصی برای فعالیت می دهد که این مهم اشــتغال، 
ارزش افزوده، جلوگیری از خام فروشی، ثروت آفرینی 

و ارزآوری را برای کشور به دنبال دارد.
نماینده مردم سروستان و کوار و خرامه در مجلس 

شورای اسلامی ادامه داد: رونق سرمایه گذاری مردمی 
در عرضه پتروپالایشــگاهی مســئله مهمی است که 
وزارت نفت دولت ســیزدهم باید بــه آن توجه ویژه 
کنــد، همچنین باید جلوی شــرکت های خصولتی و 

مجموعه های پتروشــیمی و پالایشــگاهی -که به هر 
عنوانی انحصارطلبی می کنند-  ایستاد.

وی با بیان اینکه رفع مشــکلات و موانع پیش روی 
شرکت های خصوصی در گرفتن مجوز مسئله دیگری 

اســت کــه باید به آن توجه شــود، افــزود: توجه به 
میزان برداشــت از میادیــن گازی با نگاه به مســئله 
بهینه ســازی مصرف ســوخت ضروری است چراکه 
پایین آوردن سرانه مصرف سوخت )چه خانگی و چه 
در صنایع( بسیار حائزاهمیت است و دولت آینده باید 

این مهم را جزء برنامه های خود قرار دهد.
بــه گفتــه رحیمی مظفــری افزایــش بازدهی و 
استانداردسازی دستگاه های گرمایشی ساختمان ها و 
دستگاه های که در صنایع سوخت مصرف می کنند باید 

در دولت سیزدهم مورد توجه قرار گیرد.
عضو هیات رئیسه کمیسیون انرژی مجلس با انتقاد 
از عملکرد وزارت نفت فعلی در برخورد با سرمایه گذارن 
بخش خصوصی، گفت: باید بســتر را برای عرضه مواد 
اولیــه به بخش خصوصی و افــرادی -که می خواهند 
در این عرصه فعالیت کننــد-، فراهم کرد، همچنین 
تمرکززدایی از بخش های پالایشــگاهی و پتروشیمی 
-که هزینه های بیشتری را بر دوش دولت می گذارد- از 

دیگر نکات نیازمند توجه است.

شرکت بهینه سازی مصرف سوخت صرفا یک ویترین است
عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: تبدیل نیروگاه ها به سیکل ترکیبی، 
افزایش بازدهی وسایل گرمایشی در زمان تولید، در نظر گرفتن تسهیلات 
ارزان قیمت برای بازسازی و اورهال کردن دستگاه های گرماشی، جلوگیری از 
عرضه ارزان انرژی و... از جمله اقداماتی است که باید در راستای بهینه سازی 

مصرف سوخت انجام داد.
رمضانعلی ســنگدوینی در گفت  وگو با خبرنگار خبرگزاری خانه ملت در 
رابطه با وضعیت بهینه ســازی مصرف ســوخت در کشــور، گفت: بازدهی 
نیروگاه ها درصورت تبدیل شــدن به »سیکل ترکیبی« بسیار بالا می رود و 
این مسئله در راستای بهینه سازی مصرف سوخت بسیار حائزاهمیت است 
لذا تبدیل این نیروگاه ها یکی از اقدامات مهم در راستای بهینه سازی مصرف 

سوخت به شمار می آید.
نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: 
همچنیــن از آنجا که افزایش بازدهی وســایل گرمایشــی در زمان تولید 
صرفه جویی مصرف را در ســاختمان های مسکونی و تجاری به دنبال دارد، 
باید مشکل را از ریشه حل کرد، درواقع اگر به مردم می گویم؛ صرفه جویی 

کنید باید شرایط را نیز برای آن ها فراهم کنیم.   
وی با بیان اینکه در نظر گرفتن تســهیلات ارزان قیمت برای بازسازی 

و اورهال کردن دســتگاه های گرماشی مسئله دیگری است که باید به آن 
توجه کرد، افزود: اگرچه در زمســتان بیش از 800 میلیون مترمکعب گاز 
در کشور مصرف می شود اما با وجود این حجم از مصرف بازهم با کمبود رو 
به رو می شویم چراکه نوع مصرف در کشور کاملا اشتباه است.این نماینده 

مجلس یکی دیگر از موانع موجود در مسیر بهینه سازی مصرف سوخت را 
»عرضه ارزان انرژی« عنوان کرد و گفت: از آنجا که انرژی به صنایع بزرگ 
و نیروگاه ها ارزان داده می شــود آن ها انگیزه ای برای اورهال و بهینه سازی 
دستگاه های خود ندارند اما درصورت واقعی کردن قیمت ها و ارائه تسیهلات 
برای به روزرسانی دستگاه ها، می توان قدم های بزرگی در راستای بهینه سازی 
مصرف سوخت برداشت.عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه همچنین 
متاسفانه »شرکت بهینه سازی مصرف سوخت« صرفا یک ویترین است و در 
انجام وظایف خطیر و مهم خود کوتاهی می کند، افزود: یکی از دلایل مواجه 
شــدن با وضعیت اسفناک مصرف سوخت و فاصله بسیار با بهینه سازی، به 
فراموشی ســپردن طرح های بهینه سازی مصرف انرژی در وزارت نفت در 
طول سالیان گذشته اســت.به گزارش خانه ملت، نیروگاه سیکل ترکیبی 
به نیروگاه هایی گفته می شــود، که روند چرخه تبدیل ســوخت به انرژی 
الکتریکی در آن ها به دو روش مستقیم و غیرمستقیم و به موازات یکدیگر 
انجام می شــود. درواقع در این نیروگاه ها انرژی الکتریکی، یک بار به طور 
مستقیم و یک بار به کمک هدررفت انرژی گرمایی تولید می شود و ترتیب 
این عملکرد به گونه ای اســت که در طی آن سوخت و توربین ها هماهنگ 

میشوند تا برق بیشتری از حالت معمولی تولید کنند.

 
مازندران به زودی استان سبز گازرسانی می شود 

موج جدید خاموشی در راه است

به گزارش روابط عمومی شرکت ملی گاز ایران، غلامرضا مشایخی در 
آیین تودیع و معارفه سرپرســت شرکت گاز استان مازندران که با حضور 
معاون عمرانی اســتانداری و از طریق وبینار برگزار شــد، گفت: اولویت 
تصمیم های ســازمانی باید با منابع انسانی باشد، زیرا اگر این عزیزان در 
شرایط ایده آل فکری قرار بگیرند، بازدهی بسیار بالایی هم خواهند داشت.

وی با اشــاره به عملکرد مثبت شرکت گاز استان مازندران در اجرای 
پروژه هــای گازرســانی، تصریح کــرد: در موضوع گازرســانی به مناطق 
کم برخوردار در اســتان مازندران اعتبارات خوبی تخصیص داده شده که 
به زودی با همت و تلاش نیروهای متخصص شرکت گاز مازندران، شاهد 

ضریب نفوذ 100 درصدی گاز در این بخش خواهیم بود.
حمزه امیرتیموری، سرپرســت پیشین شــرکت گاز استان مازندران 
هم با اشــاره به کوهســتانی بودن و پراکندگی زیاد روستاها و دشواری 
اجرای شــبکه گاز در این استان اظهار کرد: تاکنون به 59 شهر و 2 هزار 
و 361 روســتای مازندران گازرسانی شده که از این تعداد، 78 روستا در 
ســال 99 از گاز طبیعی بهره مند شدند.مقدم بیگلریان، سرپرست جدید 

شــرکت گاز اســتان مازندران نیز در این آیین گفت: دستیابی به اهداف 
متعالی صنعت گاز در استان مازندران با وجود پتانسیل قوی و سرشار از 
سرمایه های انسانی توانمند در این شرکت که در همه بخش ها و حوزه ها 

سرآمد هستند، کار دشواری نیست.
وی با اشاره به استمرار گازرسانی به 425 روستا و تکمیل پروژه در دو 
شهر باقیمانده مازندران، ادامه داد: در فضای استان هم نیازمند همراهی 
بیشتر مدیران و مسئولان اجرایی هستیم و حمایت و همکاری دستگاهای 

حاکمیتی استان، بی شک سبب خیر و برکت برای مردم می شود.
سرپرست جدید شرکت گاز استان مازندران در ادامه بر لزوم پیگیری 
پایداری تأمین گاز اســتان در فصل ســرما تأکید کرد و افزود: با توجه به 
اینکه به زودی گازرســانی در اســتان مازندران تکمیل و به اســتان سبز 
تبدیل می شود، باید راهبردها باید در اعتمادسازی ذی نفعان، نگهداری و 
تعمیرات، بهینه سازی انرژی، نحوه بهره برداری، مدیریت دانش، توجه به 
محیط زیست، تغییر رویکرد در حوزه منابع انسانی و ارتقای نیروی انسانی 
و افزایش رضایتمندی و اســتفاده از نیروهای جوان و شایسته تغییر کند 
و مهندسی شــود.بیگلریان یادآور شد: باید به فکر توسعه تفکر و نگرش 
سیستمی در سازمان باشیم و ضمن شناسایی فرصت ها روی آنها متمرکز 

شویم تا شاهد نتیجه بهتری باشیم.

معاون هماهنگی توزیع توانیر گفت: براساس پیش بینی در هفته جاری و 
هفته آینده، میانگین دمای هوا 1 تا 1.5 درجه گرمتر خواهد شد که همین 
موضوع احتمال افزایش شدید نیاز مصرف برق را به دنبال خواهد داشت.

 غلامعلی رخشــانی مهر، معاون هماهنگی توزیع توانیر و  دبیر ســتاد 
راهبری اوج بــار صنعت برق، تنها راهکار جلوگیری از بروز قطعی برق در 
این شرایط را تنظیم و مدیریت درست مصرف عنوان و اظهار کرد: در کشور 
حدود 24 هزار مگاوات از برق تولیدی کشور به وسایل سرمایشی اختصاص 
دارد.   پیک برق در بازه ســاعت های 12 تا 18 رخ می دهد،   اگر فرض 
کنیم که این اوج بار برای ســه ماه رخ دهد در حدود 450 ساعت در سال 
اوج مصرف داریم که برای پاسخگویی به این نیاز مصرف باید 7 تا 8 هزار 
مگاوات نیروگاه احداث شــود.وی  با تاکید بر این که در همه دنیا، مصارف 
در این ساعت ها را مدیریت می کنند، خاطرنشان کرد: در ایران نیز  همانند 

ســایر نقاط دنیا، مصارف به ســاعت هایی غیر از ساعات پیک منتقل می 
شــود.   در اوایل خرداد ماه شــاهد رشد  بیش از 30 درصدی مصرف برق 
بودیم،   بخش کشــاورزی به دلیل کمبود بارش ها این دو گروه از ابتدای 
امســال رشــد مصرف زیادی را تجربه کرده اند که در بخش کشاورزی به 
دلیل کمبود بارش ها شــاهد افزایش پمپــاژ آب ودرنتیجه بالا رفتن 18 
درصدی مصــرف برق بودیم و پس از آن نیز بخش صنعت بود که در رده 
دوم مصرف قرار داشت.طبق اعلام توانیر، رخشانی مهر در خصوص انتشار 
جداول خاموشــی ها نیز گفت: این جداول احتمالی اســت، اما در صورت 
تداوم همکاری مشــترکان، خاموشی ها اعمال نخواهد شد. در صورتی که 
همــه هموطنان کولرهــای گازی روی عدد 25 درجه تنظیم و از دور کند 
کولرهای آبی اســتفاده کنند و اســتفاده از وسایل پرمصرف برقی را نیز به 
ســاعات خنک روز یا پایانی شــب موکول نمایند، می توانیم به طور قطع 

اطمینان دهیم که شــاهد قطعی بــرق نخواهیم بود.معاون همانگی توزیع 
توانیر  از همه مشترکان صنعتی و کشاورزی نیز به دلیل همکاری در طرح 
هــای مدیریت بار و کاهش مصرف برق تقدیر کرد و گفت: همه این تلاش 
ها برای پایدار ماندن شــبکه و جلوگیری از بروز خاموشــی ها صورت می 
گیرد. در بخش خانگی نیز می توان این جابه جایی بار را با  موکول کردن 
اســتفاده از وسایل پرمصرف برقی مانند اتو، جارو برقی، ماشین لباسشویی 
و... به ســاعات خنک روز یا پایانی شــب انجام داد.رخشانی مهر همچنین 
در پاسخ به پرسشی درخصوص میزان ذخایر آب پشت سدهای کشور نیز 
گفت: ذخیره آب پشــت ســدها حداقل 50 درصد نسبت به سال گذشته 
کاهش یافته اســت که این به معنای نصف شدن توان تولید انرژی نیروگاه 
های برق آبی است.   ذخایر آب سد ها را باید برای کشت پاییزه، احتمال 

تداوم خشکسالی و مصرف آب شرب و... تا حد امکان حفظ کنیم.

 
کاهش وابستگی ایران به درآمدهای نفتی به چند درصد رسید؟ 

در طول ســه ســال جنگ اقتصادی، درآمد نفتی کشور بیش از 100 
میلیــارد دلار کاهش یافت اما طبق گفته هــای وزیر نفت دولت در این 
شــرایط تلاش کرد در کنار اســتفاده از روش های غیرمتعارف در فروش 
نفت و فرآورده های نفتی، وابســتگی به نفت را در بودجه کشــور کاهش 

دهد و آن را به زیر 10 درصد برساند.
 از سال 1397 با خروج یکجانبه آمریکا از برجام و آغاز جنگ اقتصادی 
ترامــپ علیه ملت ایران، با اعمال سیاســت ارعاب و تهدید دولت آمریکا 
مشتریان نفتی کشور، تقاضای خود را کاهش دادند و این کاهش درآمد، 

بر همه بخش ها از جمله بودجه دولت تأثیر گذاشت.
در ســال 1399 نیز افزون بر تحریم های آمریکا و شرایط ویژه شیوع 

ویــروس همه گیری جهانی کرونا، پایین آمدن قیمت نفت، این موضوع را 
تشــدید کرد، به نحوی که طبق اعلام بیژن زنگنه - وزیر نفت در مجموع 
در ســه ســال جنگ اقتصادی، درآمد نفتی کشور بیش از 100 میلیارد 

دلار کاهش یافت.
بــه گفته وی دولت در این شــرایط تلاش کرد در کنار اســتفاده از 
روش های غیرمتعارف در فروش نفت و فرآورده های نفتی، وابســتگی به 
نفت را در بودجه کشــور کاهش دهد تا آنجا که وابســتگی 42 درصدی 
بودجــه به نفت در ابتدای دولت تدبیر و امیــد، در لایحه بودجه 99 به 
کمتر از 10 درصد رسید و برای نخستین بار در کشور، بودجه بدون اتکا 

به درآمدهای نفتی تدوین شد.

چندی پیش نیز حســن روحانی هم با اعلام طراحی و اجرای بودجه 
بدون نفت گفت: در این دولت در ســه ســال و نیم گذشته نتوانستیم از 
بودجه نفت اســتفاده کنیم،   2.5 درصد بودجه کشــور معادل 12 هزار 
میلیارد تومان از نفت بوده اســت، ما در این شرایط بودجه بدون نفت را 
طراحی کردیم، هیچ شــخصی فکر نمی کرد در این کشــور بودجه بدون 

نفت طراحی و عمل شود.
به گفته وی برای جبران ســهم نفت در بودجه، سهام دولت را 6 برابر 
ســال پیش فروختیم که کار بزرگی بود، اوراق مالی را چند برابر استفاده 
کردیم و این خیلی مهم است که دولتی در جنگ اقتصادی باشد و  یک 

ریال از پایه پولی بانک مرکزی استفاده نکند.
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ایران و آلکنو از بن بست خارج می شوند؟
تیم ملی والیبال ایران همچنان در کســب 
پیــروزی در رقابت های لیــگ ملت های 

والیبال ناکام است.
 تیــم ملی والیبال مردان ایــران در پایان 
سیزدهمین دور از رقابت های لیگ ملت ها 
به مصاف فرانسه رفت و با نتیجه 3 بر صفر 
شکست خورد تا ششمین باخت متوالی خود 

در لیگ ملتها را تجربه کند.
ملی پوشــان ایران در حالی مقابل فرانسه 
صف آرایی کردند که در 12 بازی گذشــته 
مقابــل هلند، کانادا، ایتالیا، بلغارســتان و 
آمریکا به پیروزی رسیده و به ژاپن، روسیه، 
صربستان، آلمان، استرالیا، برزیل و اسلوونی 

بازی را واگذار کردند.
باخــت ایران مقابل تیمی مانند اســترالیا 
دور از تصــور بود چرا که این تیم تا زمان 
بازی مقابل ایران هیچ امتیازی در کارنامه 
نداشــت! آخریــن پیروزی ایــران مقابل 
آمریکا رقم خــود؛ ملی پوشــان والیبال 
ایران مقابل تیم دوم آمریکا موفق شــدند 
به پیروزی برسند و پس از آن بازی دیگر 
رنگ بــرد را ندیدند! باخت های ایران در 
لیــگ ملت های والیبال بــا دیدگاه های 
متفاوتی کارشناســی شده است. برخی از 
کارشناســان معتقد اند که آلکنو ترکیب 
هــای متفاوتــی را اجرا مــی کند و برای 
همین باخت های ایــران رقم می خورد. 

گروه دیگر اعتقاد دارند که ولادیمیر آلکنو 
نمی خواهد دســت خود را برای تیم های 
دیگــر رو کند و برای همین، ایران بازی ها 
را  از دست می دهد. عده ای دیگر معتقدند 
کــه آلکنو همچنــان در حال شناســایی 

 بازیکنان در شــرایط ســخت اســت و به
 عمد بازیکنان را در شرایط دشوار قرار می 

دهد تا کارایی آنها را زیر نظر بگیرد.
این کارشناسی ها تا قبل از مصاحبه میلاد 
عبادی پور پس از بازی با فرانســه منطقی 

به نظر می رســید. اما عبــادی پور پس از 
باخت مقابل فرانســه گفت: شانسی برای 
پیروزی در دیدار مقابل فرانسه نداشتیم. با 
اینگونه بازی ها شانسی برای برد در المپیک 
2020 توکیو هم نخواهیم داشــت. باید در 

تیم تغییراتی ایجاد کنیم تا برنده شویم.
این صحبت ها نشــان مــی دهد ولادیمیر 
آلکنو با بحرانی در تیم ملی والیبال مواجه 

شده است و آن هم از یاد بردن پیروزی!
شاگردان آلکنو پس از بازی های ساده که به 
باخت آنها منجر شد تمرکز خود را از دست 
دادند و به اصلاح به باخت عادت کردند. به 
نظر می رسد آلکنو به مشکل خورده و باید 
راهی برای فرار از این بن بست پیدا کند. 

صحبت های میلاد عبادی پور نشــان می 
دهد که آلکنو قصد دار پیروز میدان باشد اما 
نمی تواند بازی ها را به سود تیم ملی تغییر 
دهد. آلکنــو مربی بزرگی بوده و افتخارات 
زیادی را در کارنامه خود دارد. قطعا با گذر 
زمان و پیدا کردن راه حل هایی توسط این 
مربی روس، ایران باز هم می تواند در عرصه 

های جهانی بهتر از گذشته بدرخشد.
 قطعا با بیشــتر شدن شــناخت آلکنو از 
تیم ملی والیبال و حاشــیه های آن، این 
ســرمربی می تواند قاطعانه تصمیم بگیرد 
که چگونه تیم را هدایت کند اما مشــکل 
بزرگ این اســت که زمانی برای ساختن 
تیم وجود ندارد و یک ماه دیگر تیم آلکنو 
بایــد در المپیک به میدان برود؛ رویدادی 
که رئیس فدراســیون دربــاره اش گفته 
بود انتظار حضــور در جمع 4 تیم پایانی 

را داریم.

 
 

  محمود رضایی -   ایده روز  | مجتبی عابدینی، کاپیتان 
تیم ملی ششــمیربازی، خوشحال است که در سومین 
تجربــه حضورش در المپیــک، کاندیدای پرچمداری 

کاروان ایران در توکیو شده است.
 مجتبی عابدینی، کاپیتان تیم ملی شمشیربازی سابر، 
با هتریک حضورش در المپیک، کاندیدای پرچمداری 
کاروان برای افتتاحیه هم هســت. او هم خیلی صریح 
از علاقــه اش برای پرچمــداری کاروان در توکیو می 
گوید:»این خبر را شــنیده ام و دوست دارم با هتریک 
حضورم در المپیک، پرچمدار باشم. من هم خوشحالم 
از این اتفاق .فکر می کنم کســی که پرچمدار کاروان 

ایران در المپیک می شود، شایسته باشد.
البته او می داند به جز خودش، سعید معروف و صمد 
نیکخواه  بهرامی، هم کاندیدای پرچمداری هستندف 
اما نمی داند  شــانس کدامیک بیشــتر اســت و می 
گوید:»نمی دانم .  اما شک نکنید نفر شایسته پرچمدار 

کاروان می شود.«
کاپیتان تیم ملی شمشــیربازی ســابر، با اینکه هنوز 
مصدومیت کتفش خوب نشده، اما دیگر بدون توجه به 
ان تمریــن می کند و می گوید:»کتفم اذیت می کند، 
من برای درمانش هم دو بار prp کردم  اما فایده نداشت 
و حــالا هم بی خیال شــده ام و با همین مصدومیت 
تمرین را ادامــه می دهم و در المپیک هم حاضر می 
شــوم.«او با رضایت از اردوی 10 روزه  گرجستان می 
گویــد:» این اردو،  یکی از بهترین اردوهایی بود که تا 
به حال داشتیم.عالی بود، بچه ها با تمرین در این اردو 

بــه آن حالتی که باید برگشــتند. ما جدای از تمرین، 
در مســابقه درون اردویی، محک جدی   خوردیم، که 
بــرای کادر فنی خیلی مهم بود.علی پاکدامن و محمد 
رهبــری با مقام اولی و ســومی در مســابقه انفرادی، 
عالی بودند. علی، افی تی ششــمیرباز فرانسوی را برد 
و محمد هم ساندرو گرجستانی که به ترتیب رنکینگ 
7 و 11 جهــان را دارند.«ما امســال بــرای المپیک، 
 شــانس مدال داریم. خدا معمولا یک شانس را جلوی

 پــای ما قرار می دهد. حالا هم برای المپیک وضعیت 
همه ما خوب است و ما امیدواریم هم به مدال انفرادی 

و هم تیمی .

عابدینی از مسابقه انفرادی و تیمی درون اردویی هم می 
گوید:»غیر از مسابقه انفرادی، مسابقه تیمی هم داشتیم 
که من ، علی پاکدامن و و محمد رهبری یک تیم بودیم، 
فرزاد باهــر، محمد فتوحی و نیما زاهد هم تیم دیگر، 
فرانســه  و مصر هر کدام دو تیم داشتند، گرجستان و 
ازبکســتان هم همین طور که تیم ما  اول شد. مسابقه 

خیلی خوبی بود.«
به نظر شمشــیرباز المپیکی، مســابقه درون اردویی، 
بیشــتر چلنج بوده تا محــک آمادگی اش. او این طور 
توضیح می دهد:» حالا 40 روز مانده به المپیک ،برای 
محک آمادگی، زود است، اما  اردوی گرجستان، برای 

ما  چلنجی بود و می دانیم کجا کار هستیم وباید چه 
کار کنیم.«

کاپیتان تیم ملی سابر درباره دیگر شمشیربازان حاضر 
در اردوی گرجســتان این طور توضیح می دهد:»ما و 
مصر جزو تیم های حاضر در این اردو بودیم که  سهمیه 
تیمی المپیکی داریم و فرانســه، گرجستان، ازبکستان 
و تونس هم  شمشیرباز المپیکی دارند. در مجموع 35 
شمشــیرباز بودیم که 10 روز با هم تمرین  مشترک 
داشــتیم، صبح ساعت 9 تا 10 گرم می کردیم  و پلی 
متریک انجام می دادیم و 10 تا 13 بعداظهر هم با هم 
شمشــیربازی می کردیم.«عابدینی هیچ نگرانی بابت 
کرونا در این اردو نداشته :»ما اصلا نگرانی نداریم، چرا 
که ما واکســن زده ایم و بعد هم قبل از آمدن به اینجا 
تست داده ایم و حتی برای برگشت به تهران هم اینجا 
تست دادیم، البته همه پروتکل های بهداشتی هم در 
اردو رعایت می شــود.«او شک ندارد، امسال مردم، از 
توکیو، خبرهای خوشی می شنود و می گوید:» تجربه 
ای که سال 2006 من گرفته ام این است که خدا می 
گوید از تو حرکت و از من برکت.من این تجربه را آویزه 
گوشم کرده ام  و از آن به بعد طبق همان کار می کنم. 
من تمرین می کنم تا برای المپیک آماده شــوم، اگر 
خدا بخواهد، در توکیو، مدال می گیرم.ما امسال برای 
المپیک، شــانس مدال داریم. خدا معمولا یک شانس 
را جلــوی پای ما قرار می دهد. حالا هم برای المپیک 
وضعیت همه ما خوب است و ما امیدواریم هم به مدال 
انفرادی و هم تیمی . شاید هم هر دو مدال را بگیریم.«

دوست دارم پرچمدار ایران باشم

 مهاجم استقلال پاسخ آل کثیر را داد
مهاجــم آبی هــا بــا انتشــار یــک اســتوری پاســخ کنایــه آمیــزی بــه آل کثیــر 

داد.
 بعــد از قهرمانــی پرســپولیس در ســوپرکاپ ویدیویــی از عیســی آل کثیــر 
منتشــر شــد کــه او بــه هــم تیمــی هــای خــود گفــت: »مــن بــرم گیتــار بزنم« 
جملــه ای کنایــه آمیــز کــه احتمــالا منظــور مهاجــم ســرخ هــا از آن اشــاره بــه 
ــدی  ــا مهــدی قائ ــا ام ــود. دیشــب ام ــری ب ــد از گل ارســلان مطه شــادی بع
بعــد از گلزنــی، شــادی گل ارســلان مطهــری را انجــام داد و بعــد از بــازی هــم 
ارســلان مطهــری بــا انتشــار ایــن اســتوری بــه نوعــی پاســخ حــرف آل کثیــر 

را داد. 

 قایدی تصمیمش درباره جدایی از استقلال را فاش کرد
مهــدی قایــدی بازیکــن تیــم فوتبــال اســتقلال می گویــد ایــن تیــم شــرایط 
ــه اوج  ــم ب ــن تی ــواداران ای ــت ه ــا حمای ــت ب ــدوار اس ــا امی ــدارد ام ــی ن خوب

برگــردد.
 مهــدی قایــدی بازیکــن تیــم فوتبــال اســتقلال تهــران پــس از پیــروزی دو 
بــر صفــر ایــن تیــم برابــر پدیــده گفــت: خداراشــکر توانســتیم بــا یــک بــازی 
ــویم و  ــروز ش ــته ایم، پی ــدت داش ــن م ــه در ای ــختی ک ــرایط س ــوب در ش خ
ــادی کشــیده ایم  ــدت ســختی زی ــن م ــا در ای ــم. م ــواداران را شــاد کنی دل ه
ــرای تیــم اســتقلال زشــت اســت. حــرف زیــاد زده ایــم امــا  ــات ب و ایــن امکان
هیــچ کــدام انجــام نشــده اســت. مــا فقــط بــرای هــواداران و اســتقلال بــازی 
می کنیــم امیــدوارم بــاز هــم هــواداران صــدای مــا را بشــنوند و اســتقلال بــه 
ــم  ــای تی ــد از بازی ه ــی بع ــه دوب ــفرش ب ــاره س ــردد.او درب ــای اوج برگ روزه
ملــی در بحریــن گفــت: مــن بــا آقــای مجیــدی هماهنــگ کــرده بــودم. مــن 
اســتراحت نداشــتم و آقــای مجیــدی بــه مــن گفــت کــه بعــد از بازی هــای تیم 
ــرار  ــادرم ق ــتم م ــن نمی دانس ــی. م ــتراحت کن ــار روز اس ــی چه ــی می توان مل
اســت بــه اســتقبال مــن بیایــد و ایــن اتفــاق افتــاد.او دربــاره احتمــال رفتنش از 
اســتقلال اظهــار کــرد: مــن بــا باشــگاه قــرارداد دارم و هــر اتفاقی بیفتد باشــگاه 

ــرد. ــم می گی ــرای مــن تصمی ب

  اسکوچیچ در تیم ملی می ماند
سرمربی ایران به احتمال فراوان کارش را ادامه می دهد.

 دراگان اســکوچیچ ســرمربی تیــم ملــی از کشــور خــارج شــده اســت ولی به 
زودی بازمــی گــردد. خبرهــای رســیده از داخــل فدراســیون فوتبــال حکایــت از 
آن دارد مشــکلی بــرای ادامــه همــکاری او بــا تیــم ملــی نیســت و بــه زودی این 
مســئله رســمی خواهــد شــد. عزیــزی خــادم بــه خاطر مشــکلی که در گذشــته 
در قــرارداد ویلموتــس پیــش آمــد، تاکیــد دارد هیــات رئیســه فدراســیون ادامــه 
همــکاری اســکوچیچ را مصــوب کنــد. در واقــع ایــن تنها مســئله موجود اســت. 
ــد  ــه ده ــد اســت اســکوچیچ کارش را ادام ــم علاقمن ــزی خــادم ه خــود عزی
و احتمــالا هفتــه آینــده بــه صــورت رســمی ادامــه همــکاری طرفیــن اعــلام 

خواهــد شــد. 

 کی روش پیشنهاد عراق را رد کرد
ســرمربی ســابق تیــم ملــی ایــران پیشــنهاد مربیگــری در تیــم ملــی عــراق 

را رد کــرد.
 نــام کارلــوس کــی روش ســرمربی ســابق تیــم ملــی فوتبــال کشــورمان از 
هفتــه گذشــته بــرای مربیگــری در تیــم ملــی عــراق و کشــورمان مطــرح مــی 

شــود.
در جدیدتریــن خبــر در ایــن زمینــه، عمــار علــی خبرنــگار عراقــی مدعــی 
شــد: کارلــوس کــی روش پیشــنهاد مربیگــری در تیــم ملــی عــراق را نپذیرفــت 

و دســت رد بــه ســینه فدراســیون زد.
 بــا رد پیشــنهاد فدراســیون عــراق، بایــد دیــد کــی روش چــه تیمــی را در 

آینــده بــرای مربیگــری انتخــاب مــی کنــد.

  پاداش مجیدی و نامداری به بازیکنان استقلال
بازیکنــان تیــم فوتبــال اســتقلال پــس از برتــری 2 بــر صفــر برابــر پدیــده با 

وعــده پــاداش مواجه شــدند.
 بــا اعــلام کانــال رســمی باشــگاه اســتقلال پــس از پایــان مصاف اســتقلال و 
پدیــده، علــی نامداری مشــاور هیئت مدیره اســتقلال بــا حضــور در رختکن این 
تیــم، پیــروزی برابــر پدیــده را بــه مجموعه اســتقلال تبریــک گفت و اعــلام کرد 
 مبلــغ 200 میلیــون تومــان را بــه عنــوان پــاداش ایــن بــرد در اختیــار مجموعه 
ــه  ــن ب ــدی در رختک ــاد مجی ــن فره ــرار می دهد.همچنی ــتقلال ق ــم اس تی
بازیکنــان اعــلام کــرد کــه نفــری 10 میلیــون تومــان از حســاب خــودش بــه 

ــد.  ــاداش می ده ــان پ بازیکن

 میلیچ: در اثاث کشی مصدوم شدم
دنیــای ورزش تورنتــو نوشــت:مدافع چــپ کــروات اســتقلال گلایه شــدیدی 

نســبت بــه شــرایط خــود در ایــن تیــم کــرد.
ــه  ــداری ک ــده و دی ــل پدی ــری اســتقلال مقاب ــس از برت ــچ پ ــه میلی هرووی
ــا  ــرای م ــاق ب ــن اتف ــرد: مهم تری ــار ک ــود، اظه ــر آن ب ــکوها نظاره گ از روی س
برتــری بــود و ایــن پیــروزی، بــرای تــک تــک بازیکنــان و اعضــای کادر فنــی 
ــه 5  ــارم جــدول ب ــم چه ــا تی ــا ب ــلاف م ــم اخت ــر می کن ــت داشــت. فک اهمی
امتیــاز رســید و امیــدوارم در هفته هــای باقــی مانــده نیــز ایــن مبــارزه را ادامــه 
دهیــم و بــه جایــگاه مناســبی برســیم.او در خصــوص وضعیتــی کــه بــا باشــگاه 
اســتقلال دارد، ابــراز کــرد: راجــع بــه وضعیتــم چــه چیــزی بگویــم؟ 7-6 هفته 
گذشــته و فکــر می کنــم اســم چنیــن رفتــاری بــا مــن، »بی احترامــی« اســت. 
ــع  ــه موق ــم ب ــا می توان ــم، ام ــت کن ــم صحب ــات الان نمی توان ــه جزئی راجــع ب
ــه باشــگاه رفتــم تــا  تمــام ایــن مســائل را روی کاغــذ بیــاورم. حتــی امــروز ب
راجــع بــه پــول بلیت هایــی کــه خــودم از جیبــم دادم، صحبــت کنــم کــه انــگار 
قــرار نیســت آنهــا نیــز بــه مــن پرداخــت شــود.مدافع چــپ کــروات اســتقلال 
ادامــه داد: خیلــی مســائل از خــودم در برخــی روزنامه هــا و رســانه ها می بینــم 
کــه واقعــا صحــت نــدارد، امــا واقعــا الان می توانیــد از مــن بپرســید کــه چــه 
کســی اســتقلال را دوســت دارد و چــه کســی دوســت نــدارد. بــه نظــرم معیــار 
ــا  ــت دارد ی ــاری صح ــه اخب ــم چ ــخیص ده ــم تش ــده ام و می توان ــی ش خوب
ــی اســتقلال عنــوان کــرده  ــح مصطفــوی، مرب ــاره اینکــه صال خیر.میلیــچ درب
ــی  ــل اصل ــی از دلای ــه، یک ــت: بل ــت، گف ــده اس ــدوم ش ــی مص او در اثاث کش

ــود. مصدومیتــم بخاطــر اثاث کشــی در تهــران ب

جدایی روزبه چشمی از ام صلال قطعی شد
ــد نخواهــد کــرد و ایــن  ــه چشــمی را تمدی ــرارداد روزب باشــگاه ام صــلال ق

مدافــع ایرانــی بــه صــورت قطعــی از تیــم جــدا خواهــد شــد.
روزبــه چشــمی یکــی از بازیکنانــی بــود کــه فصــل قبــل از اســتقلال جــدا 
شــد تــا پیراهــن ام صــلال قطــر را بــر تــن کنــد. ایــن مدافــع ایرانــی نتوانســت 
انتظــارات را در ام صــلال بــرآورده کنــد تــا جایــی کــه باشــگاه قطــری حاضــر به 
تمدیــد قــرارداد او نشــد.عبدالعزیر بــن ســعود، مدیــر بخــش فوتبــال ام صــلال 
در گفــت و گویــی کــه بــا روزنامــه الوطــن قطــر داشــت تاکیــد کــرد کــه از بین 
بازیکنــان خارجــی فصــل تنهــا ایمــن عبــد النــور تونســی و مــوزس نیجریــه ای 
فصــل بعــد هــم بــا آنهــا خواهنــد بــود و بدیــن ترتیــب روزبــه چشــمی بــه طور 

قطــع از ایــن تیــم جــدا خواهــد شــد.

فوتبال ایران در صورت برگزاری رفت و برگشت مسابقات مرحله نهایی 
انتخابی جام جهانی 2022 قطر و لزوم اســتفاده از VAR، یک گام دیگر از 
کســب میزبانی مسابقات دور خواهد شد و مشخص نیست که فدراسیون 
فوتبال چه برنامه ای برای حل این چالش و چالش های قبلی مطرح شــده 

از سوی AFC برای دریافت میزبانی مسابقات بین المللی دارد.
 تا همین دیروز بود که فوتبال ایران از ناداوری ها به ویژه در مقابل برخی 
تیم های عربی به ســتوه آمده و از حق کشــی و بریدن سر فوتبال ایران 
به واسطه لابی برخی عناصر کشورهای عربی دارای نفوذ در کنفدراسیون 
فوتبال آسیا دم می زد و حالا که از سوی این کنفدراسیون اعلام شده که 
قرار اســت در مرحله نهایی انتخابی جام جهانی 2022 قطر از تکنولوژی 
کمک داور ویدیویی استفاده شود، هاج و واج مانده و نمی داند که خوشحال 

باشد یا ناراحت!
 کنفدراســیون فوتبال آســیا در نامه ای رسمی که تاریخ آن به پنجم 
مارس )15 اســفند( بر می گردد، اعلام کرد که از ســوی ایران، مذاکراتی 
برای میزبانی مسابقات انتخابی جام جهانی در قاره آسیا انجام شده و دلایل 
AFC بــرای ندادن میزبانی به ایران، ارتباطی به عدم انجام تلاش های لازم 
در این  رابطه ندارد و مســائل در نظر گرفته شــده به ساختارها و شرایط 

میزبانی بر می گردد.
به تازگی اما به همان شرایط برای اعطای میزبانی به کشورها، یک بخش 
دیگر نیز اضافه شده و قرار است، از تکنولوژی کمک داور ویدیویی در مرحله 
نهایی انتخابی جام جهانی 2022 قطر اضافه شــود و این بدان معناســت 
که فوتبال ایران یک قدم دیگر از اخذ امتیاز میزبانی دور خواهد شــد چرا 
که حتی یک ورزشگاه در فوتبال ایران نیز به سیستم VAR مجهز نیست.

 دلایل قبلی AFC برای ندادن میزبانی به ایران
در بخشــی از نامه کنفدراسیون فوتبال آسیا به فدراسیون فوتبال ایران 
به تاریخ پنجم مارس )15 اســفند( آمده بود: ما از ابراز علاقه فدراســیون 
شما برای میزبانی مسابقات متمرکز در مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا 
2021 و مسابقات مقدماتی جام جهانی 2022 و جام ملت های آسیا چین 
2023 – مســابقات مقدماتی مشترک مرحله 2، مسابقات مرحله انتخابی 
فوتســال آسیا 2023  و مسابقات جام ملت های آسیا زیر 23 سال در سال 
2022 و 2024 آگاهــی یافتیم.با این وجود، همانطور که مطلع هســتید، 
مســابقات و رقابت های فوق الذکر دارای جایگاه جهانی است که ذی نفعان 
مختلف از چندین کشــور را شــامل می شــود و با تحریم های بین المللی 
فعلی که جمهوری اســلامی ایران را تحت تاثیــر قرار داده، ما چالش ها و 
محدودیت های قابل توجهی را در برگزاری و انجام موفق مسابقات مربوطه 

در ایران برای AFC و ذینفعان مان پیش بینی می کنیم.
برای این منظور، ما می خواهیم با استفاده از این فرصت برخی از نگرانی 
های خود را در مورد هماهنگی های لجستیکی، تجاری و مالی به توجه شما 
برســانیم. لطفا توجه داشته باشید که موارد ذیل فقط نمونه هایی هستند  
و جامــع و کامل نیســتند.«در بخش های دیگری از ایــن نامه به دلایل و 
چالش های AFC برای خودداری از اعطای میزبانی به ایران پرداخت شده بود 
که شامل سه چالش لجستیکی، بازرگانی و مالی بود. در رابطه با »چالش های 
 AFC لجستیکی« اعلام شده بود که محدودیت در حمل و نقل کالا، از مقر

یا از طرف شرکت های بازرگانی همکار AFC، شرکت های وابسته بازرگانی، 
تیم های شــرکت کننده و ارائه دهندگان خدمات تعیین شده به ایران یا از 
قلمرو ایران، به دلیل قوانین ملی قابل اجرا و تحریم های بین المللی که بر 

معاملات مربوط به ج. ا. ایران تاثیر می گذارند.
در ادامه این نامه به »چالش های بازرگانی« اشــاره و اعلام شده بود که 
محدودیت در توانایی AFC، شــرکای دارای حقوق بازرگانی کنفدراسیون و 
شرکت های وابسته جاری در استفاده کامل از حقوق جاری برای هر مسابقه 
یــا رقابت به دلیل قوانین ملی قابل اجــرا و تحریم های بین المللی که بر 
معاملات یا نقل و انتقالاتی که ج. ا. ایران در آن دخیل است، تأثیر می گذارد.
عــدم توانایی AFC در تعیین )تلویزیون( پخش کننده میزبان یا اعطای 
حقوق رســانه به طور مستقیم به یک شریک پخش کننده در قلمرو ج. ا. 
ایران به دلیل عدم توانایی در اعطای حقوق و انجام تعهدات ناشی از هرگونه 
توافــق نامه مربوطه با توجه به تحریم های بین المللی که معاملات یا نقل 

و انتقالات مربوط به ایران را تحت تاثیر قرار می دهند.
در رابطه با »چالش های مالی« نیز کنفدراســیون فوتبال آســیا در نامه 
خود اعلام کرده بود که عدم توانایی AFC، شــرکای دارای حقوق بازرگانی 
AFC، شــرکت های وابسته جاری، تیم های شرکت کننده و ارائه دهندگان 
خدمات تعیین شــده برای انجام هرگونه نقل و انتقال مالی، مســتقیم یا 
غیرمستقیم، به نفع هر شخص یا نهادی در ایران یا از ایران، محدودیت های 
فعالیت های درآمدزایی AFC برای شرکای دارای حقوق جاری AFC، شرکت 
های وابســته جاری و ســایر ارائه دهندگان خدمات از جمله چالش های 

موجود در این بخش است.

 کار ایران برای کسب میزبانی؛ هر روز سخت تر از دیروز!
واگذاری میزبانی مرحله دوم انتخابی جام جهانی به بحرین و مسابقات 
مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا به کشورهایی مانند عربستان، امارات و 
هند، موجی از انتقادها را از فدراسیون فوتبال و مسوولان ورزش به دنبال 
داشت و در همان زمان نیز رئیس جدید فدراسیون فوتبال هم این موضوع 

را مربوط به اهمال کاری مدیران گذشته دانست و خودش را از حاشیه های 
این موضوع کنار کشــید، با این وجود اما راهی برای فرار وی از واقعیت در 
آینده نیست و مسوولان جدید فدراسیون نمی توانند از بار سنگین مسوولیت 

های خود در آینده ای نه چندان دور فرار کنند.
کنفدراســیون فوتبال آســیا )AFC( به تازگی اعلام کرده است، در دور 
پایانی مرحله انتخابی جام جهانی 2022 که 12 تیم قاره کهن در آن حضور 
خواهند دارند، از فناوری کمک داور ویدئویی )VAR( اســتفاده خواهد شد؛ 
مسابقاتی که قرار است از ماه سپتامبر )شهریور( آغاز شوند و چهار نماینده 
مســتقیم در کنار یک تیم برای حضور در پلی آف آسیا در جام جهانی قطر 
را معرفی کند. اســتفاده از این فناوری برای اولین بار از مرحله یک چهارم 
نهایی به بعد مســابقات جام ملت های آسیا 2019 امارات صورت گرفت و 
همچنین فصل گذشته از مســابقات مرحله یک چهارم نهایی به بعد لیگ 

قهرمانان آسیا از VAR استفاده شد.

 توهم توطئه، بهترین انتخاب برای فرار از واقعیت!  
نکته بســیار مهمی که در نامه کنفدراسیون فوتبال آسیا به فدراسیون 
فوتبال ایران وجود داشت به بخش پایانی آن باز می گشت، جایی که عنوان 
شده بود: »با توجه به مطالب فوق، شما متوجه خواهید شد که درجه ای از 
خطر برای AFC وجود دارد و ما می خواهیم تأکید کنیم که حل این موارد از 
 اهمیت فوق العاده ای برخوردار است تا AFC بتواند با موفقیت برگزاری و انجام 
مسابقات و رقابت های مربوطه را در قلمرو ایران را بررسی و در نظر بگیرد.«

ســوال اساسی از مســوولان قبلی و فعلی فوتبال و ورزش کشور ایران 
اســت که چرا در صدد حل دغدغه های مطرح شده از سوی کنفدراسیون 
فوتبال آســیا و فدراسیون جهانی فوتبال برای کسب میزبانی رقابت های 
انتخابی جام جهانی و مسابقات لیگ قهرمانان فوتبال آسیا بر نمی آییم؟

کنفدراسیون فوتبال آســیا اعلام کرده که در مرحله نهایی انتخابی از 
VAR اســتفاده خواهد شــد که این خبر خوبی برای همه تیم ها اســت تا 
بازی ها با کمترین اشــتباه داوری برگزار شود. اما واکنش فوتبال ایران به 
این مسئله چیست؟ آیا باز هم قصد داریم از توطئه حرف بزنیم؟ آیا کسی 
نخواهد پذیرفت که فوتبال ایران باید از حداقل ساختار لازم برای میزبانی 
مسابقات بین المللی برخوردار باشد؟وظیفه مسوولان فدراسیون فوتبال و 
ورزش کشــور حل این چالش ها است و دیگر زمانی برای فرار از واقعیت 
باقی نمانده و یکی پس از دیگری در حال از دســت رفتن امتیازات برای 
فوتبال کشــور هستیم.به این ترتیب، در صورت عدم برگزاری مسابقات به 
صورت متمرکز و تصمیم به برگــزاری رقابت ها در زمین تیم های میزبان 
از ســوی فیفا و ای اف ســی، فدراسیون فوتبال ایران برای کسب میزبانی 
حداقل کاری که باید انجام دهد تجهیز ورزشگاه آزادی به استفاده از سیستم 
کمک داور ویدیویی VAR است، هرچند کماکان چالش های مطرح شده از 
ســوی کنفدراسیون فوتبال آسیا پابرجا است و مشخص نیست فدراسیون 
فوتبال چه برنامه ای برای حل این مســائل دارد و تا کنون چه اقداماتی 
در این راســتا انجام داده اســت. هرچند نباید از این نکته غافل ماند که 
 برخی چالش های موجود که منجر به سلب میزبانی از فوتبال ایران شده 
فراتر از اختیارات فدراســیون فوتبال بوده و به مســائل ناشی از تحریم باز 

می گردد.

میزبانی فوتبال ایران در دور دست ترین نقطه ممکن!
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پیامبر اکرم )ص(:
مَن کانَ لهَُ امرَأةٌَ تؤُذیهِ ، لمَ یقَبَلِ الّل 
صَلاتهَا ولا حَسَنَةً مِن عَمَلِها ، حَتّی 

هرَ . . .  تعُینَهُ وترُضِیَهُ ، وإن صامَتِ الدَّ
جُلِ مِثلُ ذلکَِ الوِزرِ وَالعَذابِ  وعَلَی الرَّ

إذا کانَ لهَا مُؤذِیا ظالمِا .
هر کس زنی دارد و زَنشَ او را آزار می 

دهد ، خداوند ، نه نماز آن زن را می 
پذیرد و نه هیچ کار نیک او را ، هر چند 

همه عمر ، روزه بگیرد ، مگر این که 
به شوهرش کمک کند و او را خشنود 
سازد ... . برای مرد نیز اگر زنِ خود را 

آزار بدهد و به او ستم کند ، همانند این 
گناه و عذاب ، وجود دارد .

ثواب الأعمال : ص 335 ح 1

 دلار                          251,710 
 یورو                         302,9۸0 
 پوند انگلیس           365,420

 درهم امارات              71,520   
 لیر ترکیه                   37,300
 سکه امامی         11۸,6۸0,000
 بهار آزادی         112,9۸9,000
 نیم سکه               66,000,000
 ربع سکه              43,100,000 
 سکه گرمی          25,000,000

طلا
 و 

رز
ت ا
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 ق

بزرگ ترین مزرعه استخراج رمز ارز کشور در غرب تهران کشف و توقیف شد

فناوری
 درمان غیرتهاجمی مشکلات قلبی با تزریق نوعی هیدروژل

پژوهشــگران آمریکایی در بررسی جدید خود تلاش کردند تا با تزریق 
هیدروژل های حاوی دارو، مشکلات قلبی موش ها را برطرف کنند. 

به گزارش ایسنا و به نقل از وب سایت رسمی دانشگاه ایالتی کارولینای 
شمالی،  پژوهش جدیدی نشان می دهد که تزریق مستقیم هیدروژل های 
 )pericardial cavity( »حاوی سلول های بنیادی یا داروها به »حفره پریکارد

قلب می تواند روشــی با تهاجم کمتر، کم هزینه و موثر باشد.
درمان با ســلول های بنیادی، روشی برای درمان آسیب های قلبی است 
اما رســاندن مســتقیم درمان به محل آسیب و نگه داشــتن آن به اندازه 
کافی برای تاثیرگذاری، از چالش های همیشــگی در این زمینه است. حتی 
برچسب های مخصوص قلب که مستقیما روی محل آسیب قرار می گیرند، 
با مشــکلاتی همراه هســتند و برای قرار دادن آنها در محل مورد نظر باید 

جراحی های تهاجمی صورت بگیرد.
»که چنگ« )Ke Cheng(، پژوهشگر »دانشگاه ایالتی کارولینای شمالی« 
)NCSU( و از پژوهشــگران این پروژه گفت: ما تصمیم گرفتیم روشی ارائه 
دهیم که هنگام رســاندن درمان به محل آســیب دیده، با تهاجم کمتری 
همراه باشــد. استفاده از حفره پریکارد به عنوان یک قالب طبیعی می تواند 
بــه ما امکان دهد تا برچســب هایی از هیدروژل حــاوی دارو را در محل 

آسیب دیده قرار دهیم.
چنگ و همکارانش در این پژوهش، دو نوع متفاوت از هیدروژل را به کار 
گرفتند که یکی از مواد طبیعی و دیگری از مواد مصنوعی ساخته شده بود. 
آنها دو روش متفاوت را روی موش های مبتلا به حمله قلبی آزمایش کردند.

پژوهشگران به واســطه تصویربرداری فلورســنت توانستند ببینند که 
هیدروژل، گسترش یافته و به شکل یک لکه در حفره پریکارد ایجاد شده 
اســت. آنها این موضوع را تایید کردند که داروها می توانند در عضله قلب 
منتشــر شــوند و بدین ترتیب به کاهش مرگ سلول و بهبود عملکرد قلب 

کمک کنند.
چنگ ادامه داد: ما امیدواریم که این روش دارورســانی به قلب، به ارائه 

راهبردهــای درمانی موثر و کم هزینه با تهاجم کمتر کمک کند.

 مریخ نورد »استقامت« بازوهای رباتیکش را به حرکت درآورد
مریخ نورد »اســتقامت« ناسا که دو هفته را در خانه ی جدیدش سپری 
کرده به تازگی بازوهای رباتیکش را برای اولین بار به حرکت درآورده است. 
 به نقل از اســپیس، این مریخ نــورد که در روز 18 فوریه بر روی مریخ 
فرود آمد پیش از آنکه جســتجویش برای حیات و نمونه برداری از سنگ ها 
و خــاک را آغــاز کند باید اجزایش را آزمایــش و تایید کند که در هنگام 

فرود آسیبی ندیده اند.
مقامات ناســا در توییتر این سطح نورد نوشتند: این هفته آزمایش های 
سلامتی زیادی انجام دادم تا آماده ی کار شوم از جمله آزمایش تجهیزات، 
تصویربــرداری و حرکت دادن بازوها. برای یک پیــاده روی ماراتن علمی 

آماده می شوم«.
مقامات ناسا برای به روزرسانی اطلاعات »استقامت« یک کنفرانس خبری 
در روز جمعه 5 مارس در ساعت 3:30 عصر منطقه ی زمانی شرقی)00:00 

بامداد ایران( برگزار خواهند کرد.
بازوی رباتیک »استقامت« که برای اولین بار آن را با موفقیت در مریخ 
حرکت داد 7 فــوت)2.1 متر( طول دارد و دارای مجموعه ای از تجهیزات 
اســت. از جمله مهم ترین آن ها یک دریل اســت که نمونه هایی از مریخ به 
زمین خواهد فرستاد. همچنین تجهیزاتی برای ذخیره ی این نمونه ها وجود 
دارد. این دریل ســه سری مختلف دارد که با توجه به ماموریت مریخ نورد 
استفاده خواهد شد. این بازو همچنین سه ابزار مهم تحلیلی دارد که برای 

رسیدن به سنگ های مورد هدف نیاز است.
آزمایش حرکت بازوها یکی از بخش های مهمی بود که ســطح نورد باید 
در طــی 30 روز اول مریخی انجام می داد و هنگامی که این مرحله کامل 
شود، »استقامت« آزمایش بالگرد »نبوغ« را آغاز خواهد کرد تا اولین پرواز 

را در سیاره ای دیگر انجام دهد.

SN10 سگ رباتیک در تاسیسات اسپیس ایکس پس از انفجار 
شــرکت »اســپیس ایکس« در حال پاکســازی محل فرود استارشیپ 
»SN10« اســت که روز چهارشــنبه 10 دقیقه پس از فرود منفجر شــد. 

اکنون خدمه به همراه »زئوس« یک ســگ رباتیک به محل بازگشته اند. 
به گزارش ایســنا و به نقل از دیلی میل، ایــن ربات چهارپای زرد رنگ 
در روز پنجشــنبه در حالی دیده شد که در مرکز بوکاچیکا تگزاس گشت 

می زد و پیامدهای سقوط این موشک را بررسی می کرد.
تصاویری از بقایای این موشــک در توییتر منتشر شده است که در آن 
بدنه ی خرد شده ی SN10 و موتورهای رپتور درهم شکسته قابل مشاهده 

اســت. هر کدام از این موتورها یک میلیون دلار قیمت دارد.
اســپیس ایکس)SpaceX( هنوز علت این انفجار را اعلام نکرده است اما 
برخی گمان می کنند مشــکل از پایه های فرود آن باشــد که به خوبی قرار 
نگرفته اند. ایلان ماسک)Elon Musk( مدیرعامل اسپیس ایکس پس از فرود 
آن را »بی کم و کاست« خواند اما هنگامی که چند دقیقه بعد منفجر شد 

در توییتر نوشت » نابودی پرافتخار«.
صــرف نظــر از اینکه ایــن ماموریت چگونه به نظر می رســد خدمه ی 

اســپیس ایکس به محل بازگشتند تا قطعات باقی مانده را جمع کنند.
این موشک 165 فوتی)50 متری( در حالی روی زمین افتاده که دماغه 
آن تکه تکه شــده اســت و تنها یکی از پره هایش هنوز متصل اســت. سه 
موتور رپتور یک میلیون دلاری نیز در میان سیم ها افتاده اند. تصاویر نشان 
آثار به جا مانده و ســکوی پرتاب و سگ رباتیک زئوس را نشان می دهند.

این ربات توســط شرکت بوستون داینامیکس)Boston Dynamics( که 
اکنون متعلق به هیوندای اســت ســاخته شده اســت. این ربات اولین بار 
در ژوئیه ســال 2020 در تاسیســات اسپیس ایکس دیده شد، هنگامی که 
این شــرکت در حال انجام آزمایش فشار فوق سرد بر روی مخزن گنبدی 

استارشیپ SN7  بود.
این ربات 75 هزار دلاری برای استفاده در محیط های داخلی و خارجی 
مناســب اســت و می تواند محیطی که در آن قرار دارد را بررسی کند و از 

موانــع دوری کند. همچنین از پله ها بالا برود و در ها را باز کند.
می توان از آن برای بررسی نشت هیدروکربن، بازرسی تجهیزات و انجام 

ماموریت هایی که برای نیروهای انســانی خطرناک است استفاده کرد و به 
همین دلیل اســپیس ایکس در روز پنجشنبه آن را به کار گرفت.

منابع می گویند، قدرت این انفجار به حدی زیاد بود که بدنه ی موشــک 
را به هوا پرتاب کرد که ســپس چرخید و بر روی زمین افتاد. یک شــیء 
که می تواند مخزن متان باشــد نیز در بر روی زمین دیده می شود. احتمالا 
از این ســگ رباتیک که مجهز به دوربین و حســگر است برای جستجوی 
محیط هایی که کارکنان اســپیس ایکس نمی توانند بروند مانند محیط های 

با دمای بالا و یا شیمیایی استفاده خواهد شد.
اگرچه استارشــیپ SN10 هنوز بر روی ســکوی پرتاب افتاده اســت 
اسپیس ایکس قصد دارد استارشیپ بعدی SN11 را برای آزمایش آماده کند.

 کشف آب و مواد آلی در یک سیارک برای اولین بار
دانشمندان وجود آب و مواد آلی را در نمونه ی کوچکی از یک سیارک 

به نام »ایتوواکا« کشف کردند. 
به نقل از اینترستینگ اینجینیرینگ، دانشمندان به وجود آب و مواد آلی 
در یک نمونه کوچک از ســیارک ایتوواکا که در سال 2010 طی ماموریت 

هایابوسا 1 از آن بازدید شد پی برده اند.
این اولین باری است که چنین موادی بر روی یک سیارک یافت می شود 
و ایــن نتایج می تواند بــه تحقیقات آینده در مورد نمونه های ســیارک ها 

کمک کند.
همانطور که »ایندیپندنت« به آن اشــاره کرد، محققان دانشگاه رویال 
هالووی)Royal Holloway( لندن می گویند شــاید این سیارک طی سال ها 
حرکت در فضا موادی را جمع آوری کرده باشــد و تکامل یافته باشــد. این 
مطالعات همچنان نشــان داد رایج ترین سیارک هایی که به زمین می آیند 
از نوع s هســتند که می توانند حاوی ترکیبات ضروری برای حیات باشند. 
 c  جامعه ی علمی پیش از این بر روی سیارک های غنی از کربن یعنی نوع

به عنواع منبع تشکیل حیات تمرکز داشتند.
ماموریت های »هایابوسا« توسط یک فضاپیمای رباتیک ساخته ی آژانس 
کاوش هوافضای ژاپن انجام می شود و نمونه هایی از سیارات کوچک نزدیک 
به زمین به سیاره ی ما می فرستد تا مورد تجزیه و تحلیل دقیق قرار گیرند. 

»ایتوواکا« هدف اولین ماموریت بود.
در ماه دسامبر گذشــته ماموریت »هایابوسا-2« نمونه ای بزرگ از یک 

سیاره دیگر به نام »ریوگو«)Ryugu( به زمین آورد.
دکتر کوئینی چان)Queenie Chan( از دپارتمان علوم زمین در دانشگاه 
رویال هالوی در بیانیه ای گفت: پس از بررسی دقیق این نمونه توسط گروهی 
از محققــان در یک دانه کوچک 10 میکرونی)1 هزارم ســانتی متر( مواد 
آلی اولیه)گرم نشــده( و فرآوری شده )گرم شده( مشاهده شد. ماده ی آلی 
گرم شــده نشان می داد که این سیارک بیش از 600 درجه سانتی گراد در 
گذشته گرم شده است و وجود مواد آلی گرم نشده در فاصله ی نزدیک نشان 
می دهد که پس از خنک شدن سیاره مواد آلی بر روی آن سقوط کرده اند.

دکتر چــان می گوید این یافته ها بســیار هیجان انگیزند  زیرا جزئیاتی 
از تکامل ســیارات و نقش اجرام آسمانی در تشــکیل جهان در اختیار ما 

می گذارند.
محققان تاکید کردند که با توجه به یافته هایشان نحوه تکامل »ایتوواکا« 

شباهت زیادی به تکامل زمین پیش از حیات دارد.
محققــان امیدوارند نتایج کارهای آن ها به بررســی دقیق تر نمونه ها در 
آینده کمک کند. آن ها در حال حاضر در حال بررسی نمونه ای هستند که 

توسط »هایابوسا-2« به خوبی به زمین منتقل شده است.

 ساخت پهپادی با الهام از نقاشی های داوینچی!
یــک پهپاد بال  زن الهام گرفته از ســنجاقک قادر بــه انجام پروازهای 
کنترل شــده است که هم اکنون در آسمان روسیه در حال آزمایش است. 
به گزارش ایسنا و به نقل از آی ای، برخی از اولین طرح های ثبت شده 
از تصورات لئوناردو داوینچی از هواپیماها، پرنده های کوچکی هســتند که 
بال هایی مانند پرندگان و حشــرات را به منظور بلند شدن در هوا در خود 

داشتند.
اکنون صدها ســال بعد از ترسیم آن نقاشی ها، گروهی از مهندسان در 
روســیه به سراغ ســاخت یک بال زن)ornithopter( شبیه به سنجاقک به 
نام »ســرنیتی«)Serenity( رفته اند که برای ساخت آن مانند داوینچی از 

حشرات الهام گرفته شده است.
»بال زن« به وســایل پرنده ای گفته می شــود که به کمک بال زدن از 
زمین جدا شده و پرواز می کنند. طراحان بال زن ها می کوشند تا شیوه پرواز 
پرندگان، خفاش ها و حشــرات را به صورت مکانیکی تقلید کنند. بزرگی و 
کوچکی بال زن ها ممکن است متفاوت باشد، اما در ساخت بال زن ها معمولاً 
تناسب هایی که بدن پرندگان و حشرات دارند، رعایت می شود. بال زن های 
سرنشین داری هم ساخته شده و برخی نیز موفق به پرواز شده اند. بال زن ها 
دو گونه اصلی دارند: نوع موتوردار و نوع دیگر که به وسیله زور ماهیچه های 

خلبان آن به پرواز درمی آیند.
»ســرنیتی« با بدنه تقریباً 3.5 متری دارای سه مجموعه بال و شبکه ای 
از باتری ها، سیم ها و اتصالات است که به طرز چشمگیری توانایی به پرواز 

درآوردن آن و بال زدن و انجام پروازی کنترل شــده را دارند.
بال زدن »ســرنیتی« ســواری خشــنی را ایجاد می کند و هر نســخه 
سرنشین دار از آن باید شامل مکانیسم ژیروسکوپ برای تثبیت بدنه باشد.

اما آیا واقعــاً می توانیم موارد عملی از چنین پرنده ای را برای جابجایی 
افراد در آینده ببینیم؟ مهندســان سازنده »سرنیتی« می گویند تصور این 

کار غیر ممکن نیست و می تواند روزی محقق شود.
هواگردی که برای حرکت و پرواز از بال به بال های خود متکی است، در 
مقایسه با هواگردهای دیگر که از موتور یا پروانه استفاده می کنند، پتانسیل 
زیادی برای کاهش آلودگی صوتی دارد، اگرچه صدای بال های »سرنیتی« 

در حال حاضر تا حدی شــبیه به صدای دزدگیر خودرو است.
از آنجایی که بال زن ها از نظر تکنیکی توانایی بال زدن و شــناور ماندن 
را در هوا دارند، یک بال زن پیشرفته نیز ممکن است قدرت مانور بیشتری 

نسبت به یک پهپاد یا یک بالگرد فراهم کند.
البته طراحی بال زن های سرنشــین دار نســبت به طراحــی بالگردها و 
پهپادها پیچیده تر اســت، اما این موضوع مانع از تلاش مهندسان رویاپرداز 

نخواهد شد.

فناوری جدید درمان هدفمند تومورها با ربات های تزریقی کوچک می تواند 
به مرور زمان برای مقابله با بیماری های عصبی و شرایط حاد سازگار شود.

به نقل از آی ای، استارتاپی موسوم به »بایونات لبز«)Bionaut Labs( مستقر 
در لس آنجلس آمریکا پس از 4 سال کار مخفیانه اکنون به جهانیان نشان داده 
است که در حال کار بر روی دستگاه های کوچک قابل کنترل از راه دور است 
که می توانند درون بدن انسان برای ارائه دوزهای هدف دارویی حرکت کنند.

این شــرکت در یک بیانیه مطبوعاتی گفت که ربات ها یا ماشــین های آن 
موســوم به »بایوناتس«)Bionauts( برای ایجــاد انقلابی در درمان اختلالات 

سیستم عصبی مرکزی)CNS( با درمان دقیق طراحی شده اند.
این ربات ها کوچکتر از یک میلی متر هستند و با چند قطعه متحرک، برای 
سفر به تومورهایی که به سختی قابل دسترسی هستند، طراحی شده اند و امکان 

درمان هدفمند انواع سرطان و سایر بیماری ها را فراهم می کنند.
»مایکل شیگلماچر« بنیان گذار و مدیر این استارتاپ اخیراً در یک مصاحبه 

گفت: هنگامی که 10 تا 20 سال پیش یک انقلاب در جراحی رباتیک رخ داد، 
کل ایــن مفهوم بر روی بازوهای رباتیک پیچیده و چند مفصلی متمرکز بود. 
همینطور که به تکامل این صنعت نگاه می کنید، این صنعت از یک بازو به سمت 
دو بازو و ســپس به پنج بازو رفته است و شرکت ها به دنبال بازوهای رباتیک 
بیشتر با درجه آزادی بیشتر هستند. وی می گوید که شرکت او رویکرد متفاوتی 
را دنبال می کند و توضیح داد: ما می گوییم به یک رویکرد دیگر روی بیاورید، 
جایی که هیچ بازوی رباتیکی وجود ندارد و به همان اندازه که می خواهید تنها 

با کنترل و هدایت یک ربات بسیار کوچک آزادی خواهید داشت.
ربات هــای »بایونات« تا حدی شــبیه به یک پیچ کوچک هســتند که از 
طریق حرکت چرخشــی درون بدن حرکت می کنند. محققان برای دستیابی 
به این حرکت از میدان های مغناطیســی تولید شــده در خارج از بدن بیمار 

استفاده می کنند.
»شــیگلماچر« می گوید: تهاجم ربات های کوچک ما بسیار کمتر از مته و 
سوزن های جراحی است. تمرکز اصلی این شرکت بر روی توسعه درمانی برای 
گلیومای ساقه مغز اســت که به طور معمول در سنین جوانی تشخیص داده 
می شود و درمان آن بسیار دشوار است، زیرا به قسمت حیاتی مغز که وظیفه 

تنظیم ضربان قلب و تنفس را دارد، حمله می کند.
»این شرکت امیدوار است که ربات های آن بتواند درون مایع مغزی-نخاعی 
حرکت کند و در آنجا مکانیزمی را که مستقیماً شیمی درمانی را ارائه می دهد، 
ممکن کند. بیمــاران با بهره گیری از چنین درمان هدفمندی عوارض جانبی 
کمتری را از داروها متحمل می شوند که به شکل تزریقی به بافت انسان آسیب 
می رسانند. »شیگلماچر« گفت: به دلیل آناتومی ساقه مغز، شما نمی توانید به 
گونه ای که آسیب قابل توجهی وارد نشود، به وسط ساقه مغز بیمار برسید. اما 

با این روش می توان غلظت های بالاتری از دارو را به آن نقطه رساند.

درمان هدفمند تومور با ربات های تزریقی کوچک

شفق قطبی چندین هزار کیلومتر بالاتر از سطح زمین تشکیل می شود

آژانس پروژه های تحقیقاتی پیشــرفته دفاعــی آمریکا)DARPA( در حال 
بررســی فنی امکان ساخت جت پک های نظامی و ســایر پلتفرم های پرواز 
شخصی است تا شاید نیروهای ویژه ایالات متحده بتوانند از آن استفاده کنند.

 بــه نقل از فلایت گلوبــال، این آژانس از محققــان در این زمینه کمک 
می گیرد تا در درک بهتر این »سیســتم حمل و نقل هوایی شخصی« به این 
آژانــس کمک کنند. این موضوع در تاریــخ دوم مارس به صورت آنلاین در 

مرکز تحقیقات نوآوری مشــاغل کوچک و فرصت انتقال فناوری اعلام شد.
تاکنون جت پک ها بخشــی از فیلم های تخیلی بودند اما اخیرا نظامیان به 
آن علاقه نشــان داده اند. در ســال 2020 نیروی دریایی سلطنتی انگلستان 
نشــان داد که چندین خدمه به ســرعت به وسیله ی جت پک های ساخته ی 
شــرکت »Gravity Industries« سوار بر قایق شدند. گزارش شده که  ستاد 
فرماندهی عملیــات ویژه ایالات متحده آمریکا نیز توافق نامه ای با شــرکت 

»JetPack Aviation« در سال 2016 امضا کرده است.
جت پک »JB-11« این شرکت توسط aa موتور جت کوچک کار می کند 
و حداکثر ســرعت آن 200 کیلومتر بر ساعت است و برای مدت 10 دقیقه 

کار می کند.
»دارپا« می گوید: چنین سیســتمی می تواند به طراحی جدید و یا بهبود 
سیســتم های موجود کمک کند. برخی از ایــن فناوری های مورد توجه این 
آژانس شــامل جت پک ها، گلایدرهای موتور دار، لباس پرواز)وینگســوت( و 
چتر پارافویل موتوردار اســت. این »سیســتم حمل و نقل هوایی شخصی« 
می تواند انرژی خود را از فناوری پیشــرانه ی الکتریکی،ســلول های سوختی 

هیدروژنی و یا ســوخت های سنگین سنتی تامین کند.
آژانــس تحقیقاتی می گویــد: این پلتفرم هــا می توانند در بســیاری از 
ماموریت های نظامی مورد اســتفاده قــرار گیرند تا ماموریت هایی مقرون به 
صرفه، ســودمند و سریع انجام شود. از این سیستم ها می توان برای نفوذ به 
خاک دشــمن از طریق راه های هوایی و یا حرکت بهتر در زمین بدون نیاز 
به اســتفاده از هواپیماهایی که نیاز به فرود و برخواستن عمودی دارند مثل 
بالگردها و یا »بل بوئینگ وی-22 آسپری«)CV-22( استفاده کرد. همچنین 
این سیســتم ها می توانند یک بار مصرف یا چندبار مصرف باشند در صورتی 

که ســاده ترین شکل بسته بندی و نقل و انتقال را داشته باشد.
برخــلاف برنامه ی شــرکت »AFWERX »که هواپیماهــای برقی کوچک 

می سازد »دارپا« می خواهد سیستم هایی بسازد که قابل حمل توسط تنها یک 
شخص باشند و درون مخزنی حمل شوند. این آژانس می گوید: این سیستم 
می توانــد فرد را تا حداقل  پنج کیلومتر در ارتفاع متوســط تا پایین جابجا 
کند. این سیســتم ها باید به گونه ای طراحی شوند که سرهم کردن آن ها در 

کمتر از 10 دقیقه انجام شــود و نیاز به ابزار خاصی نباشد.
این سیستم باید بتواند بدون کمک شرایط محیطی مثل باد به سمت بالا 
حرکت کند. همچنین دارپا می خواهد که آن ها صدایی کم داشــته باشند و 
اشعه مادون قرمز منتشر نکنند. کار با این سیستم باید راحت باشد تا فردی 

که دانشــی از آن ندارد با آموزشی ساده بتواند با آن پرواز کند.
دارپــا و مرکز تحقیقات نــوآوری 2 مرحله برای آن در نظــر گرفته اند: 
مرحله ی اول مطالعه ی امکان پذیر بودن آن و چگونگی آن اســت و مرحله 
دوم بــر روی تکمیل این فناوری با انجام بررســی و آزمایش تمرکز خواهد 
داشــت. آژانس طرح های پیشنهادی تا 225 هزار دلار را برای مرحله ی اول 
با مدت 6 ماه می پذیرد و برای مرحله ی دوم نیز تا 1.5 میلیون دلار به مدت 

دو سال صرف خواهد کرد.
این آژانس می گوید: این فناوری می تواند کاربردی دوگانه داشته باشد در 
بخش خصوصی، بازار بزرگی برای آن وجود خواهد داشت و نیروهای خدمات 
اضطراری از جمله پلیــس، نیروی امداد و نجات و آمبولانس ها می توانند از 
آن اســتفاده کنند همچنین می توان از این دستگاه استفاده های غیرضروری 

کرد مانند جابجایی شــهری و یا برای تفریح و سرگرمی.

ارتش آمریکا در حال بررسی استفاده از جت پک برای سربازان آمریکایی

شــفق قطبی نور طبیعی اســت که در شب قابل مشاهده است. این پدیده 
زیبا در نورهای به رنگ آبی، قرمز، زرد، ســبز و نارنجی ظاهر می شــود که به 
آرامی جابجا می شوند و مانند پرده هایی که به دلیل وزش باد به آرامی حرکت 

می کنند، تغییر شکل می دهند.
 به نقل از تک اکسپلوریست، اگرچه شفق قطبی در شب بهتر دیده می شود 
اما توســط خورشــید ایجاد می شــود. وقتی ذرات باردار خورشید به اتم ها و 
مولکول های موجود در جو زمین برخورد می کنند، این اتم ها را تحریک کرده 

و باعث روشن شدن آنها می شوند.
بنابر گزارش ها پتانسیل الکتریکی شتاب دهنده الکترون های تولید کننده 

شفق قطبی در بالای یونوسفر و در چند ارتفاع هزار کیلومتری قرار دارد.
در مطالعه اخیر دانشــمندان دانشگاه ناگویا ژاپن و دیگر محققان از تایوان 
و ایالات متحده دریافتند که ماده مهم برای تشکیل شفق قطبی، در ارتفاعی 

بسیار بالاتر از آنچه پیشتر تصور می شد ایجاد می شود. نمایش نور خیره کننده 
در آســمان قطب شب به یک شتاب دهنده الکتریکی نیاز دارد تا ذرات باردار 
را از طریق جو به پایین هدایت کند. »شون ایماجو«)Shun Imajo( از موسسه 
تحقیقات زیســت محیطی و زمین-فضا دانشــگاه ناگویا و نویسنده ارشد این 
مطالعه گفت: بیشتر الکترون های مگنتوسفر به بخشی از جو بالایی موسوم به 

یونوسفر نمی رسند زیرا میدان مغناطیسی زمین آنها را دفع می کند.
تاکنون دانشــمندان تصور می کردند که شــتاب الکترون در ارتفاعات بین 
هزار تا 20 هزار کیلومتری بالاتر از سطح زمین رخ می دهد اما در این مطالعه 
جدید نشــان داده شد که منطقه شتاب تا بیشتر از 30هزار کیلومتر بالاتر از 

سطح زمین گسترش می یابد.
ایماجو افزود: مطالعه ما نشــان می دهد میدان الکتریکی که سرعت ذرات 
شــفق قطبی را تســریع می کند، می تواند در هر ارتفاعی در امتداد یک خط 
میدان مغناطیسی وجود داشته باشد و محدود به منطقه انتقال بین یونوسفر 
و مگنتوسفر در چند هزار کیلومتر نیست. این نشان می دهد که مکانیسم های 

مغناطیسی ناشناخته نقش مهمی ایفا می کنند.
در این مطالعه، دانشمندان داده های دستگاه های ثبت تصویر زمینی موجود 
 »Arase« در ایالات متحده و کانادا و ردیاب الکترون در ماهواره علمی ژاپنی
را تجزیه و تحلیل کردند. با اســتفاده از داده ها، دانشمندان توانستند حرکات 
بــالا و پاییــن الکترون و پروتون را تعیین کنند. آنهــا همچنین دریافتند که 
منطقه شتاب الکترون ها از بالای ماهواره شروع و در زیر آن گسترش می یابد.

ایماجــو در انتها گفت: درک اینکه چگونه این میدان الکتریکی تشــکیل 
می شــود، درک ما از انتشار شفق قطبی و انتقال الکترون در زمین و سیارات 

دیگر از جمله مشتری و زحل را افزایش می دهد.


